
 رئیس سازمان وظیفه عمومی ناجا با اشاره به اینکه ابلاغیه ضوابط و مصادیق بخشش 
اضافه خدمت سنواتی کارکنان وظیفه از سوی ستاد کل نیرو های مسلح به کلیه یگان های 
خدمتی ابلاغ شده است، افزود: مواردی مانند سرباز نمونه، موفقیت در ثبت ابتکار منجر 
به تولید محصول و یا مقاله علمی معتبر، همچنین حافظ حداقل یک جزء قرآن کریم، 
گذراندن دور های تخصصی موردنیاز یگان نیرو های مسلح و... در صورت تایید فرماندهان 

اضافه خدمت سربازان بخشیده می شود.
رئیس سازمان وظیفه عمومی نیروی انتظامی ضمن ردشایعه بخشش اضافه خدمت 
سنواتی سربازان حین خدمت به مناسبت روز پدر، ضوابط و مقررات بخشش اضافه خدمت 

سنواتی کارکنان وظیفه حین خدمت را تشریح کرد.
سردارتقی مهری با تکذیب شایعه بخشش اضافه خدمت سربازان به مناسبت روز پدر، 
اظهارکرد: در حال حاضر ابلاغیه جدیدی مبنی بر بخشش اضافه خدمت سنواتی سربازی 

ارسال نشده و سربازان حین خدمت می توانند برابر ضوابط قبلی از بخشش اضافه خدمت 
سنواتی بهره مند شوند.

وی درباره ضوابط و مقررات مربوطه، گفت: در صورتی که در سوابق خدمتی سربازان 
حسن خلق، جدیت در وظایف محوله، ابراز شجاعت و فداکاری و... از سوی فرماندهان تایید 
شود، تمام یا بخشی از اضافه خدمت سنواتی آنان برابر ضوابط مورد بخشش قرار می گیرد.
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کمبودی در تامین میوه شب یلدا  نداریم
قیمت موز، آناناس و نارگیل به نوسانات نرخ ارز بستگی دارد

رئیس اتحادیه فروشــندگان میوه و ســبزی استان تهران از 
وفور میوه برای شب یلدا خبر داد.

اســدالله کارگر با بیان اینکه به علت چهارفصل بودن کشور 
میــوه به وفور وجود دارد، اظهار کرد: هیچ کمبودی در تامین 
میوه شب یلدا و همچنین تامین میوه تا پایان سال نداریم.وی 
ادامه داد: امســال با شــیوع ویروس کرونا و به تبع آن کاهش 
مراســم هــا و دورهمی ها تقاضا برای میــوه نیز کاهش یافته 
اســت و همین موضوع باعث افزایش میوه در بازار شده است.

رئیس اتحادیه فروشــندگان میوه و ســبزی استان تهران در 

پاســخ به این ســوال که آیا احتمال افزایش قیمت میوه شب 
یلدا وجود دارد یا خیر، گفت:بازار را عرضه و تقاضا تعیین می 
کند. تقاضا نســبت به همیشه کمتر است و بنابراین قیمت ها 
افزایش نمی یابد. البته در مورد قیمت تره بار موضوعی قطعی 
نیســت، زیرا میوه به شرایط هوا و زمین و ...بستگی دارد. اما 
به طور کل وضعیت موجود نشــان می دهد که افزایش قیمتی 

در بازار نخواهیم داشت.
کارگــر در پایان گفت: موز، آناناس و نارگیل جزو میوه های 
وارداتی هستند و قیمت آنها به نوسانات نرخ ارز بستگی دارد.

بررسی ساعت کار هفتگی شاغلین بخشهای عمده 
اقتصادی در ســال گذشته نشان می دهد که میانگین 
ساعت کار معمول هفتگی برای شاغلین بخش خدمات 

بیشتر و برای شاغلین بخش کشاورزی کمتر است.
بر اساس تعریف به فرد در سن کار که در طول زمان 
مرجع حداقل یک ساعت در شغل خود فعالیت داشته 
یا بنا به دلایلی ترک موقت از شغل داشته باشد، شاغل 
می گویند. میانگین ساعت کار معمول، متوسط ساعت 
کار واقعی شاغل طی دوره زمانی مورد نظر است. میانه 
ســاعت کار معمول نیز مقدار متوســط ساعت کاری 
معمولی است که ۵۰ درصد شاغلان بیشتر یا کمتر از 

آن در طول هفته کار می کنند.
بر اســاس نتایج یک پژوهش، طی ســال گذشته 

میانگین ساعت کار هفتگی افراد شاغل در بخش خدمات، 
۴۵ ساعت و ۱۸ دقیقه و بخش صنعت ۴۴ ساعت و ۴۲ 
دقیقه بوده اســت. این شاخص در بخشهای ساختمان 
و کشــاورزی به ترتیب با ۴۰ ساعت و ۲۴ دقیقه و ۳۷ 
ســاعت و ۱۲ دقیقه کمترین میزان بوده است. بررسی 
میانه ساعت کار هفتگی شاغلین نیز حاکی از آن است 
که این میزان در بخش خدمات، ۴۶ ساعت و ۴۲ دقیقه 
و در بخش صنعت ۴۶ ساعت و ۳۰ دقیقه بوده است در 
حالی که بخش ســاختمان با ۴۲ ساعت و ۳۶ دقیقه و 
کشاورزی با ۳۹ ساعت و ۵۴ دقیقه کمترین میانه ساعت 
کاری هفتگی را به خود اختصاص داده اند.گزارش مرکز 
آمار و اطلاعات راهبردی وزارت کار نشان می دهد که 
طی سالهای ۱۳۹۲ تا ۱۳۹۸ میانگین و میانه ساعت کار 

هفتگی در همه بخشهای اقتصادی با کاهش همراه بوده و 
بیشترین کاهش به بخش کشاورزی و کمترین کاهش به 
بخش خدمات تعلق داشته است. بر اساس این گزارش، در 
فاصله سالهای ۱۳۹۲ تا ۱۳۹۸، میانگین و میانه ساعت 
کاری معمول در هفته برای شــاغلین بخش کشاورزی 
کمتر از بخش غیر کشاورزی بوده است به نحوی که در 
سال گذشته این میزان در بخش غیرکشاورزی ۷ ساعت و 
۱۲ دقیقه بیشتر از بخش کشاورزی بوده است. همچنین 
میانه ساعت کار معمول هفتگی در بخش غیر کشاورزی 
به میزان ۶ ساعت و ۱۲ دقیقه بیشتر از بخش کشاورزی 
بوده و بیشــتر بودن ساعت کار در بخش غیرکشاورزی 
با توجه به عدم انجام فعالیتهای کشاورزی در برخی از 

فصول سال، بدیهی به نظر می رسد.

بیشترین ساعات کاری مربوط به کدام مشاغل است

محمد نجفی عرب

بودجه 1400 از واقعیت 
تا خوش بینی

چند روز پیش دولت بودجه ۱۴۰۰ را تقدیم مجلس کرد. این بودجه در 
شرایطی تنظیم شده که ایران با سخت ترین شرایط تحریمی روبه رو است و 
حتی احتمال می رود که تحریم برای سال آینده پابرجا باشد. اگر بخواهیم 
به صورت کلی به بودجه سال آینده نگاه کنیم باید عنوان کرد که تا حدودی 
خوشبینانه تنظیم شده است و با واقعیت هایی که برای سال آینده پیش بینی 
می شود فاصله دارد، بدین جهت ضروری است برای جلوگیری از هر گونه 
کسری بودجه در سال آینده، بودجه تقدیمی دولت مورد بررسی دقیق تری 
قرار گیرد که قطعاً این امر باید با همکاری اتاق بازرگانی و کارشناسان باشد.

البته اتاق بازرگانی ایران و تهران بودجه های ارائه شده از سوی دولت را 
مورد بررسی ویژه قرار می دهد و نظرات خود را به صورت مکتوب در اختیار 
مجلس و مرکز پژوهش های مجلس می گذارد. این امر کمک می کند بخش 
خصوصی که با بودجه درگیر اســت مشــکلات احتمالی را عنوان کند و 
اخطارهای لازم را بدهد.در حال حاضر اتاق بازرگانی بررسی بودجه ۱۴۰۰ را 
آغاز کرده است و هفته آینده به صورت رسمی نظرات خود را اعلام می کند. اما 
آن چیزی که از مطالعه سطحی بودجه صورت گرفته، نشان می دهد که این 
بودجه مشکلاتی دارد که باید نسبت به حل آن اقدام های لازم صورت گیرد.

یکی از مبحث هایی که بخش خصوصی نسبت به آن نقطه نظر دارد، ارز 
۴۲۰۰ تومانی برای کالاهای اساسی است. دولت تعیین تکلیف این موضوع 
را به مجلس واگذار کرده اســت. اگر مجلس با ادامه تخصیص ارز ۴۲۰۰ 
تومانی موافقت کند، آن زمان رقم بودجه تغییر زیادی خواهد داشت. البته به 
نظر می رسد که مجلس تمایل داشته باشد که ارز به سمت تک نرخی شدن 
هدایت شود و برای اقشار ضعیف جامعه یارانه در قالب های مختلف دیده شود.

نکته مهمی که در بودجه ۱۴۰۰ وجود دارد و به نظر می رسد اصلاح آن 
ضروری است، هزینه شرکت های دولتی است. بازدهی شرکت های دولتی 
به اندازه بودجه که برای آنها در نظر گرفته شده است، زیاد نیست از همین 
رو توصیه می شود که در بخش هزینه شرکت های دولتی بازنگری صورت 
گیرد. زمانیکه کشور با تورم روبه رو است افزایش هزینه شرکت های دولتی 
به اقتصاد ضربه وارد می کند. در بودجه سال آینده به درآمد نفتی و فروش 
۲.۵ میلیون بشکه نفت اشاره شده است که به اعتقاد بخش خصوصی این 
عدد با واقعیت هماهنگ نیســت و احتمال دارد که دولت نتواند نسبت به 
صادرات نفتی موفق عمل کند. لذا به نظر می رســد بخشی از درآمدهایی 
که برای ســال آینده پیش بینی شده است، محقق نشود. همین امر نشان 
می دهد که بودجه سال پیش رو تا حدودی خوشبینانه تنظیم شده است. 
اگر هماهنگی بین درآمد وجود نداشــته باشد به طور قطع دولت آینده با 
کسری بودجه مواجه خواهد شد. تمام سعی و تلاش ما باید این باشد که 
مســیر بودجه به گونه ای طی شود که شاهد کسری بودجه و متورم شدن 
اقتصاد نباشــیم. مســأله دیگری که دغدغه بخش خصوصی است بودجه 
بهداشت و درمان است. سال آینده کشور با ویروس کرونا دست به گریبان 
اســت بدین جهت باید به گونه ای عمل شود که این حوزه بودجه مناسب 

برای حوزه درمان داشته باشد. 

سازمان توسعه تجارت در جدیدترین ارزیابی خود از وضعیت 
تجاری ایران در هشــت ماهه ابتدایی ســال جاری، کشورهای 
همسایه و منطقه را اصلی ترین مشتریان کالاهای صادراتی ایران 
اعلام کرده است.بر اساس آمارهای ارائه شده از سوی این سازمان، 
ایران در هشت ماهه ابتدایی سال جاری، بیش از ۲۱ میلیارد دلار 
صادرات غیر نفتی داشــته است که بیش از ۲۰ میلیارد دلار از 
این صادرات به کشورهای هدف صادراتی کشور انجام شده است.

در این فهرست کشورهای چین، عراق و امارات در رتبه های 
اول تا ســوم و کشورهای قزاقســتان، میانمار و هنگ کنگ در 
رتبه های ۱۸ تا ۲۰ قرار گرفته اند.بررسی فهرست ۲۰ کشور اول 
هدف صادرات ج. ا. ایران نشــان می دهد ۵ کشــور عربی شامل 
عراق )با حدود ۵.۳ میلیارد دلار، رتبه دوم( امارات )با حدود ۳.۷ 
میلیارد دلار، در رتبه ســوم( عمان )با ۲۴۴میلیون دلار، بعد از 
کشورهای ترکیه، افغانستان، هند، پاکستان، اندونزی، آذربایجان، 
روسیه، تایلند و ارمنستان، در رتبه ۱۳( و کویت )با ۱۷۷ میلیون 
دلار، در رتبــه ۱۴( و قطر )بــا ۹۸ میلیون دلار، بعد از آلمان و 
ونزوئلا، در رتبه ۱۷( در این فهرســت قرار دارند. به این ترتیب 
میزان صادرات ایران به کشورهای عربی بیش از هشت میلیارد 

و ۵۰۰ میلیون دلار بوده است.
همچنین بررسی آمارها نشان می دهد طی مدت ۸ ماهه ابتدای 
سال ۱۳۹۹، حدود ۱۳ میلیارد و ۳۷۷ میلیون دلار صادرات به 

۱۵ کشور همسایه صورت گرفته است.
در میان کشورهای همســایه، سه کشور عربستان سعودی، 
بحریــن و یمن عملا هیچ وارداتی از ایران نداشــته اند و میزان 
واردات کشــورهای ســوریه، اردن و لبنان نیز بسیار پایین بوده 

و آنها در میان ۲۰ مقصد صادراتی اصلی ایران قرار نگرفته اند.

رسته های صنفی مواد اولیه کشاورزی، باغبانی و دامداری 
در مشاغل گروه یک قرار گرفت.

اتــاق اصناف ایران طی اطلاعیه ای اعــلام کرده که در پی 
درخواســت اتحادیه های صنفی و پیگیری اتاق های اصناف در 
خصوص  افزودن تعدادی از رسته های صنفی به گروه شغلی یک، 
وزارت بهداشــت، درمان و آموزشی پزشکی رسته های صنفی 
»مواد اولیه کشاورزی، باغبانی و دامداری« در حوزه کشاورزی 

را نیز در گروه شغلی یک )۱( قرار داده است.
بنابراین صنوف مذکور در تهران و تمامی شهرســتان های 
کشور با وضعیت قرمز، نارنجی یا زرد مجاز به فعالیت هستند.  
پیش تر هم سه رسته شامل  »تامین کنندگان مواد شیمیایی 
جهــت عرضه مواد ضد عفونــی و نیاز کارخانجــات دارویی، 
بیمارســتان ها، آزمایشــگاه ها و صنایــع مختلف«،   »عرضه 
کنندگان ابزار و یراق مشتمل بر تامین کنندگان مواد و مصالح 
ایزوگام، قطعات پمب و ابزار مورد نیاز صنایع« و  »فروشندگان 
و عرضه کنندگان قطعات و لوازم یدکی کشــاورزی« به گروه 

شغلی یک اضافه شده بود.

کدام کشورهای عربی از ایران 
کالا نمی خرند؟

جدیدترین تغییرات مشاغل 
گروه یک اعلام شد

اعتبار کارت های 
بازرگانی تا پایان دی ماه 

تمدید شد
سازمان توسعه تجارت ایران اعلام کرد: با توجه به ادامه شیوع 
ویروس کرونا، کارت های بازرگانی تا پایان دی ماه به صورت خودکار 

تمدید می شود.
»حمید زادبوم« رییس ســازمان توسعه تجارت نامه ای اعلام 
کرد: کارت های بازرگانی تا پایان دی ماه به صورت خودکار تمدید 

و دارای اعتبار است.
در متن این نامه آمده است: با توجه به ابلاغ مصوبات چهل و 
یکمین جلسه ستاد ملی مقابله با کرونا، درخواست اتاق بازرگانی، 
صنایع، معادن و کشــاورزی ایران و ادامه شیوع بیماری کرونا در 
کشور به منظور جلوگیری از مراجعه حضوری متقاضیان در اجرای 
طرح فاصله گذاری اجتماعی، اعتبار کارت های بازرگانی که تاریخ 
انقضای آن ها تا ۳۰ آبان ماه است تا پایان دی ماه به صورت خودکار 
تمدید و دارای اعتبار است.با آغاز آذرماه با تقسیم شهرهای مختلف 
کشور به مناطق قرمز، نارنجی و زرد، محدودیت هایی اعمال شد 
تا بر اســاس آن شیوع ویروس کرونا کاهش یافته و از اوج گیری 

دوباره آن جلوگیری شود.
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روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

ایده روز 
چهارشنبه  1399/09/19

شماره : 971

 آنچه سیاست گذاری نادرست بر سر تجارت می آورد 
آمــار و ارقام ۸ماهه تجارت خارجی کشــور حکایت از کاهش قریب به 
۲۰ درصدی نســبت به مدت مشــابه ســال قبل دارد و تراز تجاری کشور 
بــا ۱/ ۲۳ میلیارد دلار واردات در مقابــل ۵/ ۲۱ میلیارد دلار صادرات به 
میزان ۶/ ۱ میلیارد دلار منفی شــده است. این در حالی است که میانگین 
قیمت هر تن کالای صادراتی کشــور در ۸ ماه ابتدای ســال گذشته ۳۰۵ 
دلار بوده و در ۸ ماه ابتدای ســال جاری به ۲۸۶ دلار کاهش یافته است.

آمار و ارقام ۸ماهه تجارت خارجی کشور اعلام شده از سوی رئیس کل 
گمرک حکایت از کاهش قریب به ۲۰ درصدی نسبت به مدت مشابه سال 
قبل دارد و تراز تجاری کشــور با ۱/ ۲۳ میلیارد دلار واردات در مقابل ۵/ 
۲۱ میلیارد دلار صادرات به میزان ۶/ ۱ میلیارد دلار منفی شده است. این 
در حالی اســت که میانگین قیمت هر تن کالای صادراتی کشــور در ۸ ماه 
ابتدای سال گذشته ۳۰۵ دلار بوده و در ۸ ماه ابتدای سال جاری به ۲۸۶ 
دلار کاهش یافته اســت. )اگر صادرات فرآورده نفتی )بنزین( که در ســال 
جاری به دلیل کاهش مصرف داخلی و به بهره برداری رســیدن پالایشــگاه 
ســتاره خلیج فارس در محاسبه هر تن کالای صادراتی دخالت داده شود، 
ارزش میانگیــن هــر تن کالای صادراتــی از ۲۸۶ دلار نیز به مراتب کمتر 
خواهد شد.( واقعیت این است که اساسا تجارت به مفهوم کلی آن را نباید 
امری ساده و آسان تلقی کنیم. هر فعالیتی برای موفق بودن نیازمند دانش 
و آگاهی خاص خود و فراهم بودن بســتر مناسب است و تجارت هم از این 

نیست. کلی مستثنا  اصل 
به خصوص وقتی که در شــکل تجارت برون مرزی بخواهد صورت پذیرد. 
حال چه واردات کالا و خدمات و مواد اولیه برای مصارف داخلی باشــد و 
چه صادرات آن به خارج از کشــور که طبیعتــا، نیازمند دانش و اطلاعات 
و تجارب بیشــتری بــوده و اگر مولفه هــای ذی ربط به خوبی شناســایی 
نشــده و برنامه ریزی کامل و زمانبندی صحیحی روی آن انجام نشــود، از 
درجــه موفقیــت پایین تری برخوردار بوده و چه بســا این تجارت ناموفق، 
به ورشکســتگی انجامیده و مشــکلات بســیار جدی را نه تنها برای فعال 

اقتصادی، بلکه برای کشــور نیز به دنبال داشته باشد.
تجارت خارجی وقتی پیچیده تر و مشــکل تر می شود که تاجر و بازرگان 
اعم از اینکه تولیدکننده داخلی باشــد یا صرفــا به امر تجارت بپردازد در 
فضایی قرار گیرد که عوامل ذی ربط و دخیل در موضوع روان سازی تجارت، 
اعم از سهولت رفت و آمد و مذاکره با طرف قرارداد- برقراری کامل روابط 
بانکی با کشــورهای طــرف معامله- برقراری حمل و نقــل زمینی دریایی و 
هوایــی و از همه مهم تر وجود روابط سیاســی بر پایه همکاری های متقابل 
بین کشــورهای مبدا و مقصد نیز فراهم نباشد. مضافا ترس روز افزون تجار 
و بازرگانان کشــورهای مقصد از تجارت با ایران از باب اعمال مجازات های 
ســنگین آمریکا نیز مزید بر علت شــود. در کنار همه این نابسامانی ها که 
فضایی بسیار غبارآلود برای تجارت خارجی کشور را به دنبال آورده است، 
مداخــلات فزاینده دســتگاه های اجرایی در امر تولیــد کالا و خدمات در 
زمینه های مختلف ازجمله، تعیین قیمت و سهمیه بندی مواد اولیه واحدهای 
تولیدی، محدودیت هــای متعددی در تامین ارز برای واردات مواد اولیه و 
تجهیزات و ماشــین آلات خطوط تولید، الزام به فروش کالا با شیوه نامه های 
تدوین شده از سوی دستگاه های اجرایی و ده ها محدودیت دیگر باعث شده 
است که تجارت خارجی کشور نتواند بر مدار صحیح و درست خود حرکت 

کرده و اساســا قابل برنامه ریزی حتی برای میان مدت باشد.
کاهــش قیمــت ارز در هفته هــای اخیر و متاثــر از انتخابــات آمریکا 
علی القاعده باعث خواهد شــد سردرگمی تجارت خارجی به مراتب بیش از 
گذشــته شود. چرا که تجارت امری آنی و قابل انجام در یک روز نیست. از 
زمانــی که تصمیم گیری برای تجارت یک کالا صورت می پذیرد تا وقتی که 
این امر محقق می شــود، روزهای زیادی می گذرد و مولفه های کامیابی در 
تجارت دستخوش تغییرات فراوانی می شود که ترس و واهمه فعال اقتصادی 
را به دنبال می آورد. ممکن است گاهی اوقات این عدم ثبات موجب کسب 
ســود بیشتر تجار ذی ربط هم بشود. اما معمولا چنین اتفاقاتی نادر است و 
آنچه بیشــتر ظهور و بروز می کند ســود کمتر و بعضا ضرر و زیان آنهاست.

هنگامی که فضای تجارت غبارآلود شده و عدم ثبات حاکم می شود تجار 
با سابقه و خوشنام، معمولا سطح فعالیت خود را به امید فرا رسیدن ایامی 
که تصمیم گیری از مخاطرات کمتری برخوردار شــده و شــفافیت بیشتری 

در بازار و مراودات تجاری حاکم شــود، کاهش می دهند.
محدودیت هایــی کــه در عرضه نفت برای دولت به وجود آمده اســت، 
چشــم امید دولتیان را به ارز حاصل از صادرات کالاهای غیرنفتی محدود 

ســاخته تا بتوانند برای تامین نیازهای اساسی جامعه آن را به کار گیرند.
پیش بینــی آتــی براســاس شــرایط جاری حکایــت از ایــن دارد که 
محدودیت هــای متعــدد خارجــی در کنــار ســختگیری های فوق العاده 
نظام اداری کشــور به کاهش صادرات کشــور خواهــد انجامید. آمار وزنی 
و ارزشــی صادرات در مقایســه بــا واردات نشــان می دهد کــه تجارت 
خارجی کشــور ناچــار از تخصیص بخشــی از درآمد حاصــل از صادرات 
خــود به دلال هــا و واســطه ها داخلی و خارجــی شــده و در نتیجه هر 
روز شــاهد کاهش قیمت متوســط کالاهای صادراتی باشــیم. )در هشت 
 ماهــه اول ســال جــاری میانگیــن ارزش هــر تــن کالای صادراتی از 
کاهشــی ۷ درصدی نســبت به زمان مشابه ســال قبل برخوردار است، در 
حالی که هزینه های تولید کالا و خدمات در مقایســه با ســال قبل افزایش 

است.( داشته  چشمگیری 
برای رهایی از چنین شرایط سخت و دشواری که تلاش حداکثری فعالان 
اقتصــادی در تجارت خارجی به ثمره حداقلی منجر می شــود، چاره ای جز 
اجتناب از سیاســت گذاری های نادرست اقتصادی چه در سطح کلان و چه 
در ســطح بنگاه وجود ندارد و مقدم بر این امر، تلاش همه جانبه برای قرار 
گرفتن کشور در فضای تعاملی و سازنده با دیگر کشورهای منطقه و جهان 

در ظرفیت کشــوری کهن با بیش از ۸۰ میلیون جمعیت است.

یک کارشــناس بــازار ســرمایه گفت: 
اکنون سهام بسیاری از شرکت های بورسی 
با قیمت های پایین تــر از ارزش واقعی در 
بورس معامله می شود. بنابراین در میان مدت 
و بلندمــدت با افزایش قیمــت و بازدهی 
خوبی در بازار سرمایه مواجه خواهیم بود، 
هرچند که ممکن است در کوتاه مدت این 

امر محقق نشود.
به گزارش پایگاه خبری بازار ســرمایه 
ایران، »وحید عباسیون« با اشاره به نوسانات 
قیمتی ایجاد شــده در بازار، اظهار داشت: 
گفته می شــود از لحاظ تئــوری و نظری 
بازارهای سهام باید در حالت تعادل باشند، 
یعنــی قیمت با ارزش برابــر یا نزدیک به 
ارزش باشــد اما در کوتاه مدت ممکن است 
قیمت ها دارای انحراف باشند، یعنی قیمت 
خیلی بیشتر یا خیلی کمتر از ارزش باشد.  
وی با اشــاره به منطقی نبــودن رفتار 
ســرمایه گذاران اضافه کــرد: به خصوص 
در ســال جاری ما بیشتر شاهد رفتارهای 

هیجانی تا رفتارهای منطقی بوده ایم. 
این دو عامل ســبب شــده اســت که 
همچنــان با انحــراف قیمت نســبت به 
ارزش در چنــد ماه اخیر رو به رو باشــیم. 
درنظر داشــته باشــید که اکنون ســهام 
بسیاری از شرکت ها دارای ارزندگی زیادی 
هســتند اما کارایی پایین عملیاتی و رفتار 
هیجانی ســرمایه گذاران باعث شده است 
که ما قیمت های سهام را بسیار پایین تر از 

ارزش هایشان ببینیم.

 پیش بینی مثبت بازارسرمایه در 
بلند مدت

عباسیون با اشاره به اهمیت نقش بازارگردان ها 
در بازارســرمایه گفت: در همه بازارهای دنیا 
بازارگردان ها بازیگران اصلی به شمار می روند، به 
طوری که عمده سرمایه گذاران طرفِ معاملات 
آنها بازارگردان ها هستند. بازارگردان ها بیشتر 
با هسته معاملات در ارتباط هستند و مبادرت 
به خریــد و فروش ســهام می کنند. به طور 
قطع بازار ما هم نیاز به بازارگردان های حرفه 

 ای دارد، نه بازارگردانی که اســمی باشــد. به
 نظر من بحث بازارگردانی حتما باید توسعه 
پیدا کند.این کارشناس بازارسرمایه افزود: بازار 
سرمایه، بازاری است که از لحاظ زمانی بیش 
از یک ســال باید در آن سرمایه گذاری انجام 
شود. به همین دلیل این رفتار کوتاه تغییرات 
قیمت در کوتاه مدت قابل پیش بینی و توجیه 
است و باید با دید میان مدت و بلند مدت به 

این بازار نگاه شود.
وی با بررسی صنایع و گروه های بورسی 

بیــان کرد: به نظر مــن قیمت ها در همه 
صنایع و گروه ها پایین آمده است و اکنون 
بســیاری از شــرکت ها در صنایع مختلف 
بودجه ســرمایه گذاری دارنــد، ولی برای 
سرمایه گذاری در صنایع، ابتدا باید طبقه 
بندی صنایع مان را در بازار بررسی کنیم.

 پیشنهاد به سرمایه گذاران
این کارشــناس بازار ســرمایه پیشنهاد 
کرد: در راستای بحث تنوع بخشی سرمایه 

گذاری ها، بهتر اســت ســرمایه گذاران در 
ســبد ســهام خود از هر کــدام از صنایع 
بهترین شــرکت ها را داشته باشند. به این 
ترتیب که شــرکت هایی که درآمد دلاری 
در گروه فلزی و پتروشیمی دارند و شرکت 
هایی که مشــمول قیمت گذاری با نرخ ارز 
ترجیحی محصولات شان فروخته می شوند، 
در این ســبد گنجانده شــوند.   وی تاکید 
کرد: نکته دیگری کــه در حوزه اقتصادی 
باید به آن توجه داشــته باشیم، این است 
که باید تصمیمات اقتصادی در سطح کلان، 
متناســب با انتظارات مان از بازار سرمایه و 

سرمایه گذاران باشند.

 عوامــل موثر بر جلــب اعتماد 
سرمایه گذاران

عباسیون موضوع »ثبات« را از مهم ترین 
عوامل موثر بر اعتماد سرمایه گذاران دانست 
و افزود: وجود ثبــات عاملی با اهمیت در 
تصمیم گیری های کلان و تعادل بازارهاست. 
بــه نظر من تصمیمات جدید باید در دوره 
ثبات و تعادل بازار گرفته شوند، نه در دوره 
هایی که بازار در حالت هیجانی است و بازار 
در حالت نزول یا صعود اســت. همچنین، 
نبود نوسانات زیاد در بازار های ارز یا بازار 
نرخ بهره از دیگر عوامل موثر بر ایجاد ثبات 
در بازارها به شــمار می رود. نکته دیگری 
که در بحث اعتمادســازی مطرح اســت، 
اینکه مسئولان به وعده های خود به موقع 

عمل کنند.

پیش بینی بازدهی مثبت بازار سرمایه در بلندمدت

 
 

 

 خبر
 نحوه اخذ کارت اعتباری سهام عدالت

معاون شرکت سپرده گذاری مرکزی، نحوه دریافت کارت اعتباری سهام 
عدالت برای مشــمولانی که روش غیرمستقیم را برای مدیریت سهام خود 

انتخاب کرده اند، تشریح کرد.
علیرضا ماهیار با بیان اینکه یکی از طرح هایی که برای توســعه ســهام 
عدالت و اعطای تســهیلات به مشمولان سهام عدالت طراحی شد، اعطای 
کارت اعتباری بود، اظهار کرد: این کارت ها مخصوصا برای ســهام دارانی 
که روش غیر مســتقیم را برای مدیریت ســهام عدالت خود انتخاب کرده 

بودند و تعداد آن ها حدودا ۳۰ میلیون نفر اســت، طراحی شده است.
بــه گفتــه او، این فرایند به صورت تمــام الکترونیک از مبدا بانک های 
عامل تا مقصد که شرکت سپرده گذاری و بازار سرمایه هستند، خواهد بود.

ماهیار درمورد نحوه اخذ این کارت توضیح داد: مشــمول سهام عدالت 
که روش غیرمســتقیم را برای مدیریت سهام خود انتخاب کرده است، باید 
ســجامی باشــد و بعد از احراز هویت در اپلیکیشــن های مربوط به بانک 
های عامل و پس از اینکه شــرکت ســپرده گذاری ســجامی بودن فرد را 
برای بانک تایید کرد، می تواند دارایی خود را مشــاهده کند و متوجه شود 
چقدر دارایی ســهام عدالت دارد و متناســب با آن، فرم مربوطه را داخل 

پر کند. بانک  سیستم 
وی افزود: در واقع فرد بدون نیاز به مراجعه حضوری متوجه می شــود 

که می تواند تا چه میزان تســهیلات دریافت کند.

فعالیت مرکــز صدور گواهــی الکترونیکی میانی ســلامت، منجر به 
اعتباربخشی به امضاهای الکترونیکی صادرشده برای پزشکان و این امضاها 
در پروژه های حوزه سلامت الکترونیکی نظیر »نسخه الکترونیکی« و »پرونده 
الکترونیکی ســلامت« پشتیبانی می شود.دولت الکترونیکی فرصتی را در 
اختیار دولت  ها قرار می  دهد تا نه  تنها اطلاعات و خدمات خود را شفاف  تر 
سازند بلکه آن  ها را سریع تر، آسان تر و کم هزینه  تر در اختیار شهروندان قرار 
دهند. توسعه دولت الکترونیکی نیازمند آن است که هر یک از وزراتخانه  ها 
و ســازمان  های مرتبط با مردم خدمات خود را در مراحل اطلاع  رســانی، 
درخواست خدمت، تولید خدمت و ارائه خدمت تا جای ممکن الکترونیکی 
و شفاف سازند.یکی از روش ها برای محقق کردن دولت الکترونیکی، حذف 
کاغذبازی در جهت تســهیل کارهای اداری اســت و امضای الکترونیکی 
را هم می توان یکی از این ملزومات موضوع دانســت. امضای الکترونیکی 
عبارت است از هر نوع علامت که به صورت الکترونیک ایجاد شده و ممکن 
است یک علامت، رمز، کلمه، عدد، یک نام تایپ شده، تصویر دیجیتال یک 
امضای دست نویس، یا هر نشان الکترونیک اثبات هویت باشد که به طریق 

منطقی به داده پیام متصل شده و برای شناسایی امضاکننده داده پیام مورد 
استفاده قرار می گیرد. این نوع امضا همانند امضای دست نویس دارای آثار 

حقوقی احزار هویت امضاکننده سند و التزام وی به مندرجات آن است.

 رونمایی از مرکز صدور گواهی الکترونیکی سلامت
در این راستا مرکز صدور گواهی الکترونیکی سلامت روز گذشته رونمایی 
شد و با رونمایی از این مرکز، امضاهای کاغذی در فرآیند مراجعات پزشکی 
حذف و امضای الکترونیکی جایگزین آن خواهد شد. در این فرآیند امضاهای 
الکترونیکی ابتدا در سامانه دیگر تعیین شده اعتبارسنجی و پس از تأیید، 

امضای مورد نظر پذیرش و سپس در فرآیند امور به کارگیری می شود.
فعالیت رســمی مرکز صدور گواهی الکترونیکی میانی سلامت، حاصل 
همکاری متقابل وزارتخانه های صنعت، معدن و تجارت و بهداشت، درمان 
و آموزش پزشکی است. این مرکز، موفق به دریافت گواهی های الکترونیکی 
خود در ســطوح اطمینان ۱ و ۲ در زیرســاخت کلید عمومی کشور ذیل 
مرکز ریشه کشور و طبق قانون تجارت الکترونیکی و آیین نامه های آن، از 

مرکز توســعه تجارت الکترونیکی شده است.راه اندازی این مرکز، منجر به 
اعتباربخشی به امضاهای الکترونیکی صادرشده برای پزشکان می شود. این 
امضاها در پروژه های حوزه سلامت الکترونیکی نظیر »نسخه الکترونیکی« و 
»پرونده الکترونیکی سلامت« پشتیبانی می شود. قابلیت بهره برداری از اسناد 
امضاشده در فرآیندهای بیمه درمانی )از جمله در سازمان تأمین اجتماعی و 
سازمان بیمه سلامت ایران( و همچنین فرآیندهای سازمان پزشکی قانونی 
کشور را فراهم می کند که اهمیت بسزایی در پیشرفت پروژه های الکترونیکی 
حوزه سلامت خصوصاً در شــرایط کرونا دارد.با استفاده از سامانه و مرکز 
صدور گواهی الکترونیکی ســلامت، در واقع همه پزشکان و داروخانه های 
سراســر کشور با استفاده از امضای الکترونیکی نسخه های دارویی خود را 
خواهند داشــت و پرونده های سلامت با این سیستم با حداکثر سرعت و 
حداقل هزینه صادر و تشکیل می شود. این اقدام زیرساختی، یکی از گام های 
مهم در اجرای ردیف ســوم از پروژه  های ۲۳گانه اولویت دار توسعه دولت 
الکترونیکی با عنوان »اســتقرار و به کارگیری امضای الکترونیکی در کلیه 

اسناد و تبادلات« محسوب می شود.

بررسی ساعت کار هفتگی شاغلین بخشهای عمده اقتصادی در سال گذشته 
نشان می دهد که میانگین ساعت کار معمول هفتگی برای شاغلین بخش 

خدمات بیشتر و برای شاغلین بخش کشاورزی کمتر است.
بر اساس تعریف به فرد در سن کار که در طول زمان مرجع حداقل یک 
ساعت در شغل خود فعالیت داشته یا بنا به دلایلی ترک موقت از شغل داشته 
باشد، شاغل می گویند. میانگین ساعت کار معمول، متوسط ساعت کار واقعی 
شــاغل طی دوره زمانی مورد نظر است. میانه ساعت کار معمول نیز مقدار 
متوسط ساعت کاری معمولی است که ۵۰ درصد شاغلان بیشتر یا کمتر از 

آن در طول هفته کار می کنند.
بر اساس نتایج یک پژوهش، طی سال گذشته میانگین ساعت کار هفتگی 
افراد شــاغل در بخش خدمات، ۴۵ ساعت و ۱۸ دقیقه و بخش صنعت ۴۴ 
ساعت و ۴۲ دقیقه بوده است. این شاخص در بخشهای ساختمان و کشاورزی 
به ترتیب با ۴۰ ساعت و ۲۴ دقیقه و ۳۷ ساعت و ۱۲ دقیقه کمترین میزان 
بوده است. بررسی میانه ساعت کار هفتگی شاغلین نیز حاکی از آن است که 
این میزان در بخش خدمات، ۴۶ ساعت و ۴۲ دقیقه و در بخش صنعت ۴۶ 

ساعت و ۳۰ دقیقه بوده است در حالی که بخش ساختمان با ۴۲ ساعت و ۳۶ 
دقیقه و کشاورزی با ۳۹ ساعت و ۵۴ دقیقه کمترین میانه ساعت کاری هفتگی 
را به خود اختصاص داده اند.گزارش مرکز آمار و اطلاعات راهبردی وزارت کار 

نشان می دهد که طی سالهای ۱۳۹۲ تا ۱۳۹۸ میانگین و میانه ساعت کار 
هفتگی در همه بخشهای اقتصادی با کاهش همراه بوده و بیشترین کاهش 

به بخش کشاورزی و کمترین کاهش به بخش خدمات تعلق داشته است.
بر اساس این گزارش، در فاصله سالهای ۱۳۹۲ تا ۱۳۹۸، میانگین و میانه 
ساعت کاری معمول در هفته برای شاغلین بخش کشاورزی کمتر از بخش 
غیر کشاورزی بوده است به نحوی که در سال گذشته این میزان در بخش 

غیرکشاورزی ۷ ساعت و ۱۲ دقیقه بیشتر از بخش کشاورزی بوده است.
همچنین میانه ساعت کار معمول هفتگی در بخش غیر کشاورزی به میزان 
۶ ساعت و ۱۲ دقیقه بیشتر از بخش کشاورزی بوده و بیشتر بودن ساعت کار 
در بخش غیرکشاورزی با توجه به عدم انجام فعالیتهای کشاورزی در برخی از 

فصول سال، بدیهی به نظر می رسد.
نکته قابل توجه اینکه میانگین و میانه ساعت کار معمول هفتگی در سال 
۱۳۹۸ نســبت به سال ۱۳۹۲ در هر دو بخش کشاورزی و غیرکشاورزی با 
کاهش روبه رو بوده است؛ این در حالی است که در هر دو بخش با افزایش 

تعداد شاغلان روبه رو بوده ایم.

رییس پژوهشگاه ارتباطات و فناوری اطلاعات با اشاره به برگزاری مجازی 
سمپوزیوم بین المللی مخابرات، گفت: شبکه ها، سامانه ها و فناوری های نسل آتی، 
خدمات و سرویس های نسل آتی و تنظیم مقررات در نسل های آتی محورهای 
اصلی این کنفرانس را تشــکیل می دهد.به گزارش وزارت ارتباطات و فناوری 
اطلاعات، وحید یزدانیان با اشــاره به برگزاری دهمین سمپوزیوم بین المللی 
مخابرات )IST2020 (، گفت: این ســمپوزیوم از ۲۵ تا ۲۷ آذرماه سال جاری 
به صورت کاملا مجازی برگزار می شود.وی با بیان اینکه این سمپوزیوم همیشه 
یک قدم از رویدادهای کشور جلوتر حرکت می کند، افزود: در این سمپوزیوم که 
از سال ۲۰۰۱ به صورت دوسالانه برگزار می شود رویدادهای روز جهان و آخرین 
دستاوردهای فناورانه دنیا در حوزه ارتباطات و فناوری اطلاعات بررسی می شود.

رییس پژوهشگاه ارتباطات و فناوری اطلاعات با بیان اینکه آخرین تحقیقات و 
دستاوردهای محققان ایرانی در این کنفرانس ارائه می شود، گفت: ۱۰۷ مقاله به 
این سمپوزیوم ارسال شد که ۵۳ عنوان از این مقالات مورد قبول کمیته علمی 
واقع شده و به دلیل شرایط برگزاری سمپوزیوم به صورت مجازی، مقالات در قالب 
مجموعه ای از نشست ها ارائه می شود.یزدانیان سمپوزیوم بین المللی مخابرات  
را دارای ســه محور اصلی در حوزه نسل های آتی اعلام کرد و افزود: شبکه ها، 
ســامانه ها و فناوری های نسل آتی، خدمات و سرویس های نسل آتی و تنظیم 

مقررات در نسل های آتی محورهای اصلی این کنفرانس را تشکیل می دهد.
وی به پیشــنهاد برگزاری ۳۵ کارگاه اشاره کرد و گفت: از این تعداد، پنج 
پیشنهاد برگزاری کارگاه با عنوان های نسل CDN، بهداشت بر بستر شبکه های 

مجازی، نسل 6G تحلیل شبکه های اجتماعی با تمرکز بر استخراج فیک نیوزها 
و موضوع کارگاه پنجم نیز بلاک چین اســت که یک روز قبل از شروع رسمی 
این کنفرانس کارگاه های آن آغاز می شود.رییس پژوهشگاه ارتباطات و فناوری 
اطلاعات از حضور سه سخنران بین المللی در این سمپوزیوم خبر داد و افزود: 
مدیرگروه مطالعاتی استاندارد ITU، نماینده انجمن بین المللی مهندسین برق 
و الکترونیــک IEEE و مدیر گروه مطالعاتی گروه ITU 17 با تخصص امنیت از 
سخنرانان بین المللی این سمپوزیوم هستند.یزدانیان از حضور بیش از ۳۰۰ نفر 
از محققان، پژوهشگران، دانشجویان و اساتید دانشگاه در ایران و خارج از کشور 
در این سمپوزیوم خبر داد و تصریح کرد: افتتاح این سمپوزیوم با سخنان وزیر 

ارتباطات و فناوری اطلاعات برگزار می شود.

بانــک مرکزی براســاس مفاد قانــون صدور چک 
با هماهنگی وزارت صمت و اســتانداری های سراســر 
کشور، رفع محدودیت های ناشی از چک برگشتی برای 

بنگاه های اقتصادی را به مدت یک سال اجرایی کرد.
بانــک مرکزی براســاس مفاد قانــون صدور چک 
بــا هماهنگــی وزارت صنعــت،  معــدن و تجارت و 
اســتانداری های سراسر کشــور روند رفع محدودیت 
مشمولان آیین نامه شماره ۷۲۲۰۸ مورخ ۱۲ شهریور 
۱۳۹۸ هیئــت وزیران موضــوع تبصره ۱ ماده ۵ مکرر 

قانون صدور چک را اجرایی کرد. 
براســاس تبصره ۱ ماده ۵ مکرر قانون صدور چک 
رفــع محدودیت بندهــای الف )عدم افتتــاح هرگونه 
حســاب و صدور کارت بانکی جدید(، ج )عدم پرداخت 
هرگونه تســهیلات بانکی یا صــدور ضمانت نامه های 
ارزی یــا ریالی( و  د )عدم گشــایش اعتبار اســنادی 
ارزی یــا ریالی( در خصوص بنگاه هــای اقتصادی که 
 دارای چک برگشتی هستند، باتوجه به شرایط، اوضاع

  و احــوال اقتصادی موجب اخلال در امنیت اقتصادی 
اســتان مربوط شود، به تشخیص شورای تأمین استان 
موارد یاد شــده به مدت یک ســال بــه حالت تعلیق 

درمی آید. 
باتوجــه به موارد فوق و در راســتای اجرای ماده ۶ 

آیین نامه اجرایی تبصره فوق الذکر بانک مرکزی پس از 
وصول مصوبه شــورا، نسبت به تعلیق محدودیت بنگاه 
اقتصادی به مدت یک ســال در ســامانه های مربوط 

اقدام می کند.
طبــق اعلام بانک مرکزی، مدیریــت کل اعتبارات 
این بانک طی بخشنامه شماره ۹۸.۲۹۲۷۵۹ مورخ ۲۹ 
آبان ماه ۱۳۹۸ موضوع رفع محدودیت های فوق الذکر 
و اسامی مشمولان را از طریق درگاه خدمات الکترونیک 
ایــن بانک بــه آدرس Portal.pbn.net به منظور رفع 
محرومیت ناشی از چک برگشتی برای دریافت تسهیلات 

به شبکه بانکی کشور اعلام کرد. 
همچنین رفع محدودیت ناشــی از چک برگشــتی 
برای صدور ضمانت نامه و گشــایش اعتبار اسنادی در 
»ســامانه سپام« و افتتاح حســاب در »سامانه سیاح« 
برای مشمولان آیین نامه مزبور رأساً توسط بانک مرکزی 

انجام می شود.
گفتنی است؛ مشمولان آیین نامه مورد اشاره همچنان 

از دریافت دسته چک محروم خواهند بود.

امضای الکترونیکی پزشکان معتبر شد

شاغلان کدام بخش بیشتر کار می کنند؟

دهمین سمپوزیوم بین المللی مخابرات به صورت مجازی برگزار می شود

 محدودیت های چک برگشتی برای بنگاه های اقتصادی برداشته شد
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ایده روز 
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شماره : 971
رئیس شــورای رقابت از انجام بررسی ها 
برای خروج خودروهای رقیب و همکلاس از 
دستورالعمل قیمت گذاری این شورا خبر داد.

رضا شیوا درباره خودروهای جدیدی که 
مشمول قیمت گذاری خواهند شد، گفت: با 
توجه به انحصاری بودن بازار خودرو، شورای 
رقابت بر اســاس قانون، موظــف به ورود و 
تعیین دستورالعمل قیمت گذاری است و در 
مورد خودروهایی که جدید شناسایی شوند 
به عنوان مثال با پلتفرم متفاوت باشند، قیمت 

گذاری انجام خواهد شد.
وی افزود: قیمت گذاری خودروهای جدید 
بر اســاس روش کلینیک انجام می شود که 
طی آن ۱۰ تا ۱۲ خبره مستقل قیمت گذاری 
خودرو گزینش شده و در رابطه با قیمت، نظر 
خود را اعلام می کنند و در نهایت قیمت ها 
بررسی و مورد تایید شورا قرار خواهد گرفت.

رئیس شورای رقابت همچنین به بررسی 
هــای شــورای رقابت برای خــروج برخی 
خودروها اشاره کرد و توضیح داد: چند واحد 
تولیدی بزرگ خودرو از جمله کرمان موتور، 
گروه بهمن و مدیران خودرو در کشور وجود 
دارند که خودروهای گران قیمت و ســطح 

بالا با ســایز بزرگ تولید می کنند و اغلب 
خودروهای آنها در ســطح متوسط یا رو به 

پایین نیست.
شــیوا ادامه داد: گروه های خودروسازی 
ســایپا و ایران خودرو نیــز از مدتی پیش 
خودورهایی در سطح بالاتر تولید می کنند؛ 

بنابراین اگر در بین تولیدات شــرکت های 
خودروســازی خودروهای بــا یک کلاس و 
ســطح وجود داشته که بتوانند با هم رقابت 
 کننــد آنــگاه از چارچوب قیمــت گذاری 
خارج خواهیم کرد کــه چند مورد مد نظر 

قرار دارند.

رئیس شــورای رقابت ایــن را هم گفت 
که هر زمان تشــخیص دهیم هر خودرویی 
که در بازار رقیب داشــته باشند و از انحصار 
خارج شده باشد، به طور حتم شورا آن را از 
دستورالعمل قیمت گذاری خارج می کند و نه 
تنها در مورد خودرو، بلکه برای هر کالایی که 

انحصار آن شکسته شده باشد و رقابت ایجاد 
شود، اینگونه اقدام می کنیم، چراکه تولید در 
فضای رقابتی است که موجب افزایش انگیزه و 
کیفیت و در نهایت رضایت مشتری می شود.

گفتنی است؛ شــورای رقابت در ابتدای 
سال جاری به قیمت  گذاری خودرو برگشت. 
این در حالی اســت که حدود دو سال پیش 
در نتیجه مصوبه هیات هماهنگی سران سه 
قوه، به نوعی شــورای رقابت از مســئولیت 
قیمت گذاری خودرو کنار گذاشته شد؛ آن 
هم در شرایطی که مسئولان در شورا معتقد 
بودند برداشت نادرست وزیر صنعت، معدن 
و تجارت وقت از مصوبه سران سه قوا موجب 
کنار رفتن شورا از قیمت گذاری و انتقال به 

وزارت صمت شده است.
ولــی در نهایت بعد از رایزنی های صورت 
گرفته و به استناد قانون که تاکید دارد باید 
شورای رقابت به بازار انحصاری ورود کند و 
قیمت گذاری را بر عهده بگیرد، این شــورا 
بــار دیگر در ابتدای ســال جاری به قیمت 
گذاری خودرو برگشت ولی این بار با توجه 
به ممنوعیت واردات خودرو تعداد بیشتری از 
خودروها مشمول انحصار و در نهایت قیمت 

گذاری شدند.

خودروهای همکلاس از قیمت گذاری خارج می شوند

 تنها راه نجات اقتصاد ایران؛ حمایت از صادرات
در این نوشــتار سعی شده به نمای کلی تجارت در سال پیش رو پرداخته 
شود. پیش بینی های اولیه سازمان تجارت جهانی حاکی از کاهش ۱۳ تا ۳۲ 
درصدی حجم تجارت جهانی در سال ۲۰۲۰ است. حجم تجارت جهانی در 
ســال ۲۰۲۰ در مقایسه با میزان آن طی بحران پیش آمده در سال ۲۰۰۹-

۲۰۰۸ میلادی به مراتب کمتر خواهد بود و تجارت جهانی عقبگرد ۱۵ ساله 
را تجربــه خواهد کرد. برآوردهای اقتصاددانان ســازمان تجارت جهانی هم 
نشــان می دهد بخشی از افت تجارت جهانی در سال ۲۰۲۰ طی سال آینده 

میلادی به میزان ۲۱ تا ۲۴ درصد بازخواهد گشــت.
پیش بینی تجارت در سال ۹۹

ارزش صادرات غیرنفتی ایران طی سال گذشته معادل ۴۱ میلیارد و ۴۰۰ 
میلیون دلار بود که در مقایســه با سال پیش از آن، افت ۷ درصدی از نظر 
ارزش و افزایش ۱۴ درصدی از لحاظ وزنی داشــته است. طی سال گذشته 
تراز تجارت خارجی ایران معادل ۳/ ۲ میلیارد دلار منفی بود. متوسط ارزش 
واحد کالای صادراتی ایران در ســال گذشته برای هر تن معادل ۳۰۰ دلار 
بود در حالی که متوســط ارزش واردات به ۱۴۰۰ دلار  برای هر تن رسید.

این آمار نشــان می دهد که ترکیب صادراتــی ایران همچنان کالاهای با 
ارزش افزوده پایین و مواد خام است. به این ترتیب، سال گذشته نزدیک به 
نیمی از صادرات ایران را محصولات پتروشیمی، میعانات گازی و فرآورده های 
این بخش تشکیل داد. کاهش صادرات ایران در سال ۹۹ از متوسط کاهش 
صادرات جهانی بیشــتر خواهد بود و گمانه زنی های اولیه حکایت از افت ۳۰ 

درصدی ارزش صادرات ایران طی امسال دارد.
به این ترتیب، پیش بینی  می شــود در ســال ۹۹ حجم صادرات ایران به 
میزان ۱۰ تا ۱۲ میلیارد دلار در مقایســه با ســال قبل کاهش یابد.  اما چرا 
صادرات ۹۹ ســقوط می کند؟ برای ســال ۹۹ برآورد می شــود که صادرات 
محصولات پتروشــیمی حدود ۸ تا ۱۰ میلیــارد دلار و میزان کل صادرات 
میعانات و فرآورده های گازی یک تا ۲ میلیارد دلار باشــد. برآورد می شــود 
که دیگر کالاهای صادراتی ایران شــامل فولاد و محصولات معدنی، کاشــی 
و ســرامیک، خشکبار به ویژه پســته نیز طی امسال با کاهش ارزشی ۲۰ تا 
۳۰ درصد مواجه شــود. بنابراین، با فرض حفظ حجم وزنی صادرات ســال 
۹۹ در مقایســه با سال گذشته، از نظر ارزشی کاهش ۳۰ درصدی صادرات 
رخ خواهد داد. به این ترتیب، ســناریو دولت در خصوص با افزایش صادرات 
غیرنفتی کشــور برای امســال به میزان ۵۰ میلیارد دلار، منتفی است و به 

نیست. واقع بینانه  هیچ وجه 
خیمه سنگین کرونا بر اقتصاد ۹۹

تــراز منفی تجاری ایران که در ســال گذشــته بــه ۳/ ۲ میلیارد دلار 
رســید، این پیام را به همراه دارد که امســال واردات به مراتب ســخت تر 
 و گران تــر خواهد بود. بنابراین، قیمت تمام شــده کالاهــای تولیدی بالاتر 

بود. خواهد 
 برآوردها نشــان می دهد که اقتصاد ایران در ســال ۹۹ همچنان با تورم 
بالا دســت و پنجه نرم می کند و پیش بینی ها از نرخ تورم ۳۰ تا ۳۵ درصدی 
حکایــت می کند. پس افزایش هزینه تمام شــده کالاهای تولیدی در داخل 
محتمل اســت. در چنین شــرایطی صادرات ســال ۹۹ با ســود کمتری به 

دست خواهد آمد.
تولید گرفتار در مناقشات دولت و مجلس

ســال ۹۹ به واســطه ســال پایانی دولت و ورود بــه کار مجلس جدید 
و البتــه شــکاف رویکردهــا میان این دو نهاد، ســال پرچالشــی اســت. 
منازعــات میــان دولت و مجلس، بــه نااطمینانی بیشــتر در درون محیط 
 کســب و کار دامــن می زنــد و اثرات منفــی آن بر تولید و صادرات نشــان

 داده خواهد شد.
 از ســوی دیگر، از سال ۹۷ تاکنون، نرخ تشکیل سرمایه ثابت در کشور 
منفی بــوده و از طرفی نیز، میزان ســرمایه گذاری های جدید حتی به نرخ 
جبران استهلاک ســرمایه های قبلی نیست. پیش بینی می شود امسال سال 
خوبی برای ســرمایه گذاری در اقتصاد ایران نباشــد. بنابراین، ظرفیت های 

تولیدی جدیدی در ســال ۹۹ ایجاد نخواهد شد.
FATF و شرکای تجاری نامطمئن نفت، 

ورود ایران به فهرست سیاه FATF چالش جدی محیط کسب و کار و البته 
تجارت کشــور در سال ۹۹ است. پیش بینی می شود با خروج جهان از موج 
اول بحران کرونا، نظام بانکی بین الملل حساسیت بیشتری روی تراکنش های 
مالی ایران نشان دهد و به ویژه تبادلات مالی ایران با کشورهای دور دست 

می شود.  سخت تر 
کاهش قیمت جهانی نفت، اقتصاد کشــورهای متکی به نفت را در شوک 
فرو برده  اســت. بنابراین، برخی شــرکای اصلی تجاری ایران از جمله عراق 
که شــریک دوم تجاری ما اســت، قدرت خرید کالاهای وارداتی از ایران را 

به مانند قبل نخواهند داشت.
 کشــورهای حاشــیه خلیج فــارس و دریــای خــزر نیز از ایــن قاعده 
مســتثنی نیســتند. کشــورهای عــراق و افغانســتان ســال ۲۰۲۰ را با 
 ناآرامی هــای سیاســی آغاز کــرده  و فاصلــه گرفتن از ایــران را در پیش 
گرفته انــد کــه این رویکرد بر تجارت این کشــورها با ایــران نیز اثر منفی 

گذاشت. خواهد 
بازارهای صادراتی ۹۹

چیــن به عنــوان بهترین شــریک تجــاری ایران طی ســال گذشــته، 
قوی تریــن و کم آســیب ترین اقتصــاد را در ســال جاری خواهد داشــت. 
رویکــرد چیــن این اســت کــه از فرصــت کاهــش قیمت مــواد خام در 
جهــان اســتفاده کند، از این رو، صــادرات محصولات پتروشــیمی و مواد 
 معدنــی ایران به این کشــور طی امســال ادامه خواهد داشــت. بنابراین، 
تجــارت با چین در ســال جــاری می تواند بــرای صادرکننــدگان ایرانی 
 مطلوب باشــد. هرچنــد به لحــاظ حمل و نقل و تبادلات بانکی مشــکلات

 پابرجا است.
 کاهــش درآمدهــای نفتی عــراق، این کشــور را در تجــارت با ایران 
محتــاط خواهــد کرد. اما صــادرات تجهیزات پزشــکی و کالاهای درمانی 
مقابله با کرونا در موج دوم و ســوم شــیوع این بیمــاری، می تواند فرصت 
مناســبی بــرای تجــار ایرانی طرف همکاری بــا این بازار باشــد. صادرات 
خدمــات آی تــی به عــراق، فرصت تازه ای بــرای شــرکت های ایرانی این 
 حــوزه خواهد بود. امارات بــا توجه به اینکه همواره هــاب صادراتی ایران
 بوده، پیش بینی می شود شاهد افت صادرات به این کشور طی امسال نباشیم.

سال صادرات خدمات و تجهیزات ضد کرونا
بدون شــک امســال، تنها مفر اقتصاد ایران، صادرات می تواند باشــد. از 
این رو، به نظر من ســال تلاش صادرکنندگان اســت. صادرکنندگان ایرانی 
بایــد ملاحظات و نیاز بازارهای صادراتی در دوره پســاکرونا را مدنظر قرار 
دهند. امسال همچنین می تواند سال صادرات تجهیزات و کالاهای پشتیبان 

باشد.  کرونا 
بایــد صــرف حفــظ مشــتریان  را  امســال  ایرانــی  صادرکننــدگان 
اقتصــاد ترمیــم  بــرای  را  آنــان  و  کننــد  خــود  قدیمــی  و   خــوب 

 جهانی پس از ســال ۲۰۲۰ نگه دارند. تجارت کالایی در دنیا، در شــیب 
نزولی قرار گرفته اســت، در حالی که شاهد رشد تجارت خدمات در جهان 
هســتیم. صادرکنندگان و شــرکت های ایرانی باید فعالیت خود را بیشتر بر 
تجارت خدمات متمرکز کنند به ویژه به کشــورهای همسایه از جمله عراق 

افغانستان. و 

 
 

 
 

مرکز پژوهش های مجلس در گزارشــی به بررسی 
عملکرد قانون بودجه و عملکرد مالی دولت در ســال 

۱۳۹۸ پرداخت.
به گزارش مرکز پژوهش های مجلس شورای اسلامی، 
دفتر مطالعات مالیه عمومی و توسعه مدیریت این مرکز 
در گزارشــی با عنوان »بررسی عملکرد قانون بودجه و 

عملکرد مالی دولت در سال ۱۳۹۸« آورده است:
بودجه ســال ۱۳۹۸ با بیش برآوردی منابع حاصل 
از صادرات نفت و فراورده های نفتی، با رقم ۴۴۸ هزار 
میلیارد تومان به تصویب رسید. مطابق پیش بینی های 
کارشناســان، تنهــا ۳۱۷ هزار میلیــارد تومان از این 
منابــع در عمــل تحقــق یافــت و دولت با کســری 
بودجه ای در حدود ۱۳۱ هــزار میلیارد تومان مواجه 
 شــد )این رقم بــدون احتســاب ۴۴ هــزار میلیارد 
تومان اوراق منتشــر شده براســاس مجوزهای قانون 
بودجه ۱۳۹۸ اســت که در ادبیات اقتصادی، جزئی از 
کسری بودجه محسوب می شــود. به عبارتی مجموع 
کســری بودجه سال ۱۳۹۸، ۱۷۵ هزار میلیارد تومان 
اســت که ۴۴ هزار میلیارد تومــان آن با مجوز خود 
قانون بودجه با انتشار اوراق مالی اسلامی پوشش داده 
شــده است(. با ورود شورای عالی هماهنگی اقتصادی 
قوای ســه گانه به موضوع، در ابتدا مقرر شــد مصارف 
بودجــه به میــزان ۶۲ هزار میلیــارد تومان کاهش و 
منابع بودجه با اســتفاده از راهکارهایی مانند برداشت 
از صندوق توســعه ملی، انتشــار اوراق مالی، فروش 
دارایی ها و منابــع بند »ج« تبصره »۱« قانون بودجه 
 ۱۳۹۸، به میزان ۵/۷۶ هزار میلیارد تومان افزایش یابد. 
با این حال، در پایان سال ۱۳۹۸، این شورا با افزایش 
ســقف برداشــت از صندوق توســعه ملّی،  مجوزهای 
مــازاد بر منابــع بودجه ۱۳۹۸ را تا رقــم ۱۰۸ هزار 
میلیارد تومان افزایــش داد. به دلیل صدور مجوزهای 
 قابل توجــه خــارج از قانــون بودجه ســال ۱۳۹۸، 
بررسی »عملکرد قانون بودجه« در سال ۱۳۹۸ نسبت 
به بررســی »عملکــرد مالی دولت« در ســال ۱۳۹۸ 

متفاوت است.
گزارش مرکــز پژوهش های مجلس درباره عملکرد 
مالی دولت در ســال ۹۸ می افزایــد؛ از مجموع منابع 
مصوب در قانون بودجه ســال ۱۳۹۸، تنها ۷۰ درصد 
محقق  شــده اند که همین مســئله ورود شورای عالی 
هماهنگی اقتصادی و صدور مجوزهایی خارج از بودجه 
را در پی داشته است؛ ضمن آنکه با احتساب مجوزهای 
خارج از بودجه، عملکرد منابع و مصارف  حدوداً برابر با 

۹۴ درصد میزان مصوب بوده است.
 این درصــد بالای تحقق با وجود کاهش شــدید 
درآمدهای نفتی، ناشی از سهم بالای استقراض )انتشار 

اوراق مالی اسلامی و استفاده از منابع صندوق توسعه 
ملی( است که حدود ۴۰ درصد منابع را شامل می شود.

براســاس این گزارش تحقق نســبتاً بالای مصارف 
بودجه ســال ۱۳۹۸ در حالی است که مطابق مصوبه 
شــورای عالی هماهنگی اقتصادی، مقرر شده بود ۶۲ 
هزار میلیارد تومان از کســری بودجه ســال ۱۳۹۸، 
از طریــق کاهش مصارف بودجه تأمین شــود. مطابق 
محاســبات گزارش، در بهترین حالت حدود ۴۰ هزار 

میلیارد تومان از سقف مصارف کاسته شده است.
گــزارش مرکز پژوهش های مجلس تصریح می کند 
که عملکرد درآمدهای دولت در ســال ۱۳۹۸ برابر با 
۹۱ درصد میزان مصوب بوده است. این درآمدها نسبت 
به ســال قبل به میزان ۱۸ درصد رشــد داشته است. 
سهم درآمدهای مالیاتی از کل منابع وصولی دولت در 
سال ۱۳۹۸ بالغ بر ۳۲ درصد است که نسبت به سال 
۱۳۹۷ حدود ۳۰ درصد رشد داشته است. مقایسه این 
رشد با نرخ تورم،  بیانگر عدم افزایش )و حتی کاهش( 

درآمدهای مالیاتی حقیقی کشور است.
براســاس این گزارش وصولی گمــرک جمهوری 
اسلامی ایران نســبت به سال ۱۳۹۷ حدود ۸ درصد 
افزایش یافته اســت که در مقایســه با نــرخ تورم، از 
کاهش قابل توجه مقــدار حقیقی این منبع درآمدی 

حکایت دارد.
همچنین منابع حاصل از نفت و فراورده های نفتی 
حدود ۳۹ هزار میلیارد تومان است که ۲۶ درصد رقم 
مصــوب در بودجه ســال ۱۳۹۸ و بیش از ۶۰ درصد 
کمتر از عملکرد ســال قبل است. این در حالی است 
که رقم مذکور،  شامل استفاده از منابع حساب ذخیره 
ارزی )بند »ج« تبصره »۱« قانون بودجه سال ۱۳۹۸( 
و مابه التفاوت سهم ۲۰ درصد تا سهم قانونی ۳۴ درصد 

صندوق توســعه ملی از محــل درآمدهای نفتی )بند 
»الف« تبصره »۱« قانون بودجه سال ۱۳۹۸( نیز است.

گــزارش مرکز پژوهش های مجلــس می افزاید؛ در 
حالی که مطابق قانون بودجه ســال ۱۳۹۸،  مقرر شد 
ســهم دولت از منابع حاصل از فروش میعانات گازی 
)۵/۸۵% از فروش خوراک داخلی( به جای دلار ۴۲۰۰ 
تومانی، براساس دلار نیمایی )متوسط ۱۱ هزار تومان( 
محاسبه شود، عملکرد این ردیف نسبت به سال گذشته 
به میزان چشمگیری )بیش از ۲۰ درصد( کاهش یافته 

است که علّت آن نامشخص است.
براساس این گزارش در قانون بودجه سال ۱۳۹۸، 
۴/۴ هزار میلیارد تومــان منابع از محل فروش اموال 
منقول و غیرمنقول پیش بینی شــده بود و براســاس 
مصوبه شورای عالی هماهنگی اقتصادی مقرر شد ۱۰ 
هزار میلیارد تومان دیگر از کسری بودجه از این محل 
تأمین شــود. با این وجود عملکــرد این ردیف برابر با 
۴۸۳ میلیارد تومان )معادل حدود ۱۱ درصد از اعتبار 

مصوب در قانون بودجه( بوده است.
همچنیــن عملکــرد منابــع حاصــل از واگذاری 
دارایی هــای مالی حــدود ۳۰۶ درصــد رقم مصوب 
بودجه اســت. علت این امر، انعکاس ۶۵ هزار میلیارد 
تومان اســتقراض از صندوق توسعه ملی  و انتشار ۸۲ 
هزار میلیارد تومان اوراق بدهی برای تأمین کســری 
بودجه اســت که بخشی از آن به موجب قانون بودجه 
ســال ۱۳۹۸، بخش دیگر مطابق مصوبه شورای عالی 

هماهنگی اقتصادی است.
گــزارش مرکز پژوهش های مجلــس می افزاید؛ از 
مجمــوع ۶۵ هزار میلیــارد تومان اســتفاده از منابع 
صندوق توســعه ملی،  ۵ هزار میلیــارد تومان مربوط 
به جبران خســارات ناشی از سیل و ۶۰ هزار میلیارد 

تومان مربوط به جبران کســری بودجه دولت اســت 
کــه مجوزهای هــر دو مورد، خــارج از قانون بودجه 
سال ۱۳۹۸ صادر شــده است. شایسته ذکر است که 
مطابق تبصره »۴« قانون بودجه ســال ۱۳۹۸، ۲۳۷۵ 
میلیــون یورو )حدود ۳۰ هزار میلیارد تومان( از منابع 
صندوق به صورت تســهیلات ارزی در نظر گرفته شده 
اســت که این رقم در عملکردهای بودجه ای منعکس 
نمی شــود. همچنیــن،  حدود ۷ هــزار میلیارد تومان 
از منابــع حاصل از فروش نفــت و فراورده های نفتی 
مطابق قانــون بودجه ســال ۱۳۹۸ )مابه التفاوت ۲۰ 
درصد تا ۳۴ درصد ســهم صندوق توســعه ملی( در 
حکم بدهی دولت به صندوق توســعه ملی محســوب 
 می شود. به این ترتیب، مجموع استفاده از منابع صندوق

 توســعه ملی در ســال ۱۳۹۸ در حــدود ۱۰۲ هزار 
میلیارد تومان است.

براســاس ایــن گزارش بــا توجه بــه اینکه بخش 
قابل توجهــی از منابــع ارزی صنــدوق توســعه ملّی 
)براساس محاسبات انجام شده، حدود ۷ میلیارد دلار، 
معادل ۷۷ هزار میلیارد تومان با احتساب متوسط نرخ 
دلار نیما(، در حساب هایی قرار داشته است که امکان 
دسترســی به آنها وجود ندارد، معادل ریالی این منابع 
توســط بانک مرکزی و از طریق پایه پولی تأمین شده 
اســت که تأثیر خود را در تورم بالای سال های ۱۳۹۸ 
و ۱۳۹۹ نشــان داده است. به  این  ترتیب، بیش برآورد 
منابع و یا شناسایی منابع غیرواقعی در قانون بودجه و 
عدم افزایش منابع پایدار و مدیریت هزینه های دولت، 
یکی از پیش ران های اصلی تورم در کشــور اســت که 
لازم اســت نمایندگان محترم مجلس شورای اسلامی 
در همه مصوبات دارای بار مالی و به ویژه در بررســی 
لایحه بودجه ســالیانه نسبت به این مسئله حساسیت 

ویژه ای داشته باشند.
همچنیــن عملکــرد اعتبارات تملــک دارایی های 
سرمایه ای حدود ۸/۶۸ درصد رقم مصوب بودجه است 
و به  صورت اســمی نسبت به ســال ۱۳۹۷، ۹ درصد 
کاهش داشــته اســت. در نظر گرفتن نرخ تورم سال 
۱۳۹۸، نشان از کاهش شدید مقدار حقیقی اعتبارات 

عمرانی دولت در این سال دارد.
گــزارش مرکز پژوهش های مجلس تصریح می کند 
که مطابق با آخرین آمار منتشره خزانه داری کل کشور، 
میزان بدهی های دولت و شرکت های دولتی در پایان 
سال ۱۳۹۸ برابر ۱۱۶۸ هزار میلیارد تومان بوده است 
که نســبت به اسفند ســال ۱۳۹۷ حدود ۵۹ درصد 
افزایش یافته اســت. شــایان ذکر است بخش مهمی 
از بدهــی دولت به صندوق توســعه ملی در این رقم 

منعکس نشده است.

بررسی آمارهای ارائه شده توسط وزارت صنعت، معدن و تجارت نشان 
می دهد که طی هشــت ماهه ســال جاری، تولیدات صنایع معدنی با رشد 

تولید نسبت به مدت مشابه سال گذشته مواجه شده اند.
طبق آمار از ابتدای ســال جاری تا پایان آبان ماه، ۱۹۲ هزار تن مس 
کاتد تولید شــده که در مقایســه با مدت مشابه ســال گذشته افزایش ۹ 

درصدی را ثبت کرده است.
این در حالی اســت که میزان مس کاتــد تولیدی در دوره هفت ماهه 
امســال به رقم ۱۶۹ هزار تن رســیده که در مقایسه با مدت مشابه سال 
گذشته رشد هشت درصدی داشته است. همچنین در نیمه نخست امسال 
میزان تولید کاتد مس با رشــد ۸.۱ درصد در مقایسه با مدت مشابه سال 
گذشته که حدود ۱۳۴ هزار تن تولید شده بود،   به ۱۴۴.۸ هزار تن رسید.

در فولاد خام )شمش فولاد( نیز، طی هشت ماهه امسال میزان تولید از 
۱۹ میلیون تن گذشــته که نسبت به میزان تولید این محصول معدنی در 

هشت ماهه ابتدایی سال ۹۸، رشد هشت درصدی داشته است.
میزان تولید فولاد خام اطی هفت ماهه امسال برابر با ۱۶ میلیون و ۷۰۰ 

هزار تن بود که نســبت به مدت مشابه سال گذشته افزایش ۸.۷ درصدی 
دارد و میزان تولید شمش فولادی در شش ماهه ابتدایی امسال ۱۳ میلیون 
و ۹۲۹ هزار تن ثبت شده که در مقایسه با ۱۲ میلیون و ۷۸۲.۳ هزار تن 

عملکرد نیمه نخست سال گذشته رشد ۹ درصدی داشته است.
بر اســاس آمارهای تجارت خارجی، در هفت ماهه ابتدایی امسال چهار 
میلیون و ۳۷۵ هزار و ۸۵۱ تن زنجیره و محصولات فولادی به ارزش یک 
میلیارد و ۵۹۰ میلیون دلار صادر شــده اســت که ۷۶.۸ درصد در بخش 
شــمش فولادی به بیلت و بلوم اختصاص داشته است. ارزش صادرات این 
دوره نســبت به مدت مشابه کاهش ۳۷ درصدی را نشان می دهد.علاوه بر 
این در هفت ماهه نخست سال گذشته، مجموع صادرات شمش و محصولات 
فولادی از ۱۰.۵ میلیون تن هم فراتر رفت و در هفت ماهه امسال به رقم سه 
میلیون و ۱۹۱ هزار تن رسید که از این رقم سهم بیلت و بلوم ۷۶.۸ درصد 
ثبت شد.در آمار واردات نیز دیده می شود که واردات زنجیره و محصولات 
فولادی در هفت ماهه ابتدایی امسال به رقم ۶۳۳ هزار و ۶۶۵ تن رسیده 
که در مقایســه با مدت مشــابه سال ۱۳۹۸، افزایش ۵۱ درصدی را نشان 
می دهــد. ارزش واردات زنجیره و محصولات فولادی از ابتدای فروردین تا 
پایان مهر ماه ۱۳۹۹ بیش از ۷۱۴.۶ میلیون دلار ثبت شد که در مقایسه 

با مدت مشابه در سال ۱۳۹۸ رشد ۳۲ درصدی را ثبت کرد.

عملکرد قانون بودجه و عملکرد مالی دولت در سال ۹۸

رشد تولید صنایع معدنی طی ۸ ماهه امسال و آمار ۷ ماهه صادرات و واردات آن ها

 افزایش قدرت چانه زنی گروه کارگری در مذاکرات دستمزد
یک مقام مسئول کارگری بر لزوم تغییر ترکیب شورای عالی کار تاکید کرد و گفت: برای آنکه دستمزد کارگران به شکل منطقی و عادلانه تعیین شود، قدرت گروه کارگری برای چانه زنی بهتر و تصمیم گیری در مذاکرات 

مزد باید افزایش یابد.
فتح اله بیات اظهار کرد: معتقدم یکی از دلایلی که باعث می شود در مذاکرات مزد به نتیجه مطلوب نرسیم و ناچار به پذیرفتن اعداد و ارقام مزد شویم، ترکیب اعضای شورای عالی کار است.

وی افزود: در حال حاضر با یک نابرابری در ترکیب شورای عالی کار روبه رو هستیم و حضور شش عضو کارفرمایی و دولتی در مقابل سه عضو کارگری منطقی به نظر نمی رسد. اگر ترکیب شورای عالی کار عادلانه بود امسال 
شاهد این مساله نبودیم که علیرغم امضا نکردن صورتجلسه دستمزد توسط گروه کارگری، دو گروه دیگر مصوبه را تایید و تصویب کنند لذا این مساله اشکال اساسی دارد و نظر مجلس در این خصوص قطعا موثر خواهد بود.

تغییر و اصلاح ترکیب شورای عالی کار
رئیس اتحادیه کارگران قراردادی و پیمانی با بیان اینکه در حال حاضر به دلیل این مساله قدرت چانه زنی و مواضع گروه کارگری نسبت به تصمیم گیری ها در حداقل قرار دارد،  از فراکسیون کارگری و کمیسیون اجتماعی 

مجلس خواست طرحی در خصوص تغییر ترکیب شورای عالی کار ارائه دهند تا به جای اصل سه جانبه گرایی، دو جانبه گرایی در شورای عالی کار اتفاق نیفتد و مصوبه دستمزد مورد دست اندازی واقع نشود.
به گفته بیات وقتی صورتجلسه مزد بدون امضای نمایندگان کارگری به تصویب می رسد این تصور به وجود می آید که گروه کارگری در شورای عالی کار و جلسات تعیین دستمزد نقشی ندارد لذا ورود مجلس به این موضوع 
و اصلاح ترکیب شورا می تواند موثر باشد.این مقام مسئول کارگری در پایان ابراز امیدواری کرد: امسال در بحث حقوق و دستمزد، اقدام مثبتی در جهت افزایش مزد و حفظ قدرت معیشت کارگران و بازنشستگان صورت گیرد.
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روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

ایده روز 
چهارشنبه  1399/09/19

شماره : 971
  کشت محصولات پاییزه در سیســتان وبلوچستان به ۹0 هزار 

هکتار رسید
معاون بهبود تولیدات گیاهی ســازمان جهاد کشــاورزی اســتان سیستان 
وبلوچستان گفت: کشت پاییزه در استان با کشت محصولات خارج از فصل در 
اواخر شــهریور شروع وبتدریج با کشت محصولات استراتژیک شامل دانه های 
روغنی، گندم و جو ، گیاهان دارویی و سایر محصولات سبزی وصیفی همچنان 
ادامه دارد. امان الله طوقی افزود: تاکنون حدود ۹۰ هزار هکتار از اراضی کشاورزی 

شمال وجنوب استان به زیر کشت انواع محصولات زراعی رفته است .
وی تصریح کرد: عمده ســطح زیر کشت محصولات زراعی پاییزه در استان 
شامل  گندم، جو، یونجه، پیاز، کلزا، گوجه فرنگی، قصیل، شبدر و باقلا  می باشد.

معاون سازمان جهاد کشاورزی سیستان وبلوچستان با اشاره به تأمین نهاده 
های مورد نیاز کشاورزان افزود: تاکنون بدین منظور ۲۰۰۰ انواع بذر و ۱۴ هزار 

تن انواع کود شیمیایی آماده و در اختیار کشاورزان قرار گرفته است.
وی با اشــاره به کشــت قراردادی  اذعان داشت: برای اولین بار در سیستان 
وبلوچستان ۲۰۰۰ هکتار از اراضی با مشارکت کشاورزان و آستان قدس رضوی 

به زیر کشت دانه های روغنی  رفته است.

 آغاز زراعت چوب در فارس
عملیات اجرایی طرح زراعت چوب با هدف توسعه فضای سبز، ایجاد بستری 
برای تامین چوب مورد نیاز کشور و کمک به طرح تنفس جنگل ها و به مناسبت 

روز جهانی خاک در تصفیه خانه شماره ۲ شهرک صنعتی شیراز آغاز شد.
همزمان با روز جهانی خاک و در گرامیداشــت خاطره شــهید فخری نژاد و 
شهدای سلامت فارس، عملیات اجرایی طرح زراعت چوب، در تصفیه خانه شماره 
۲ شــهرک صنعتی شیراز، آغاز شد. مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری استان 
فارس در این مراسم گفت: منابع طبیعی، میراث گرانبها و بستر تولید و استقلال 
کشور است و باید برای داشته های ارزشمندی چون خاک بیش از پیش تلاش 
کنیم. عبدالحسن صمدی نژاد با اشاره به کاهش سطح اراضی جنگلی در ایران 
نســبت به سایر کشــورهای جهان، گفت: در حال حاضر سرانه جهانی جنگل، 
هشت دهم هکتار و در ایران دو دهم هکتار است و از لحاظ مساحت جنگل و 
درخت نیز بین ۵۶ کشور دارای جنگل، ایران در ردیف چهل و پنجم قرار دارد.

او هدف از طرح زراعت چوب را کمک به اجرای طرح تنفس جنگله ای شمال 
کشور، جلوگیری از قطع بی رویه درختان جنگلی و تامین چوب و مواد سلولزی 
کارخانه های چوب ایران عنوان و اضافه کرد: بر اساس تفاهم نامه مبادله شده بین 
آبفای شیراز و منابع طبیعی فارس، در فاز نخست طرح زراعت چوب، ۱۰۰هکتار 

از عرصه های تحت اختیار آبفا به این طرح اختصاص می یابد.
مدیرکل منابع طبیعی فارس گفت: امســال ۱۰۰۰ هکتار از اراضی استان با 
گونه های دارای رشــد ســریع و چوب ده، نظیر صنوبر، اکالیپتوس، گز شاهی و 

سالسینا، زیر پوشش طرح زراعت چوب خواهد رفت.
رئیس سازمان جهاد کشاورزی فارس نیز با بیان اینکه حفاظت از منابع ژنتیکی 
بــه ویژه آب و خاک از وظایف ذاتی متولیان این بخش اســت، گفت: در حال 
حاضر ۹۸ درصد تولیدات غذایی از محصولات کشاورزی وابسته به خاک حاصل 
می شــود، اما متاسفانه به دلیل شرایط خشکسالی در دهه های اخیر، موضوع 
آب بیشتر مورد توجه قرار گرفته و به مسئله خاک، کمتر پرداخته شده است.

حســین پژمان مسائلی همچون بهره برداری های بی رویه از خاک، مصرف 
بیش از حد ســموم و موادشــیمیایی و آتش زدن بقایای گیاهی را از چالش ها 
و تهدیدات منابع خاکی عنوان و اضافه کرد: در این راســتا با هم افزایی بیشتر 
دســتگاه ها می توان با نگهداشت خاک در جهت رفع این عنصر حیاتی و مهم 
تلاش کرد. معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری فارس نیز با اشاره به اینکه 
از طرح زراعت چوب حمایت می شود، گفت: دستگاهها و نهادهای اجرایی، مکلف 

و ملزم به همکاری با منابع طبیعی در این طرح هستند.
ظفر افشون با اشاره به اهمیت بسیار زیاد این طرح در فارس، افزود: با تدوام 
این طرح در استان، علاوه بر تامین مواد اولیه کارخانه ها از واردات چوب و فرآورده 

های وابسته به این صنعت از دیگر کشورها بی نیاز خواهیم شد.
مدیر عامل شــرکت آب و فاضلاب شــیراز هم با اشــاره به ساخت ۲۵۰۰ 
کیلومتر شــبکه فاضلاب شهری در شیراز و لزوم ایجاد فضای سبز در محدوده 
تصفیه خانه های فاضلاب، گفت: بر اساس برنامه ریزی ها، مقرر شده ۳۵ تا ۴۰ 

درصد محدوده شبکه تصفیه خانه ها در شیراز نهالکاری، سبز و احیاء شود.

 سالانه در ایران 1۶ تن در هکتار خاک از دست می رود
رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان سمنان گفت: در کشور ما سالانه حدود 
۱۶.۷ تن در هکتار خاک از دست می رود. سیدحسن میرعماد با اشاره به شعار 
امســال روز جهانی خاک تحت عنوان »خاک را زنده نگه داریم و تنوع زیستی 
خــاک را حفظ کنیم« اظهار کــرد: حفاظت از منابع آبی و خاکی یک ضرورت 
اجتناب ناپذیر است.این کارشناس کشاورزی و منابع طبیعی با اشاره به فرآیند 
طولانی تشکیل خاک افزود: خاک بستری برای پوشش گیاهی و تامین امنیت 
غذایی است اما در کشور ما سالانه حدود ۱۶.۷ تن در هکتار خاک از دست می 
رود و این در حالی است که برای تشکیل یک سانتی متر خاک ۱۰۰ سال زمان 
نیاز دارد. وی به اهمیت خاک و ضرورت حفاظت از آن پرداخت و گفت: خاک 
علاوه بر حفظ پوشش گیاهی و تامین امنیت غذایی ، توانایی ذخیره آب درون 
خود و جلوگیری از ســیلاب را نیز دارد.رئیس سازمان جهادکشاورزی استان با 
بیان اینکه خاک بســتری برای حفظ پوشش گیاهی است اضافه کرد: پوشش 
گیاهی در کشــور ما که در یک منطقه خشک و نیمه خشک قرار گرفته است، 
کمک می کند که شــرایط اقلیمی متعادلی داشــته باشد و از حداقل بارندگی 
بیشترین استفاده را ببریم.مدیرکل اسبق منابع طبیعی استان خاطرنشان کرد: 
خاک ســبب می شــود که بارش های رگباری مناطق مختلف کشور به سرعت 
تبدیل به ســیل و از دسترس خارج نشود و هرچقدر خاک غنی تر باشد امکان 

نفوذ و جذب آب بیشتر می شود.

 انبار علوفه دامداری ۶000 راسی در منطقه یکانات طعمه حریق شد
مدیر جهاد کشــاورزی مرند گفت: انبار علوفه یک دامداری ۶۰۰۰ راسی در 
روســتای امیر آباد منطقه یکانات شهرســتان مرند طعمه حریق شد و نزدیک 
به ســه میلیارد تومان خسارت برجای گذاشت.علی صیادی با بیان این مطلب 
گفــت: در پی بروز آتش ســوزی در انبار علوفه ایــن دامداری و تماس با آتش 
نشانی شهرداری یامچی- ایوغلی، تیم مهار آتش با توجه به حجم آتش سوزی 
و گســتردگی حریق در محل حادثه حضور یافته و با تلاش تیم آتش نشانی و 
حضور به موقع مردم و اهالی روستا از سرایت آتش به مکان های مجاور و جایگاه 
دام ها جلوگیری شد.وی گفت: این آتش سوزی با توجه به اظهار خود دامدار و 
بررســی اولیه بیش از دو الی سه میلیارد تومان با سوختن ۱۵۰هزار تن علوفه 
)یونجه، کاه و کلش ،کنسانتره دامی ( خسارت بر جای گذاشته است.وی افزود: 
این آتش ســوزی خســارت جانی در پی نداشت و در همان ساعت اولیه آتش 
سوزی، دام ها به مکان دیگری انتقال پیدا کردند.صیادی با اشاره به این که این 
دامداری فاقد بیمه است، به دامداران توصیه کرد که نسبت به بیمه دامداری و 
دام خود برای جبران خسارت های ناشی از حوادث اقدام کنند.وی با بیان این که 
دامداران باید جایگاه های نگهداری دام خود را بر اســاس استانداردهای موجود 
ایجاد کنند، افزود: استفاده از مصالح مناسب و وجود تهویه در دامداری ها می تواند 
از وارد شدن خسارت زیاد به جایگاه دام و دام در چنین حوادثی جلوگیری کند.

به نقل از روابط عمومی سازمان جهاد کشاورزی آذربایجان شرقی، علت وقوع 
این حادثه توسط کارشناسان در دست بررسی است که به محض نهایی شدن 

گزارش های کارشناسی، نتیجه متعاقبا اعلام خواهد شد.

تغییر کاربری زمین های کشاورزی، اتلاف خاک مرغوب
خاک از دیرباز با تامین مواد غذایی بشــر 
در ارتباط مستقیم بوده است و در این میان 
تغییرکاربری غیرمجاز زمین های کشاورزی 
نه تنها عامل تهدید امنیت غذایی بلکه آغازی 
بر تخریب و نابودی خاک مرغوب برای تامین 

مواد غذایی است.
تخریب، فرسایش و نابودی خاک یکی از 
چالش های جدی زیســت محیطی جهان و 
تهدیدی برای امنیت غذایی بشر است که با 
اقدامات پیشگیرانه، حفاظتی و فرهنگ سازی 

امکان کنترل و مدیریت آن وجود دارد.
انسان برای ادامه حیات خود به مواد غذایی 
نیاز دارد که از آب و خاک به دســت می آید 
و در ایــن بین خاک یکی از مهمترین منابع 

طبیعی و عوامل تولید است.
اگر اســتفاده از خاک بر اساس شناسایی 
اســتعداد و قدرت تولیــدی آن و مبتنی بر 
رعایت اصول صحیح و علمی باشــد، به هدر 
نمی رود و بر عکس ارتکاب هرگونه اشتباه در 
بهره برداری از آن موجب وارد آمدن خسارت 
جبــران ناپذیر می گــردد و خاکی که برای 
تشکیل آن قرن ها زمان صرف شده در مدت 

بسیار کوتاه از بین می رود.
براساس نظر محققان در شرایط معمولی 
حدود ۳۰۰ سال طول می کشد تا ۲۵ میلیمتر 
خاک سطحی تشکیل شود بنابراین ارزش و 
اهمیت خاک بسیار زیاد و مصادف با قرن ها 

زمان است.
انسان برای تأمین نیازمندی های گوناگون 
و فراوان خود، مجبور اســت از یک طرف با 
استعمال کود شیمیایی زیاد، آبیاری فراوان، 
مصرف سموم حشره کش، استفاده از ماشین 
آلات کشــاورزی و دیگر امکانات و وسایل، 
بهره وری در واحد سطح زیر کشت را افزایش 
دهــد و از طرف دیگر با آماده ســازی دامنه 
کوه ها و تبدیــل مراتع و زمین های جنگلی 
به زمین های زراعــی، ارتفاعات و زمین های 
بایر و کویری را به زیر کشــت ببرد تا از این 
راه بر ســطح زمین های زراعی خود بیفزاید.

پژوهشگران می گویند شواهد نشان می دهد، 
حاصلخیــزی زمیــن، از موقعی کــه مورد 
بهره برداری انسان قرار گرفته بر اثر عدم توجه 

و اقدامات نامناسب، کاهش یافته است.
در شرایطی که نیاز به غذا و ضرورت تامین 
آن در قالب اصل امنیت غذایی مورد توجه و 
دارای اهمیت نخست در جهان امروز است، 
تغییر کاربری زمین های کشاورزی به عنوان 
یکــی از عوامل جدی تخریب و اتلاف خاک 
مرغوب برای کشــاورزی و در نهایت تهدید 
امنیت غذایی محسوب می شود و به همین 
دلیل است که این امر جرم عمومی تلقی شده 

زیرا امنیت همه مردم را نشانه گرفته است.
به گفته کارشناســان، تغییر غیرمجاز یا 
بــا اخذ مجوز کاربری هــزاران هکتار زمین 
کشــاورزی در کشور در حالی تداوم دارد که 
خروج هر هکتــار زمین حاصلخیز از چرخه 
کشاورزی ۲۰ ایرانی را با مشکل امنیت غذایی 
رو برو می کند. صاحبنظران و کارشناسان حوزه 
اقتصاد کشاورزی می گویند فرسایش، تخریب 
و تغییر کاربری زمینهای قابل کشت و زرع، 
اصلی ترین عامل تهدیدکننده خاک و ایجاد 
تبعات گوناگون بر دیگر بخشــهای زندگی 

اجتماعی در چارچوب مرزهای ملی است.
کشــاورزی در یک هکتار زمین، تامین 

کننده ۷.۵ تن غذا در هر ســال است و این 
به معنای اهمیــت و ارزش هر وجب خاک 
حاصلخیــز ایران و ضــرورت حفاظت از آن 
می باشد.رهبر معظم انقلاب اسلامی ماه مبارک 
رمضان سال ۱۳۹۳ در دیدار با اعضای هیات 
دولت وقت، به اهمیت بخش کشاورزی اشاره 
و با ابراز نگرانی از روند تبدیل و تغییر کاربری 
زمینهای کشــاورزی اعــلام کردند: نابودی 
زمینهای کشــاورزی یک خسارت غیرقابل 
جبران است و باید وزارت جهاد کشاورزی و 
سازمان حفاظت محیط زیست به طور جدی 

با این پدیده برخورد کنند.
آمارها نشان می دهد ۱۹میلیون هکتار از 
مجموع مساحت ۱۶۵ میلیون هکتاری ایران 
به زمین های کشاورزی اختصاص دارد که از 
این میزان زمین کشاورزی نیز سالانه تنها ۱۵ 
میلیون هکتار به زیر کشت انواع محصولات 
می رود. در حال حاضر برای هر ایرانی ۲ هزار و 
۴۰۰ متر مربع زمین کشاورزی در کشور وجود 
دارد و در این بین وقتی مافیای زمین خواری 
و تغییر کاربری باغات و زمین های کشاورزی 
زمین هــا را از گردونــه تولیــد محصولات 
کشاورزی خارج کنند در واقع امنیت غذایی 

ملت ایران دچار تزلزل می شود.
بخش کشــاورزی استان خراسان رضوی 
نیز به عنــوان یکی از بزرگترین و مهمترین 
کشور  کشاورزی  محصولات  تولیدکنندگان 
بــا برخورداری از ظرفیت ها و توانمندی های 
وسیع حدود یک میلیون و ۲۰۰ هزار هکتار 
سطح زیرکشت انواع محصولات زراعی و باغی 
و بیش از ۱۴ میلیون واحد دامی، درمجموع با 
تولید بیش از هفت میلیون تن انواع محصولات 
زراعی، باغی، دامی وآبزیان به ارزش ناخالص 
اقتصادی بیــش از ۳۳۰ هزار میلیارد ریال، 
جایــگاه تعیین کننــده ای دراقتصاد ملی و 
استانی داشته و نقش مهمی درتامین نیازهای 
حیاتی جامعه، امنیت غذایی، تامین مواد اولیه 
موردنیاز صنایع و ایجاد اشتغال ایفا کرده است.

 قلع و قمع سه هزار و ۸00 باغ ویلا 
در خراسان رضوی

مدیر امور اراضی سازمان جهادکشاورزی 
خراســان رضوی در این زمینه با بیان اینکه 
شناسایی و برخورد با عاملان تغییر کاربری 
و قلــع و قمع ســازه ها از مهمترین اقدامات 

و برنامه های دردســتور کار اســت گفت: از 
ابتدای امسال تا کنون سه هزار و ۸۰۰ مورد 
قلع و قمع تبصره دو ماده ۱۰ در زمین های 

کشاورزی استان انجام شده است.
محمدرضا قوسیان افزود: در سال گذشته 
بیش از سه هزار بنای غیرمجاز قلع و قمع شد 
و با اســتناد به ماده سه قانون حفظ کاربری 
زمینهای زراعــی و باغها هزار و ۶۰۰ پرونده 

قضایی در این ارتباط تشکیل گردید.
وی با بیان اینکه در خراسان رضوی با هر 
مورد شناســایی شده تغییر کاربری برخورد 
می شود و اغماضی در این زمینه وجود ندارد، 
ادامه داد: در شهرهای کوچک ظرف ۴۸ ساعت 
و در شهرهای بزرگتر با توجه به تعدد بیشتر 
تخلف در این زمینه در زمان بیشتری اقدام 

به برخورد با متخلفان می شود.
مدیر امور اراضی سازمان جهادکشاورزی 
خراسان رضوی گفت: با توجه به جدیتی که 
در برخــورد با متخلفان در این زمینه وجود 
دارد علاوه بر اداره امور اراضی در تمامی مراکز 
خدمات جهاد کشاورزی نیز کارشناس امور 
اراضی مســتقر شده است تا رصد و پیگیری 

تغییرکاربری های غیرمجاز انجام شود.
وی افزود: عــلاوه براین پهنه بندی تمام 
بخش های استان انجام شده و محدوده های 
جاذبه دار شناسایی شد و کارشناس ویژه برای 
نظارت بر این پهنه ها در نظر گرفته شده است.

قوســیان با اشــاره به اهمیت حفاظت و 
صیانت از زمینهای کشــاورزی ادامه داد: در 
این راســتا قانونگذار با هدف حفظ کاربری 
زمین های زراعــی و باغ ها و تداوم بهره وری 
آنها در ســال ۱۳۷۴ قانونی با عنوان »قانون 
حفظ کاربــری اراضی زراعــی و باغ ها« به 
تصویب رساند تا از تغییر کاربری این زمینها 
جلوگیری کند.وی گفت: با اســتفاده از این 
قانون و همکاری مطلوب دســتگاه قضایی 
شــاهد برخورد با متخلفان در این عرصه و 

تهدیدکنندگان امنیت غذایی هستیم.

 شناســایی واحدهــای متخلف 
مشاوره املاک 

مدیر امور اراضی سازمان جهادکشاورزی 
خراسان رضوی افزود: هم اکنون چهار شهر 
مشــهد، چناران، طرقبه و نیشابور به شدت 
درگیــر و دارای جاذبه بــرای تغییرکاربری 

هستند.
وی با اشاره به تاکید معاون هماهنگی امور 
عمرانی استانداری خراسان رضوی بر مقابله 
با هرگونه تغییرکاربری زمینهای کشاورزی 
ادامه داد: وی بر ضرورت قلع و قمع ســاخت 
و سازهای غیرمجاز در همان مراحل اولیه به 
دلیل جدیت در جلوگیری از تداوم جرم و وارد 
آمدن خسارت کمتر به مالباختگان تاکید کرد.

قوسیان گفت: در روند تغییرکاربری های 
غیرمجاز مشخص شده که اغلب بنگاههای 

مشاوره املاک در این زمینه دخیل هستند.
وی با بیان اینکه شناســایی این واحدها 
که موجب فروش زمینهای کشاورزی و آغاز 
تغییرکاربری می شوند آغاز شده است افزود: 
با شناسایی و برخورد اتحادیه مربوطه می توان 

این روند را به حد مطلوبی کاهش داد.
مدیر امور اراضی سازمان جهادکشاورزی 
خراسان رضوی ادامه داد: ملاک عمل ما در 
برخــورد با متخلفان تغییر کاربری، ماده ۱۰ 
قانون حفظ کاربری اراضی زراعی و باغ هاست 
که بر طبق این ماده هرگونه تغییر کاربری در 
قالب ایجاد بنا، برداشتن یا افزایش شن و ماسه 
و سایر اقداماتی که به تشخیص وزارت جهاد 
کشاورزی تغییر کاربری محسوب می گردد، 
چنانچه به طــور غیرمجاز و بدون اخذ مجوز 
از کمیســیون موضوع تبصره )۱(  ماده )۱( 
 این قانون صورت پذیرد جرم بوده و مأموران 
جهاد کشاورزی محل مکلفند نسبت به توقف 
عملیات اقدام و مراتب را به اداره متبوع جهت 

انعکاس به مراجع قضایی اعلام نمایند.
وی گفت: سیاست کلی در برخورد با این 
متخلفان تشکیل و افزایش پرونده های قضایی 
در دستگاه قضایی نیست اما در صورت لزوم 

به این مقوله هم وارد می شویم.

 مشهد دارای بیشترین متخلفان 
تغییر کاربری

رییس اداره جهاد کشــاورزی مشــهد با 
بیان اینکه مشهد گل سرسبد و در قله هدف 
متخلفان تغییرکاربــری و دلالان زمین قرار 
دارد، گفت: از ابتدای امسال تا کنون با تخریب 
هزار قطعه باغ ویلا کــه در مراحل مختلف 
ســاخت قرار داشــتند از ۳۵۰ هکتار زمین 
کشاورزی در این شهر رفع  تصرف شده است.

امید طهماسبی زاده افزود: این کلانشهر در 

برخورد با متخلفان و شناسایی و قلع و قمع 
رتبه اول خراسان رضوی را دارد و دراین زمینه 
هیچ گاه تعطیلی درکار نیست.وی ادامه داد: 
با توجه به حساسیت های ویژه در شهرستان 
مشــهد و هماهنگی با مســوولان امنیتی و 
همراهی خوب کمیته صیانت از حقوق مردم 
و شورای حفظ حقوق بیت المال هیچ مشکلی 
در اجرای قلع و قمع ســاخت و ســازهای 
غیرمجاز نداریم.رییس اداره جهاد کشاورزی 
مشــهد گفت: بر اســاس تصاویر ماهواره ای 
دریافتــی پیش بینی می کنم بین پنج تا ۱۰ 
درصد زمینهای کشاورزی شهرستان مشهد 
دچار تغییر کاربری غیرمجاز است و با توجه 
به اینکه هــم اکنون بیش از ۹۰ هزار هکتار 
زمین کشاورزی در شهرستان مشهد وجود 
دارد متوجه می شویم متخلفان دست خود را 
بر سطح گسترده ای گذاشته اند اما ما نیز به 
صورت فعال در این زمینه مشغول کار هستیم.

وی با اشاره به خسارات وارده ناشی از تغییر 
کاربری غیرمجاز زمینهای کشاورزی افزود: 
طبق ماده ســه قانون حفظ کاربری اراضی 
زراعی و باغها علاوه بر جزای نقدی از یک تا 
سه برابر بهای زمین زراعی و باغ ها به قیمت 
روز ، در صورت تکرار جرم مجازات حبس از 

یک تا ۶ ماه نیز در نظر گرفته می شود.

 شناسایی باندهای دلالی زمین
طهماســبی زاده با بیــان اینکه در کنار 
اقدامات فردی برخی افراد برای تغییرکاربری 
شــاهدیم که برخی افراد سودجو و دلال با 
قطعه بندی و فروش زمینهای کشــاورزی 
و اعلام وجود مجوز ســاخت و ساز اقدام به 
فروش زمین به مردم می کننــد، ادامه داد: 
در تمامــی ایــن اقدام های خــلاف قانون، 
ســودجویان از کم اطلاعی خریداران ســوء 
اســتفاده کرده و با نشان دادن و وعده دروغ 
ایجاد جاده آسفالته و رساندن انشعابات آب، 
برق و دیگر خدمات طوری وانمود می کنند 
که دیوارکشی و ایجاد بنا و ساختن باغ ویلا 
در منطقه هیچ ممنوعیتی ندارد.وی گفت: هر 
هکتار زمین کشاورزی که برای رفع تصرف آن 
اقدام می شود غذای ۲۰ نفر را به طور مداوم و 
مستمر تأمین می کند و اگر این تغییرکاربریها 
همچنان صورت بگیرد و با آن برخورد نشود، 
مردم در تأمین گندم، جـو و دیگر محصولات 
کشــاورزی دچار مشکل خواهند شد.رییس 
جهاد کشاورزی مشهد افزود: دولت در حال 
حاضــر برای تأمین اینگونــه محصولات ارز 
۴۲ هزار ریالی تخصیص می دهد، اما برخی 
سودجویان با تبدیل زمینهای کشــــاورزی 
بــه باغ ویلا به دنبال کســــب منافع مادی 
هســتند و امکان تولید این قبیل محصولات 

را از بین می برند. 
از همین رو با تمــام قدرت با افرادی که 
زمینهای کشاورزی را هدف سودجویی خود 
قرار داده اند، برخورد خواهیم کرد، چنانکه تا 
امروز هم تعدادی از عاملان تغییرکاربری در 
زمینهای کشــاورزی شناسایی و به دستگاه 
قضایی معرفی شده اند.وی ادامه داد: تاکنون 
چندین باند پنج تا ۱۰ نفره در این زمینه در 
مشــهد شناسایی و توسط متولیان امنیت و 
امور قضایی دســتگیر و از آنان شکایت شده 
ضمن اینکه شماری از مالباختگان نیز از آنان 

شکایت کرده اند.

تولید پرزحمت انگور در برابر نرخ اندک قصه پرغصه تاکداران قوچان 
گرچــه انگور و کشــمش قوچان شــهرتی در میان 
محصولات باغی خراســان دارد و برند ارزشــمند برای 
شناخت این شهرستان محســوب می شود ولی قیمت 
اندک آن باغدارانی را که بار مشکلات تولید این محصول 
را به دوش می کشــند نیازمند خرید تضمینی و اصلاح 
قیمت آن کرده است.قوچان با بیش از چهار هزار و ۵۰۰ 
هکتار تاکستان به  عنوان یکی از قطب های اصلی تولید 
انگور در خراســان رضوی به شمار می آید اما انگورکاران 
و تولیدکنندگان کشمش در این شهرستان با مشکلات 
عدیده ای دست وپنجه نرم می کنند و روز به روز با افزایش 

مشکلات، کامشان به جای شیرینی، تلخ می شود.
 ۲۲ رقم انگور در قوچان توسط ۹ هزار و ۵۰۰ باغدار 
تولید می شود که ۹۰ درصد انگور تولیدی در این شهرستان 
مربوط به رقم سلطانی بی دانه و مابقی به رقم هایی نظیر 
عسکری، سبزه انگور، لعل، خلیلی بی دانه، انگور سیاه و 
دیگر ارقام اختصاص دارد و در زمان برداشــت اشــتغال 
مستقیم فراوان برای مردم این شهرستان فراهم می کند.

شــب های خنــک و روزهای گرم اواخر تابســتان و 
اوایل پاییز شــرایط ویژه ای برای تولید کشمش به ویژه 
رقم ســلطانی بی دانه مهیا کرده و می توان گفت یکی از 
مرغوب ترین کشمش های کشور با درصد شهد بسیار و 

استاندارد در این شهرستان تولید می شود.  
به رغم تولید سالانه ۹۰ هزار تن انگور در این شهرستان 
و کیفیت مطلوب کشمش تولیدی، انگورکاران علاوه بر 
تحمل مشکلات ناشی از سرمازدگی و خسارت های آن، 
باید دغدغه پایین بودن نرخ محصول در بازار،  سوء استفاده 
دلالان در نوسان قیمت، نبود یارانه کود شیمیایی و هزینه 
زیاد برای مکانیزاسیون این محصول را نیز داشته باشند.

 لزوم حذف دلالی در فروش انگور و کشمش
یکی از انگورکاران قوچان به خبرنگار ایرنا گفت: یکی 
از مهم ترین مشکلات انگورکاران این شهرستان این است 
که سم و کود در قالب تعاونی ارائه می شود اما برای خرید 

محصول در این قالب اقدامی صورت نمی گیرد.
ابوالفضل جعفری افــزود: زعفران با قیمت تضمینی 
و حمایتی خریداری می شــود اما کشــمش که یکی از 
محصولات استراتژیک به شمار می آید به  صورت تضمینی 

خریداری نمی شود.وی ادامه داد: قیمت کشمش که پیش 
از این کیلویی ۲۱ هزار تومان بود اکنون به ۱۵ هزار تومان 
کاهش یافته لذا دولت باید با تعیین قیمت مناسب، علاوه 
بر خریداری به  صورت مســتقیم، دست دلالان را نیز در 

این زمینه کوتاه کند.

 بازاریابــی و تبلیغات نقش مهمی در فروش 
انگور دارد

یکی دیگر از انگورکاران این شهرستان عدم  حمایت از 
فروش انگور را یکی از اصلی ترین مشکلات این محصول 
در قوچان دانســت و گفت: با هزینه های زیاد کود، آب و 

کارگر، قیمت انگور در فصل خرید مناسب نیست.
جعفر علی آبادی بابیان اینکه ســالانه حدود ۳۰ تن 
انگــور و ۱۵ تن کشــمش پلویی تولیــد می کند افزود: 
تبلیغات و بازاریابی این محصول بســیار مهم است و در 
حال حاضر کشمش این شهرستان علاوه بر فروش داخلی 
به استان هایی نظیر تهران ، مازندران ، خراسان شمالی، 

خراسان جنوبی و کشورهای خارجی نیز صادر می شود.

 پایین بودن قیمت مشکل اصلی انگورکاران 
قوچانی

یکی دیگر از انگورکاران قوچان که با روش مکانیزه و 
اجرای طرح فراز ) طرح داربســتی کردن( توانسته است 
بهره وری در هر هکتار را تا سه برابر افزایش دهد به خبرنگار 
ایرنا گفت: بیشتر انگورکاران در قوچان به  صورت سنتی 
اقدام به کاشت این محصول می کنند و افزایش هزینه ها 

موجب نارضایتی باغداران می شود.
خلیل قنبری مکانیزه کردن کاشت محصول و افزایش 
آگاهی باغداران در زمینه کاشت و نگهداری از محصول را 
مهم دانست و افزود: علاوه بر تازه خوری این محصول، با 
فرآوری انگور به کشمش، شیره، سرکه می توان در زمینه 

صادرات آن کار کرد.
وی ادامه داد: در برخی مناطق این شهرستان کشمش 
به یک مدل درست می شود در صورتی  که برای استفاده 
حداکثری از ظرفیت های آن باید در زمینه تغییر فرآوری، 
بسته بندی و ارائه مناسب به بازار از طریق به روز رسانی 
سیستم های مکانیزه اقدام کرد.قنبری با تأکید بر اینکه باید 

انگورکاری به حوزه صنعت برسد گفت: شاید بتوان گفت 
بیشترین مشکل کشمش این شهرستان کاهش قیمت و 

افزایش هزینه های آن برای باغداران باشد.

 حذف یارانه کود شیمیایی یکی از مشکلات 
تاک داران

دبیر اجرایی نظام صنفی کشــاورزی و منابع طبیعی 
قوچان نیز به خبرنگار ایرنا گفت: یارانه کود شــیمیایی 
حذف  شــده و تهیه یک کیسه ۵۰ کیلویی کود بیش از 
۵۰۰ هزار تومان هزینه دارد و مشکلات عدیده ای را برای 

انگورکاران ایجاد کرده است.
کاظم تاجیانی افزود: نبود خرید حمایتی از کشمش 
نیز یکی از اصلی ترین مشکلات تاک داران به شمار می رود 
بطوریکه در فصل برداشت تا اواسط مهر قیمت خرید به 
نزدیک ۲۰ هزار تومان می رســید اما در حال حاضر این 

قیمت کاهش یافته است.
وی یکی دیگر از مشکلات انگورداران این شهرستان را 
که داربستی کردن باغات انگور دانست و ادامه داد: در حال 
حاضر این مشــکل رفع شده و به متقاضیان وام کم  بهره 

۱۰ تا ۱۱ درصد با بازپرداخت هفت ساله ارائه می شود.
دبیر اجرایی نظام صنفی کشــاورزی و منابع طبیعی 
قوچان گفت: وزارت جهاد کشاورزی باید در کنار خرید 
کود آزاد توســط باغداران سهمیه ای را نیز به  عنوان کود 
یارانــه ای به آنها اختصاص دهد و برای خرید حمایتی از 

خرده مالکان نیز حمایت های ویژه ای در نظر بگیرد.

 خوشه ای شدن صنعت انگور توسعه قوچان 
را به همراه دارد

نماینده مردم قوچان و فاروج در مجلس شورای اسلامی 
نیز به خبرنگار ایرنا گفت: تاکنون برنامه ای برای سیستم 
یکپارچه و جذب اعتبار و طرح ریزی الگوی واحد در زمینه 
انگور و کشــمش وجود نداشته و همین امر تجمیعی و 

خوشه ای کردن این صنعت را سخت کرده است.
علی آذری، خوشه ای شــدن صنعت انگور را موجب 
توسعه شهرســتان قوچان دانســت و افزود: در توسعه 
کشــاورزی باید جهاد کشــاورزی، فرماندار و حتی قوه 
مقننه پای کار آمده و سندی برای توسعه انگور و خوشه ای 

کردن آن تدوین کنند.وی انگور را همچون نفت یک منبع 
ارزشمند برای این شهرستان دانست و ادامه داد: علاوه بر 
میوه انگور از برگ ها و حتی چوب آن در صنایع مختلف 
می توان بهره برد پس استفاده از این منبع غنی نیازمند 

توجه و برنامه ریزی درست است.

 گره خوردن اقتصاد روســتاییان قوچان به 
صنعت انگور

مدیر جهاد کشاورزی قوچان انگور را یکی از محصولات 
اساسی این شهرستان دانست و گفت: اقتصاد بسیاری از 
خانوارهای روستایی قوچان به این محصول گره  خورده 
اســت و ســالانه حدود ۹۰ هزار تن انگور از سطح چهار 
هزار و ۵۰۰ هکتار تاکستان های این شهرستان برداشت 
می شود که قریب به ۳۰ درصد آن به  صورت تازه خوری 

به فروش می رسد.
احمد کنعانی میزان تولید کشمش در قوچان را بین ۱۰ 
تا ۱۲ هزار تن دانست و افزود: امسال در زمان فصل خرید 
کشمش قیمت هر کیلوی آن ۱۶ تا ۱۸ هزار تومان تعیین 
شد اما در حال حاضر با توجه به شیوع کرونا و تحریم ها این 
قیمت به ۱۴ تا ۱۵ هزار تومان در هر کیلو رسیده است.

وی بابیــان اینکه الحاق کشــمش قوچان به بورس 
می تواند شــرایط بهتری برای باغداران فراهم آورد، ادامه 
داد: پیگیری ها از طریق مدیریت های باغداری، صنایع و 
بازرگانی جهاد کشاورزی خراسان رضوی انجام شده تا علاوه 
بر ورود به بورس ، از توان تجار و بازرگانان برای صادرات 
این محصول استفاده شود.مدیر جهاد کشاورزی قوچان با 
تأکید بر اینکه اگر قیمت این محصول کاهش پیدا کند 
می توان از طریق افزایش تولید و بهره وری جبران ضرر کرد، 
گفت: در حال حاضر ۲۵۰ هکتار از باغات این شهرستان 
با اجرای طرح فراز یا داربســتی کردن محصول، افزایش 
سه برابری در عملکرد داشته است.وی با بیان اینکه برای 
جلوگیری از سرمازدگی و آفتاب  سوختگی محصول نیز 
تسهیلاتی برای ایجاد سایه بان در تاکستان های قوچان 
پرداخت می شــود افزود: باغدارانی که تمایل به افزایش 
محصول با ایجاد طرح داربستی کردن باغات خود دارند 
می توانند طرح خود را به جهاد کشــاورزی ارائه دهند تا 

تسهیلات موردنیاز را از بانک کشاورزی دریافت کنند.
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 افزایش صادرات امارات به آســیا پس از توافق اخیر اوپک 
پلاس

امــارات متحــده عربی پس از توافق اخیر اوپک پلاس برای تســهیل 
تدریجــی محدودیت عرضه، میزان صادراتش به خریداران نفت آســیا را 

در ماه آینده اندکی افزایش می دهد.
اگرچه ســومین تولیدکننده بزرگ عضو اوپک صادراتش به آسیا را در 
ژانویه همچنان محدود نگه خواهد داشت اما این محدودیت به شدت ماه 
جاری نیست. به گفته منابع آگاه، شرکت ملی نفت ابوظبی )ادنوک( قصد 
دارد حجم محموله های قراردادی نفت موربان را ۲۰ درصد و گریدهای 
نفتــی آپر زاکــوم و داس را ۱۵ درصد کاهش دهد در حالی که بارگیری 
همه گریدهای نفتی عرضه شــده از ســوی ادنوک در دسامبر ۲۰ درصد 

کاهش داشته است.
اوپک پلاس پنج شنبه گذشته پس از حدود یک هفته مذاکره و اختلاف 
نظر شــدید میان عربستان ســعودی و امارات متحده عربی، سرانجام با 
افزایــش تدریجی تولید از ژانویه موافقت کــرد. تحت این توافق، امارات 
متحــده عربی می تواند تولیدش را در ژانویه ۳۸ هزار بشــکه در روز در 
مقایســه با ســطح تولیدی که در فاصله اوت تا دسامبر داشت، افزایش 
دهــد. ادنوک همچنین قصــد دارد میزان عرضه نفت ام لولو را ماه آینده 

پنج درصد کاهش دهد.
امارات متحده عربی اواســط امســال پس از این که نفت بیشتری از 
سهمیه تعیین شده تحت توافق اوپک پلاس تولید کرد، مورد توبیخ علنی 
عربستان سعودی قرار گرفت. از آن زمان ادنوک میزان عرضه به آسیا را 
که بزرگترین منطقه نفتی جهان اســت، کاهش داد و حجم فروش همه 
گریدهــای نفتی صادراتی خود را در اکتبــر ۳۰ درصد پایین برد. پیش 
از آن محدودیت فروش این شــرکت از ژوییه تا سپتامبر پنج درصد بود.

بر اســاس گزارش بلومبرگ، ادنوک در اقــدام دیگری، قیمت فروش 
رسمی نفت موربان برای ژانویه را به میزان ۷۵ سنت نسبت به ماه پیش 
افزایش داد و قیمت این گرید را ۵۰ ســنت بالاتر از شاخص قیمت نفت 

دوبــی تعیین کرد که بالاتر از برآورد تحلیلگران بود.

 شروع جدید ماموریت اوپک پلاس برای مدیریت بازارهای 
نفت

بــا وجود تصمیم اوپک پلاس برای تســهیل تدریجــی کاهش تولید، 
قیمتهای نفت در هفته های اخیر تحت تاثیر اخبار واکســن کووید ۱۹ و 
آغاز برنامه های واکسیناسیون در سراسر جهان روندی صعودی داشتند.

اگرچــه تصمیــم اخیر اوپک پــلاس به عنــوان مصالحــه در میان 
تولیدکنندگان بزرگ دیده می شــود اما این گروه دریافته که تصمیمش 
همچنین هشداری به کشــورهای عضوی است که در رسیدن به اهداف 
کاهش تولیدشــان عقب مانده اند. افزایش ۵۰۰ هزار بشکه در روز تولید 
اوپک پلاس از ژانویه به معنای آن اســت که بسیاری از کشورها از جمله 
روسیه و عراق که عامل نیمی از مازاد تولید اوپک پلاس به میزان ۲.۳۵ 
میلیون بشــکه در روز در ســال ۲۰۲۰ بودند، اگر به اهداف تولید جدید 

پایبند بمانند، نرخ پایبندی شــان از ۱۰۰ درصد فراتر خواهد رفت.
الکساندر نواک، معاون نخست وزیر روسیه اظهار کرده که سهم کشورش 
از افزایش تولید اوپک پلاس، ۱۲۶ هزار بشــکه در روز و سهم عربستان 
سعودی هم میزان برابر اســت. این یعنی عربستان سعودی و روسیه در 
ژانویه ســهمیه تولید ۹.۱۱۹ میلیون بشکه در روز، عراق ۳.۸۵۷ میلیون 
بشــکه در روز و امــارات متحده عربی ۲.۶۲۶ میلیون بشــکه در روز را 
خواهند داشت. مجموع ســهمیه تولید اوپک ۲۲.۱۱۹ میلیون بشکه در 
روز برآورد شــده که ۳۰۴ هزار بشــکه در روز بالاتر از سهمیه تولید این 
گروه در فاصله اوت تا دســامبر اســت در حالی که سهمیه تولید اعضای 

غیر عضو اوپک مجموعا ۱۹۶ هزار بشــکه در روز است.
از ســوی دیگر، ریســکهای مربوط به این تصمیم شامل کندی روند 
احیای تقاضا به خصوص در سه ماهه نخست سال ۲۰۲۱ است که افزایش 
موارد ابتلا به ویروس کرونا و ابهامات نســبت به کارآمدی کمپین جهانی 

واکسیناسیون کووید ۱۹ همچنان ادامه دارد.
یک ریســک دیگــر، افزایش تولید به خصوص از ســوی لیبی و نروژ 
اســت. تولید لیبی در حال حاضر به بیش از ۱.۲ میلیون بشــکه در روز 
رســیده و روند افزایشــی آن ادامه دارد. نروژ به کاهش تولید داوطلبانه 
اش در پایان ســال ۲۰۲۰ خاتمه می دهد و تولیدش در ســال آینده به 
۱.۷۵ میلیون بشــکه در روز می رســد که ۱۳۴ هزار بشکه در روز بالاتر 
خواهد بود. انتظار می رود ظرفیت تولید میدان عظیم یوهان اســوردراپ 
نروژ تا ســه ماهه چهارم سال ۲۰۲۲ به ۷۲۰ هزار بشکه در روز افزایش 
پیدا کند.پیش بینی می رود اوپک پلاس هر ماه ۵۰۰ هزار بشکه در روز 
به تولیدش اضافه کند تا مجموع این افزایش در آوریل ســال ۲۰۲۱ به 
دو میلیون بشــکه در روز برسد. با این حال طرح مذکور باید مورد تایید 

کمیته نظارتی وزیران اوپک پلاس قرار گیرد.

 نفت از صعود بازماند
قیمت نفت در معاملات روز سه شنبه بازار جهانی تحت تاثیر افزایش 
مــوارد ابتــلا به کوویــد ۱۹ در آمریکا و اروپا برای دومیــن روز متوالی 

کاهش پیدا کرد.
بهای معاملات نفت برنت ۴۰ ســنت معادل ۰.۸ درصد کاهش یافت و 
به ۴۸ دلار و ۳۹ ســنت در هر بشکه رسید. بهای معاملات وست تگزاس 
اینترمدیت ۳۵ سنت معادل ۰.۸ درصد کاهش یافت و به ۴۵ دلار و ۴۱ 
ســنت در هر بشکه رسید. هر دو شاخص روز دوشنبه حدود یک درصد 

سقوط کردند.
افزایش مــوارد ابتلا به ویروس کرونا در ســطح جهانی باعث تجدید 
قرنطینه ها شــامل تدابیر ســخت گیرانه در ایالــت کالیفرنیای آمریکا و 
همچنین آلمان و کره جنوبی شــده اســت.لاچلان شاو، مدیر تحقیقات 
کالا در بانــک ملی اســترالیا اظهار کرد: وضعیــت پاندمی در نقاطی در 
آمریکا و بخشــهایی از اروپا بسیار مختل کننده باقی مانده است.کالیفرنیا 
روز دوشــنبه تحت فرمانی خواستار تعطیلی فروشگاهها و در خانه ماندن 

مردم به مدت سه هفته شد.
به گفته استفن اینس، استراتژیست ارشد شرکت خدمات مالی اکسی 
کــورپ، کالیفرنیا یکی از بزرگترین ایالتهای مصرف کننده ســوخت در 
آمریکا تا کریسمس در قرنطینه خواهد بود که برای بازارهای نفت منفی 
اســت. منابع دولتی در فرانســه اظهار کردند که این کشور ممکن است 
تسهیل بخشی از محدودیتهای قرنطینه را با توجه به این که روند نزولی 

موارد جدید ابتلا یکنواخت شــده است را به تاخیر بیاندازد.

کاهش ۱۲ درصدی تعداد مشترکان پرمصرف با طرح برق امید
وزیر نیرو با اشــاره به اســتقبال خوب 
مشترکان از طرح برق امید، از کاهش حدود 
۱۲ درصــدی تعداد مشــترکان پرمصرف 

خبر داد.
رضا اردکانیان در حاشیه آیین رونمایی 
دو پروژه ســاز و کاری هوشــمند ســازی 
خدمــات تخصصی بخش آب )ســاماب( و 
واگذاری و انتقال وظایف به شرکت های تابعه 
)تفویض اختیار( که در سی و یکمین هفته 
پویش _هرهفته_الف_ب_ایران به صورت 
ویدئوکنفرانســی برگزار شد، اظهار کرد: با 
ابلاغ مصوبــه طرح برق امید به وزارت نیرو 
در اوایل شهریور، دو ماه برای فراهم کردن 
مقدمات اجرای آن فرصت داده شده بود که 

این طرح عملا از ابتدای آبان اجرایی شد.
وی اضافه کرد: منتظر اواخر آذر هستیم 
که آخرین روزها در جمع آوری اولین قبض 
دو ماهه اســت تا گزارش دقیقی به مردم و 

مسئولان در این چارچوب ارائه شود.
اردکانیان بــا بیان این کــه لزوما همه 
مشترکان خانگی قبض این دوره را اول آبان 
نگرفته اند و برخی شــهریور آن را دریافت 
کرده اند، گفت: طبق برآوردی که انجام شده و 
پایان آذر قطعی تر در این باره گزارش خواهد 
شد، از حدود ۴۰ روزی که از طرح گذشته 
و با میزان اطلاع رســانی های صورت گرفته 
اســتقبال خوبی از برق امید شده است؛ به 
این معنا که حدود ۱۲ درصد از مشــترکان 
پرمصرف - که اصلی ترین هدف ما کم کردن 
تعداد این مشترکان بود - کاهش یافته است.

وی اظهار کرد: با مراقبت و مواظبت مردم، 
این تعداد به مشترکان خوش مصرف اضافه 
شده است و به همین میزان هم در مقایسه 
با ســال گذشته حدود ۱۰ درصد مشترکان 
خوش مصرف به گروه کم مصرف ها پیوستند.

اردکانیان گفت: اعتقاد ما این اســت که 
مــردم همراهی خواهند کرد و تا فصل گرم 
قادر خواهیم بود دست کم ۱۰ درصد کاهش 
مصرف را در گروه پر مصرف ها شاهد باشیم 

که کمک بزرگی به صنعت برق است.
وزیر نیرو اعلام کرد: قرار شــد این طرح 
به آب و گاز هم تسری پیدا کند. این روزها 
پیشنهاد ما در هیئت دولت مطرح خواهد شد 

کــه به محض تصویب، در این زمینه اطلاع 
رسانی خواهد شد.

وی افزود: موضوع آب از حیث شــرایط 
با برق متفاوت است؛ برق را می توان در هر 
نقطه ای از کشــور که تولید می شود به هر 
نقطه دیگر به واسطه شــبکه ارسال کنیم 
ولی در آب این گونه نیست و محدودیت ها 

منطقه ای است.
وزیر نیرو گفت: به همان میزان که سعی 
شــد در بخش برق سطح مصرف گروه های 
کم مصرف انتخاب و یک سوم الگوی مصرف 
در این بخش، کم مصرف اعلام شــود، امید 
اســت در بخش آب هم این گونه باشــد تا 
بتواننــد از تخفیف صددرصــدی برخوردار 
شوند. وی افزود: این لزوما بدان معنا نیست 
که یک ســوم الگوی مصرف در بخش آب 

با همان میزان در بخش برق تطبیق دارد.
طبق اعلام وزارت نیرو، اردکانیان اظهار 
کرد: وزارت نیرو به عنوان دستگاه مسئول آب 
و برق به درآمد و عایدی در یک بازه نسبتا 
طولانی نگاه می کند؛ درآمد اصلی ما در این 
است که مصرف، مصرف صحیح و بهینه ای 
باشــد و ناچار نباشیم ســرمایه گذاری های 
ســنگینی را در تابســتان صرفا برای پشت 
ســر گذاشتن اوج بار انجام دهیم. وزیر نیرو 

افزود: البته کشــور، رو به توســعه است و 
نیازمند سرمایه گذاری برای احداث نیروگاه ها 
است و این کار انجام می شود، اما آن بخش 
از ســرمایه گذاری که صرفا به خاطر عادات 
ناصحیح مصرف یا مدیریت ناصحیح مصرف 
در زمان اوج بار باشد، اگر به عادتی صحیح 
تبدیل شــود، درآمد هنگفتی برای صنعت 

برق خواهد بود.
وی با اشاره به اظهارات پنج شنبه گذشته 
رئیس جمهوری مبنی بر ســاخت ســالانه 
۲۵۰۰ مگاوات نیروگاه جدید در دولت تدبیر 
و امید گفت: در سال های اخیر با کاهش رشد 
اوج بار از ۵ درصد به یک درصد، مانند این 
اســت که علاوه بر ۲۵۰۰ مگاوات نیروگاه 
حقیقی، سالی ۴ هزار مگاوات نیروگاه مجازی 

هم ساخته شده است.
وزیر نیرو گفت: عایدی ناشی از مدیریت 
مصرف درآمد بســیار بالایی اســت که در 
مقایسه با تخفیفی که به گروه کم مصرف ها 
پــاداش داده می شــود به معنــای کاهش 
درآمد نیســت و این نگرانی وجود ندارد و 
در درازمدت به معنای یکی دو ســال قطعا 
صنعت برق از این حیث عایدی قابل توجهی 

خواهد داشت.
وی درباره سیلاب ها هم گفت: تغییر اقلیم 

از حالت یک نظریه خارج شده و در دنیا با آن 
به عنوان یک پدیده برخورد می شود. یکی از 
عوارض یا نشانه های تغییر اقلیم این است که 
از شرایط اعتدالی در منطقه خارج می شویم؛ 
به این معنا که دیگر نمی توان گفت هر سال 
فقط روی ۲۳۰ تا ۲۵۰ میلیمتر بارش حساب 
کنیم و در شرایط حدی میان ترسالی های 
مکرر و شدید یا خشکسالی های قابل ملاحظه 

قرار می گیریم.
اردکانیان افزود: لازم است بر این اساس 
برنامه ریزی ها هم متناسب شود. بارش هایی 
که ناگهانی و با شــدت و میزان بالا صورت 
می گیرد باز هم اتفــاق خواهد افتاد. یعنی 
سیل و خشکســالی دیگر از حالت حوادث 
غیــر مترقبه خــارج و به حــوادث مترقبه 
تبدیل می شود و وزارت نیرو و دستگاه های 
برنامه ریــزی کشــور باید به ســمت ایجاد 
سیستم های نگهداری این حجم وسیع بارش 
و سیستم های جمع آوری و هدایت آب های 

سطحی توسط شهرداری ها رفت.
وی گفــت: در مناطقی ماننــد اهواز و 
خوزســتان که حالــت جلگــه ای دارند و 
شــهرهای مسطح بدون داشــتن سیستم 
جمع آوری آب های ســطحی نمی توان این 
حجم بارش های ناگهانی که بخشــی از علم 

هیدرولوژی  است را مدیریت کرد.
اردکانیــان گفــت: وزارت نیــرو ایجاد 
سیســتم های جمع آوری و هدایت فاضلاب 
را در دســتور کار دارد و در خوزســتان هم 
پروژه های متعددی در دســت انجام است، 
کمک های خوبی نیز شده و با اجازه رهبری 
برای اســتفاده از منابع صندوق توسعه ملی 
برای طرح فاضلاب اهواز، امسال و سال آینده 

این کار سرعت خواهد گرفت.
یکپارچه ســازی شرکت های  افزود:  وی 
آب و فاضلاب شهری و روستایی هم کمکی 
در این زمینه خواهد بود. شرکت های آب و 
فاضلاب روســتایی سال های سال به عنوان 
شــرکت های دولتی فعالیت داشــتند، ولی 
بــه دلیل محدودیت منابع ورودی به عرصه 
فاضلاب روســتایی نداشتند، اما  اکنون در 
قالب یک شرکت یکپارچه استانی با ساختار 
غیردولتی و یکپارچه شــدن منابع مالی و 
انســانی و نیز تجهیزات امید است هر چه 
زودتــر پرونده فاضلاب روســتایی هم باز و 

طرح ها در مدار اجرا قرار گیرد.
وی گفت: همکاری نزدیک با شهرداری ها 
می توانــد در این زمینه کمک حال باشــد. 
دستگاه برنامه ریزی کشور و شوراهای شهر 
هم به این مســئله توجــه خواهند کرد که 
سیستم های جمع آوری آب های سطحی که 
طبق قانون وظایفه شــهرداری ها است، در 
نقاطی که خیلی ضرورت دارد این طرح ها را 
زودتر اجرا کنند و این گونه نباشد که در زمان 
بارش های شــدید به دلیل نبود کانال های 
جمع آوری آب های سطحی، این بارش وارد 
کانال های فاضلاب شده و با جریان شدیدی 
بــا فاضلاب مقابله و بر آن غلبه کند و آن را 
پــس براند و در نقاطی بیرون زده و موجب 

مشکل و گرفتاری برای مردم شود.
وی با بیان اینکه طــرح فاضلاب اهواز، 
پروژه بزرگی اســت و بــه صورت مرحله ای 
اجرا می شــود، افزود: این مشکل مربوط به 
منابع مالی بوده که امســال رفع شده و این 
روزها منتظر هستیم که کارهای اجرایی آن 
توســط مسئولان آغاز شود. فکر می کنم در 
 فرصت نه چنــدان طولانی طرح فاضلاب ا

هواز اجرا شود.

جلوگیری از جابجایی بیش از۶۰۰ میلیون لیتر سوخت غیر مجاز
معاون آب و آبفای وزیر نیرو گفت: الکترونیکی شــدن خدمات تخصصی 
بخش آب مانع جابجایی ۶۶۰ میلیون لیتر سوخت غیرمجاز شد، زیرا پیشتر 

با مدارک جعلی این امر انجام می شد.
»قاسم تقی زاده خامسی«  روز سه شنبه در مراسم افتتاح طرح های مهم 
صنعت آب و برق در سه استان کشور به شیوه ویدئو کنفرانسی از محل شرکت 
آب و فاضلاب استان تهران، افزود: پیش از این افرادی با سواستفاده و مدارک 
جعلی سوخت اضافی دریافت کرده و این سوخت را در جای دیگر به فروش 
می رساندند که با الکترونیکی شدن امور این رویه ناپسند متوقف خواهد شد.

معاون وزیر نیرو در باره سامانه الکترونیکی ساماب گفت: این سامانه  پایگاه 
جامع داده و اطلاعات منابع آب و پروانه ها و مجوزهای بهره برداری، بســتر 
پایه تولید و ارایه خدمات الکترونیک به متقاصیان و بستر به اشتراک گذاری 

اطلاعات و انجام استعلام های بین دستگاهی صنعت آب کشور است.
وی توضیح داد: راه اندازی این سامانه امکان ارائه خدمات به مشترکان بدون 

نیاز به مراجعه حضوری به شرکت های آب را فراهم کرده است.
مدیرعامل شرکت مدیریت منابع آب ایران گفت: اکنون همه مشترکان 

و مدیران می توانند دسترســی به پرونده های خود در سراسر کشور داشته و 
درخواست های خود را نیز به صورت برخط ارائه دهند.

تقی زاده خامسی افزود: امروز در کشور ۶۳۳ هزار مشترک در بخش آب های 
سطحی و ۴۹۴ هزار مشترک در بخش آب های زیرزمینی و در مجموع یک 
میلیون و ۲۲۷هزار مشترک آب در کشور از خدمات لازم برخوردارند و از این 
مجموعه ۸۵ درصد آنان کشاورزند که می توانند بدون نیاز به مراجعه حضوری، 

درخواست ها و نیازهای خود را ارائه و خدمت دریافت می کنند.
وی مزیت اصلی ســامانه ســاماب را شفاف سازی برشمرد و خاطرنشان 
ســاخت: اکنون مشترکان به راحتی می توانند به هر اطلاعاتی که نیاز دارند 
دسترسی داشته باشند.معاون وزیر نیرو افزود: حدود ۳۳۰ اداره امور آب در 
کشور وجود دارد که با این سامانه مشترکان می توانند پاسخ درخواست های 

خود را به صورت الکترونیکی دریافت دارند.
تقی زاده خامسی ضمن تاکید بر اهمیت مسئله گشت منابع آب افزود: ۹۰۹ 
هزار گشت بازرسی در کشور وجود دارد که اکنون با راه اندازی سامانه ساماب 
می توانند از طریق تلفن همراه اطلاعات خود را تبادل و در سامانه ثبت کنند.

دو پروژه ساز و کاری هوشمند سازی خدمات تخصصی بخش آب )ساماب( 
و واگــذاری و انتقال وظایف به شــرکتهای تابعه )تفویض اختیار( با حضور 
اردکانیان وزیر نیرو درسی و یکمین هفته پویش #هرهفته_الف_ب_ایران 

رونمایی شد.
رضا اردکانیان پیش از این در ارتباط با خدمات الکترونیکی وزارت نیرو و 
حذف کاغذ گفته بود، حذف قبض کاغذی مانع قطع ۱۲ هزار اصله درخت 
شــده و از محل صرفه جویی هزینه ها برای ۱۰۰ هزارنفر دانش آموز محروم 

وسایل آموزشی تهیه شد.
حذف چاپ و توزیع سالانه بیش از ۲۲۰ میلیون قبض برق و بی نیازی از 
مصرف یک هزار و یکصد تن کاغذ )معادل حدود هفت میلیون دفترچه( یکی 

از مهمترین دستاوردهای اجرای این طرح محسوب می شود.
جلوگیری از قطع ســالانه ۱۲هزار اصله درخت، بهبود پوشش و صحت 
قرائت، امکان ارتباط دوسویه با مشترک و اطلاع رسانی به مشترک در بخش 
مدیریت مصرف، بهبود وصول مطالبات با تسهیل و افزایش شیوه های پرداخت 

از دیگر مزیت های طرح حذف قبض کاغذی است.

 شاخص برخورداری از آب آشامیدنی در مازندران 10 درصد افزایش یافت
مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب مازندران گفت که شاخص برخورداری از آب آشامیدنی سالم در مناطق شهری و روستایی این استان در دولت تدبیر و امید حدود ۱۰ درصد افزایش یافته است.

مجید عبداللهی افزود : ضریب برخورداری آب آشامیدنی سالم در شهرها و روستاهای مازندران در سال ۹۲ حدود ۶۸ درصد بود که سال ۹۸ به ۷۷ درصد رسید.
وی توضیح داد : شاخص برخورداری مازندران از آب آشامیدنی تا سال ۹۲ حدود ۱۰ درصد از میانگین کشوری پایین تر بود ولی اکنون در آستانه پایان کار دولت تدبیر و امید این فاصله به ۲ درصد کاهش یافته است.

مدیرعامل شرکت آبفای مازندران با اعلام این که در مجموع آب آشامیدنی سالم ۶۵۲ روستای بالای ۲۰ خانوار استان بین سال های ۹۳ تا سال ۹۸ تامین شده ، گفت که این روستاها ۳۸ درصد از جمعیت روستایی برخوردار از آب 
آشامیدنی سالم را تشکیل می دهد.

طبق آمارهای رسمی در حال حاضر ۲ هزار و ۹۱۲ روستای بالای ۲۰ خانوار مازندران از آب آشامیدنی سالم برخوردارند که از این تعداد مدیریت آب یکهزار و ۶۵۷ روستا بر عهده شرکت آب و فاضلاب روستایی است و بقیه به صورت 
هیات امنایی اداره می شوند.

بارش باران هر سال موجب بروز خسارت در کشور می 
شــود و نکته قابل توجه این است که هنوز معلوم نیست 
بار و مسوولیت این مشکل دقیقا بر دوش کدام نهاد قرار 

گرفته است.
با شروع فصل پاییز و آغاز بارش شاهد سیل و آبگرفتگی 
در چندین استان بودیم و این در حالی است که وزارت نیرو 
کارنامه خود را در انجام اقدامات پیشگیرانه مثبت می داند 
و آنطور که معاون وزیر نیرو اعلام کرده شــهرداری ها در 

انجام وظایف خود آنطور که باید عمل نکرده اند.
حدودا ۱۹۰ سد ملی در کشور وجود دارد. از اول انقلاب 
اسلامی تا کنون تعداد سدهای ملی یعنی سدهای بزرگ 
و متوسط به حدود ۱۰ برابر افزایش یافته است و حدودا 
ظرفیت مخازن این سدها ۵۲ میلیارد متر مکعب است و 

نزدیک نیمی از این سدها در استان خوزستان قرار دارد.
در دولت فعلی هر دوماه یک سد به بهره برداری رسیده 
و تا پایان دولت ۵۲ سد به نتیجه خواهد رسید. وزارت نیرو 
حدودا ۱۰۰ سد دیگر را در دست مطالعه دارد. البته هنوز 
به نتیجه نهایی نرسیده اما می تواند ذخیره آیهای سطحی 

را ۱۸ میلیارد متر مکعب افزایش دهد.
قاسم تقی زاده خامسی - معاون وزیر نیرو و مدیر عامل 
شرکت مدیریت منابع آب - در این رابطه به ایسنا گفته 
که یکی از اهدافی که بســیار  جدی تر  پس از سیل دو 
سال پیش مورد توجه قرار گرفت این بود که حتما موضوع 
ســیلاب بیش از گذشته در سدها دیده شود. در گذشته 
سدها تنها ۲۰ درصد در مدیریت سیلاب نقش داشتند اما 
ســیلاب های اخیر نشان داد که نقش سدها در مدیریت 

سیلاب بی نظیر است و باید افزایش یابد.
به گفته او در خوزستان اگر سدهای کرخه، دز، کارون 
و سیمره وجود نداشت، مشخص نبود چه اتفاقی می افتاد 
اما خوشبختانه این سدها نقش خودشان را بسیار خوب در 

مدیریت سیلاب ایفا کردند. باید به این مساله توجه کرد که 
سد برای این نیست که همیشه پر آب باشد؛ حتی کارکرد 

برخی از سدها می تواند فقط برای کنترل سیلاب باشد.
وی با تاکید بر اینکه در موضوع سیلاب کارهای بسیار 
خوبی انجام شــده و چند روز پیش سیلاب بزرگی را در 
خوزستان شــاهد بودیم که با توجه به لایروبی هایی که 
صورت گرفته بود توانستیم بدون خسارت از این سیلاب 
عبور کنیم، گفت: در همه رودخانه ها هزینه های زیادی 
در همین راســتا صورت گرفته اســت. به طور مثال در 
اســتان کرمان صنایع مشارکت کردند و اکثر رودخانه ها 

لایروبی شدند.
معاون وزیر نیرو ادامه داد: اعتبارات وزارت نیرو در این 
حوزه نســبت به گذشته افزایش بیشتری یافته و امسال 
حــدود ۳۰۰ میلیارد تومان برای این کار تخصیص یافت 
اما هنوز به اعتبار مورد نظر دسترســی نداریم و پیشنهاد 
ما این اســت که حداقل سالی ۵۰۰ میلیارد تومان برای 

نگهداری وضع موجــود در اختیار وزارت نیرو قرار دهند 
که به دولت نیز پیشنهاد دادیم و امیدواریم که برای سال 

آینده این اتفاق بیفتد.
معاون وزیر نیرو درخصوص آبگرفتگی اهواز و اقداماتی 
که برای مقابله با این موضوع صورت گرفته نیز  اظهار کرد: 
مســاله آب های سطحی و فاضلاب باید جدا  دیده شود. 
اجرای شبکه فاضلاب بر عهده وزارت نیرو و جمع آوری آب 
های سطحی برعهده شهرداری ها است. در شهرهایی که 
طرح جمع آوری آبهای سطحی وجود ندارد، شبکه فاضلاب 
هم با یک بارندگی و ورود آب به لوله های فاضلاب کارآیی 

خود را از دست می دهند.
به گفته تقی زاده خامسی، در شهر تهران، وزارت نیرو 
شبکه فاضلاب را انجام می دهد که تا کنون حدود ۷۶۰۰ 
کیلومتر شبکه فاضلاب در تهران انجام شده و شهرداری 
تهران نیز سال هاست که طرح شبکه جمع آوری آبهای 
سطحی را در دستور کار دارد و برای این منظور تونل های 

بسیار بزرگی را ایجاد کرده است. در اوایل انقلاب در تهران 
نیز همچون اهواز آب در سطح خیابان ها باقی می ماند و 
سیستم جمع آوری آب های سطحی و ساختن مسیل ها 
در شــهر تهران موجب شده که در سال های اخیر شاهد 

آبگرفتگی خیابان ها نباشیم.
اما در شــهرهای جنوبی مثل اهواز، آبادان، ماهشهر و 
بوشــهر در اولین قدم باید مساله آب های سطحی حل 
شــود؛ در غیر این صورت مشکل اهواز در این شهرها نیز 
رخ خواهد داد. باتوجه به اینکه خیابان ها در اهواز شیب 
ندارد و سیستم جمع آوری آبهای سطحی نیز تعبیه نشده 
است، آب در سیستم فاضلاب جمع و موجب شکستن لوله 
های فاضلاب و تجمع آب و فاضلاب در خیابان می شود. 
به گفته معاون وزیر نیرو در شهر اهواز سیستم جمع آوری 
فاضلاب وجود دارد اما با هر بار بارندگی مشکلاتی ایجاد 
می شود و مشکل دیگر گسترش بی رویه شهر ها است. 
افزایش حاشیه نشینی و نبود زیرساخت های لازم نیز علت 

دیگر وقوع چنین اتفاقی است.
تقی زاده خامســی پیشــنهاد کرده که هر جایی که 
سیستم شبکه فاضلاب اجرایی می شود، همزمان سیستم 
جمع آوری آب های ســطحی توسط شهرداریها نیز اجرا 
شود تا مشکلاتی که در شهرهایی جنوبی هست دیگر به 
وجود نیاید. متاسفانه هرچه در سیستم فاضلاب این شهرها 
هزینه می کنیم، با یک بارندگی از بین می رود و مجدد 

باید همان هزینه ها انجام شود.
هرچند که در وزارت نیرو اقداماتی برای مقابله با سیل 
طی سال های اخیر صورت گرفته است اما برای سروسامان 
دادن جدی به این مساله لازم است که ارگان ها و سازمان 
های ذیربط بیش از این، با یکدیگر متعهد شوند تا حداقل در 
سال های آینده حداقل مسوولان از بارش باران و پیامدهای 

آن غافلگیر نشوند.

مقصر سیلاب های اخیر چه کسی است؟
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 جذب بیش از 4 هزار مشترک جدید گاز در گیلان
 حسین اکبر مدیرعامل شرکت گاز استان گیلان اظهار داشت: طبق برنامه 
ریزی های بعمل آمده، در آبان ماه امسال بیش از ۴ هزار متقاضی، مشترک گاز 
طبیعی شــده اند.مدیرعامل شرکت گاز استان گیلان با اعلام این خبر اظهار 
داشــت: این میزان نسبت به مدت مشابه سال گذشــته بیش از ۱۰۰ درصد 
رشد داشته است که نشان از توجه این شرکت به بهره مند شدن همه مناطق 

واجدالشرایط از نعمت گاز طبیعی می باشد.
اکبر با بیان اینکه هم اکنون بیش از یک میلیون و ۱۲۲ هزار مشترک، مصرف 
کننده گاز طبیعی در اســتان هستند، گفت: در حال حاضر همه شهرها و ۲ 
هزار و ۵۷ روستا معادل ۹۵ و نیم درصد خانوارهای روستایی استان، بهره مند از 
گاز می باشند.وی با اشاره به افزایش قابل توجه تعداد مشترکین گاز طبیعی از 
ابتدای دولت یازدهم بیان کرد: با افزایش تعداد مشترکین، توجه و بازرسی بیش 
از پیش ایستگاه ها و تاسیسات گاز برای به حداقل رساندن خسارات و قطعی 
ها و افزایش پایداری جریان گاز امری ضروری است.مدیرعامل شرکت گاز استان 
گیلان در خاتمه از همه مشترکین گرامی به ویژه مشترکین جدید درخواست 
کرد تا با رعایت نکات ایمنی از قبیل ســرویس و تعمیر وســایل گرمایشی، 
بررســی باز بودن خروجی دودکش ها و نصب کلاهک H و همچنین مصرف 
بهینه گاز طبیعی، زمستان امسال را در کنار خانواده در آرامش سپری نمایند.

 تلاش 400 ناظر سلامت برای قطع زنجیره انتقال کرونا در گیلان
گیلان مدیرعامل هلال احمر گیلان، با بیان اینکه طرح ناظران سلامت تا قطع 
کامل زنجیره انتقال ویروس کرونا ادامه دارد، گفت: ۲۰۰ تیم دو نفره در سطح 
۱۶ شهرستان گیلان فعال هستند.سیاوش غلامی با بیان اینکه طرح »ناظران 
ســلامت« از پنجم آذرماه همزمان با سراسر کشــور در استان گیلان اجرایی 
شده است، اظهار کرد: نیروهای جمعیت هلال احمر استان در قالب تیم های 
دو نفره در این طرح حضور دارند.وی با اشاره به حضور ۲۰۰ تیم ناظر سلامت 
در سطح ۱۶ شهرستان گیلان، افزود: ۴۰۰ نفر از جوانان و داوطلبان جمعیت 
هلال احمر استان با مراجعه به اصناف و اداراتی که مشمول فعالیت در شرایط 
کرونایی هســتند، بر روند اجرای پروتکل های بهداشتی نظارت خواهند کرد.

مدیرعامل هلال احمر گیلان، با اشاره به اجرای طرح ناظران سلامت با همکاری 
گروه بهداشت محیط دانشگاه علوم پزشکی استان، تصریح کرد: نیروهای هلال 
احمر بر چک لیست های بهداشت محیط نظارت می کنند و این چک لیست 
ها به صورت روزانه در اختیار معاونت بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی قرار می 
گیــرد تا در صورت نیاز اقدامات بعدی صورت گیرد.غلامی، با بیان اینکه طرح 
ناظران ســلامت تا قطع کامل زنجیره انتقال ویــروس کرونا ادامه دارد، گفت: 
خوشبختانه تاکنون بیش از ۱۵ هزار واحد صنفی را تحت پوشش قرار دادیم 
و طی روزهای آینده کلیه اماکن ســطح استان را بررسی می کنیم.وی رعایت 
فاصله گذاری اجتماعی، ماسک زدن و استفاده از محلول های ضد عفونی در 
اصناف را جزو محورهای چک لیســت بهداشت محیط دانست و خاطرنشان 
کرد: نیروهای هلال احمر به صاحبان اصناف و اماکن نحوه ضد عفونی کردن 

دست ها بعد از تماس با افراد، اشیا، اسکناس و... را آموزش می دهند.

 بارش ۶5 سانتی برف در محور سیاهکل - دیلمان
 مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای گیلان، از انســداد محور پونل - 
خلخال به دلیل احتمال ریزش بهمن خبر داد و گفت: بیشــترین ارتفاع برف 

مربوط به محور سیاهکل - دیلمان با ۶۵ سانت است.
فریبــرز مرادی با بیان اینکه امســال ۵۴۵ راهــدار در قالب ۵۳ اکیپ در 
محورهای کوهســتانی استان فعال هستند، اظهار کرد: راهداران با استفاده از 
۳۵۱ دستگاه ماشین آلات راهداری برای خدمات رسانی در بارش های احتمالی 
برف آماده شده اند.وی افزود: با وجود ۱۳ هزار و ۳۸۰ کیلومتر راه اصلی و فرعی 
که در گیلان وجود دارد، در مواقعی که بارش های برف سنگین باشد به ترتیب 
اولویت پاکسازی با آزادراه ها، بزرگراه ها، جاده های اصلی و سپس فرعی است 
و در این زمینه حتما از توان بخش خصوصی هم استفاده خواهد شد.مدیرکل 
راهداری و حمل و نقل جاده ای گیلان، از انسداد محور پونل - خلخال به دلیل 
احتمال ریزش بهمن خبر داد و تصریح کرد: هم اکنون بارش شــدید برف در 
محورهای سیاهکل - دیلمان، رستم آباد - بره سر - کلیشم، بلوردکان - خصیب 
دشت، اسالم - خلخال و پونل - خلخال وجود دارد.مرادی، بیشترین ارتفاع برف 
را مربوط به محور ســیاهکل - دیلمان با ۶۵ ســانت دانست و عنوان کرد: در 
محورهای رستم آباد - بره سر ۴۰ سانت، بلوردکان - خصیب دشت ۶۰ سانت، 
اسالم - خلخال و پونل - خلخال ۳۰ سانت،  شفت - امامزاده اسحاق ۲۰ سانت 
و فومن - ماســوله ۱۵ سانت برف باریده است.وی با بیان اینکه بارش برف در 
محورهای رحیم آباد – لشــکان - لات محله، فومن - ماسوله، شوک - ملکوت، 
ماســال – گیلوان، شفت – امامزاده ابراهیم و امامزاده اسحاق و گردنه حیران 
خفیف اســت، گفت: کلیه محورهای استان به غیر از پونل - خلخال باز است 

و تردد با زنجیر چرخ جریان دارد.

 معاون شهرداری : سیلاب های کرج به آبخوان ها تزریق می شود
معاون فنی و عمرانی شــهرداری کرج با اشــاره به افت سفره های آب زیر 
زمینی استان البرز در اثر خشکسالی ها و برداشت بی رویه ، اعلام کرد که با 
توســعه حفر چاه های جذبی، آب های سطحی ناشی از بارش ها در کرج به 
آبخوان ها تزریق می شود.عســکر نصیری گفت : ۷۵۰ حلقه چاه جذبی طی 
۲ ســال گذشــته در مناطق مختلف کرج حفاری شده که افزون بر جلوگیری 
از آبگرفتگی معابربا اســتفاده از این چاه ها، سیلاب ها به آبخوان ها یا سفره 
های زیر زمینی انتقال یافته اســت. معاون فنی وعمرانی شهرداری کرج  بیان 
داشــت : به منظور افزایش گنجایش چاه های جذبی ، آب انبارهای بزرگ در 
عمق زمین احداث شده تا بتوان میزان زیادی از آبهای سطحی را به سفره های 
زیــر زمینی انتقــال داد.وی افزود: یکی دیگر از جنبه های کارکردی چاه های 
جذبی جلوگیری از فرونشست دشت کرج است ؛ زیرا با تقویت سفره های زیر 
زمینی از این حادثه که سبب ترک خوردگی ساختمان ها می شود ، پیشگیری 
خواهد شــد.وی عمق چاه های جذبی را بین ۹ تا ۱۵ متر عنوان کرد و گفت 
: هریک از این چاه ها بین ۸۰ تا ۱۵۰ مترمکعب انباری برای ذخیره آب دارند.

خشکســالی های پیاپی و برداشت بی رویه آب از آبخوان ها یا سفره های زیر 
زمینی اســتان البرز سبب شد تا میزان دسترسی این آب ها از حدود ۲۰ متر 
در دهــه ۷۰ به حدود ۳۰۰ متر در زمان کنونی برســد.معاون فنی و عمرانی 
شهرداری کرج  از طرح جمع آوری سیلاب ها در این شهر به عنوان یک اقدام 
نمونه و پایلوت در کشور نام برد و گفت : وزارت نیرو توسعه و ترویج این طرح 
را در برنامه کاری خود قرار داده است.نصیری با بیان اینکه از سال ۹۱ تاکنون 
۴۵ کیلومتر شــبکه جمع آوری آبهای سطحی درکرج احداث شده است، بیان 
داشــت : آبهای ســطحی از طریق این شبکه ها به چاه های جذبی و  سرریز 

سیلاب ها به رودخانه های اطراف هدایت می شود.

ســید محمد احمدی در راستای توسعه 
شهر رشت و به منظور پیگیری مسائل شهری 
با حضور در تهران، با معاون رییس جمهور و 
رییس سازمان برنامه و بودجه، وزیر ارشاد و 
برخی دیگر از مسئولان ارشد دیدار و گفتگو 
کرد.پیگیری جذب اعتبارات ساماندهی پسماند 

رشت در دیدار با دکتر نوبخت
ســید محمد احمدی، شــهردار رشت با 
محمد باقر نوبخت معــاون رئیس جمهور و 
رئیس ســازمان برنامه و بودجه در راستای 
رفع مشکلات زیست محیطی و پسماند شهر 

رشت دیدار کرد.
در این دیدار که به منظور پیگیری جذب 
اعتبارات مربوط به ســاماندهی پسماندهای 
شهر رشت برگزار شد، بر راه اندازی زباله سوز 
ســراوان و افزایش ظرفیت کارخانه کود آلی 
تاکید شد.شهردار رشت در این نشست ضمن 
تقدیــر از پیگیری های دکتر نوبخت، با بیان 
اینکه شورا و شهرداری مصمم به حل مشکل 
پسماند هستند خواســتار جذب باقیمانده 

اعتبارات مربوط به زباله سوز شد.

  دیدار شهردار رشت با وزیر ارشاد 
به منظور افزایش سرانه فضای فرهنگی

سید محمد احمدی در بخش دیگری از 
سفر کاری یک روزه خود به تهران، با صالحی 

وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی دیدار کرد.

در این دیدار که با مذاکره پیرامون افزایش 
سرانه فضای فرهنگی شهر رشت همراه بود، 
پس از بیان نظرات و پیشنهادات طرفین، توافق 
هایی در خصوص چگونگی انجام فعالیت ها و 
بهره برداری از اماکن فرهنگی صورت گرفت.

  پیگیری جــذب اعتبار افزایش 
اتوبوس های شــهری رشت از طریق 
سازمان شهرداریها و دهیاری های کشور

شهردار رشت در راستای افزایش ظرفیت 
نــاوگان حمل و نقل عمومی شــهر رشــت 
و نوســازی اتوبوس هــای موردنیــاز، جذب 
اعتبــارات مربوط به این بخــش را از طریق 

ســازمان شهرداری ها و همیاری های کشور 
پیگیری کرد.ســید محمد احمدی در دیدار 
با مهدی جمالی نژاد معاون عمران و توســعه 
امور شــهری و روستایی وزیر کشور و رئیس 
سازمان شــهرداری ها و دهیاری های کشور، 
افزایش ظرفیت حمل و نقل عمومی را ضرورت 
امروز شهر رشت دانست و بر جذب به موقع 

اعتبارات مربوطه تاکید کرد.
مجموعه شــهرداری رشت از مدتها قبل 
نوســازی و بهســازی ناوگان حمــل و نقل 
عمومی از طریق افزودن اتوبوس های جدید 
و بازسازی و نوسازی اتوبوس های قدیمی را 

در دستور کار دارد.

 جذب ســرمایه گذاران خارجی؛ 
محور رایزنی هــای احمدی در وزارت 

امور خارجه
سید محمد احمدی همچنین مذاکراتی 
با مدیرکل سرمایه گذاری وزارت امور خارجه 
به منظور جذب سرمایه گذاران خارجی برای 
پروژه های شهری در وزارت امور خارجه انجام 
داد.مجموعه شهرداری رشت با رویکرد تسهیل 
روند سرمایه گذاری در این شهر و بهره مندی 
از ظرفیت هــا و ارتباطات موجود، به دنبال 
جذب ســرمایه گذاران خارجی و ورود ارز به 
کشور است و در همین راستا شهردار رشت 
رایزنی هایی را در سفر یک روزه خود به تهران 

در وزارت امور خارجه داشته است.
با توجه به شــرایط اقتصــادی به وجود 
آمده، جذب ســرمایه گذاران خارجی علاوه 
بر تسریع روند اجرای بسیاری از پروژه های 
سرمایه گذاری مدنظر مدیریت شهری رشت، 
که اغلب پروژه های زیربنایی و مهمی به شمار 
می روند، می تواند قطار توسعه رشت را نیز با 

سرعت بیشتری به حرکت درآورد.
*راه اندازی شهرک صنوف؛ محور مذاکرات 
شهردار رشت و معاون توسعه سازمان صنایع 

کوچک و شهرک های صنعتی کشور
سید محمد احمدی همچنین در راستای 
توســعه و ارتقای شهر رشت با معاون توسعه 
ســازمان صنایــع کوچک و شــهرک های 
صنعتی کشــور دیدار کــرده و در خصوص 
راه اندازی شــهرک صنوف در رشت گفتگو 
و تبــادل نظر کرد.نقش شــهرک صنوف در 
بهبود ســیمای شــهری، کاهش مشکلات 
ترافیکی و ســاماندهی برخی مشاغل جهت 
دستیابی به توسعه پایدار شهری از محورهای 
 سخنان شهردار رشت در این دیدار بود که در

 نهایــت منجر به موافقت اولیه میان طرفین 
مذاکره گردید.

میادین میوه و تره بار، مصالح ساختمانی، 
فروش آهن آلات، نمایشگاه خودرو و فروش 
دام و محصولات دامی از جمله صنوفی هستند 
که در این توافق نامه به آنها اشاره شده است.

همت شهردار رشت در رفع موانع شهری در دیدار با مسئولان کشوری

 
 

 
 

 
 

مدیرکل مخابرات منطقه گیلان:
گیلان نیازمند تحول اساسی در بستر ارتباطی است

پارســایی از نصب دکل های مخابراتی در رشت با مشارکت سه اپراتور 
تلفن همراه خبر داد و گفت: به طور کلی شهرستان رشت و استان گیلان 
به یک تحول اساســی در بستر ارتباطی نیاز دارد.علیرضا پارسایی با اشاره 
به اینکه مخابرات منطقه گیلان درصدد اجرای طرح های فیبر نوری است 
اظهار داشــت: با توجه به قدیمی شدن تجهیزات ADSL و ضعف در آپلود 
محتوا، نیازمند تحول در بســتر ارتباطی هستیم.مدیرکل مخابرات گیلان 
از رفع مشکل آنتن دهی در برخی نقاط شهر رشت نظیر گلسار خبر داد و 
عنوان کرد: شهرداری شهر رشت برای نقطه گلسار سه مکان را به شرکت 
مخابــرات گیلان اختصاص داده تا دکل های مورد نیاز و تجهیزات تقویت 
آنتن دهی موبایل در آنجا راه اندازی شود.پارسایی با بیان اینکه دکل مخابراتی 
در یکی از این نقاط نصب شده و در دو نقطه دیگر شهر هم تا یک هفته و 
۱۰ روز آینده راه اندازی می شود تصریح کرد: با استفاده و شروع به کار این 
دکل ها سایر نقاطی که در شهر رشت دچار معضل عدم آنتن دهی هستند 
تحت پوشش قرار گرفته و مشکلاتشان حل می شود.وی با تاکید بر اینکه 

در تمام مناطق شــهر رشــت که مردم از آنتن دهی تلفن گله مند هستند 
مخابرات گیلان پروژه فیبر نوری تا منازل را هم اجرایی کرده است یادآور 
شد: به بیان دیگر این دست از مشترکان سطح شهر رشت می توانند فیبر 

نوری را با سرعت حداقل ۵۰ مگابیت دریافت کنند.
مدیرکل مخابرات منطقه گیلان کیفیت خیلی خوب فیبر نوری را متذکر 
شد و با اشاره به اینکه افرادی که از آن استفاده می کنند عمدتا از خدمات 
رضایت دارند اذعان کرد: مشــکلی که مخابرات گیلان روی واگذاری فیبر 
نوری دارد، تعداد نفراتی اســت که باید در انجام این طرح مشارکت کنند 
که تلاش داریم این مانع را رفع کنیم.پارسایی حل و فصل مشکل سرعت 
اینترنت به ویژه برای مشترکانی که از فیبر نوری استفاده می کنند را هم 
مورد تاکید قرار داد و اظهار داشت: مردم و شهروندان اگر از سرعت اینترنت 
مخابرات خود رضایت ندارند، می توانند از طریق درگاه های ارتباطی شرکت 
مخابرات گیلان برای رســیدگی به این موضوع اســتفاده کنند.وی درگاه 
ارتباطی شرکت مخابرات گیلان برای رفع مشکل اینترنت و سرعت آن را 
۲۰۲۰ اعلام کرد و گفت: اگر مشکل اینترنت شهروندان طی تماسی که با 
این درگاه ارتباطی برقرار می کنند برطرف نشد می توانند با سامانه مستقیم 

مدیرکل مخابرات گیلان با شماره ۲۰۲۱ تماس حاصل نمایند.

 اراک- خبرنگار آوای اقتصاد/مدیر عامل عامل شرکت توزیع برق استان 
مرکزی گفت: با ورود ســامانه بارشــی برف به اســتان مرکزی، نیروهای 
عملیاتی شــرکت توزیع برق به حالت آماده باش در آمده است.محمد اله 
داد، افزود: تمامی  اکیپ های عملیاتی شــرکت توزیع برق استان مرکزی 
جهت تامین برق مطمئن و پایدار مشترکین آماده خدمت رسانی به مردم 
هستند.وی اظهار داشت: وضعیت جوی متغیر در فصل زمستان و عواملی 

مانند شدت سرما، باد و طوفان، برف سنگین و... می تواند باعث مشکلاتی 
برای شبکه های برق شود،  بنابراین هر ساله اقدامات لازم برای پیشگیری 
از بحران اجرایی می شــود.اله داد بیان کرد: از مشــترکان تقاضا می شود 
 در صورت بروز هرگونه مشــکل با شــماره ۱۲۱ واحد اتفاقات و عملیات 
شــرکت تماس برقرار کنند و یا به سامانه پیامکی پیک ۱۰۰۰۱۰۰۰۱۲۱ 

پیامک ارسال نمایند.

 درراستای گسترش مسئولیت اجتماعی و تحقق اهداف سیاست های 
دولت الکترونیک صورت می پذیرد:

اراک- خبرنگارآوای اقتصاد/به گزارش روابط عمومی شرکت گاز استان 
مرکزی : مدیرعامل شــرکت گاز اســتان مرکزی گفت: با توجه به شیوع 
ویروس کرونا و به منظور قطع زنجیره کرونا ویروس ،مشــترکین محترم 
گازطبیعــی می توانند از خدمات شــرکت گاز به صــورت الکترونیک و 
غیرحضوری بهره مندگردند.به گزارش روابط عمومی شــرکت گاز استان 
مرکزی، محمدرضاســمیعی دراین خصوص گفــت: به همت امورفناوری 
،اطلاعات وارتباطات این شــرکت ،در راســتای طــرح تکریم ارباب رجوع 
وبه منظور رفاه حال مردم شــریف استان ،مشترکین محترم گازطبیعی 
www.nigc-mpgc.می توانند با مراجعه به ســایت این شرکت به آدرس

ir  وبانصب اپلیکیشن اندروید )ســامانه ارتباطی خدمات غیرحضوری(از 
خدمات الکترونیک گاز اســتان مرکزی شامل:دریافت،مشاهده وپرداخت 
آخریــن قبض گازبها-اعلام رقم کنتور -مشــاهده تاریخچه قبوض وارائه 

انتقادات ،پیشنهادات وشکایات بهره مند گردند.
ســمیعی ضمن اشــاره به واگذاری ۱۸خدمت شــرکت گاز به ۱۳۲ 

دفتر پیشــخوان دولت درســطح اســتان گفــت : مشــترکین محترم 
گازطبیعــی می توانند با تماس با تلفن گویای ۳۳۸۹۲ و۳۳۸۹۴نســبت 

بــه اعلام رقم کنتور گاز اقــدام و از میزان بدهــی گازبهای خود مطلع 
گردنــد .ایشــان همچنیــن از پیاده ســازی طرح قرائت آنــی کنتورها  
 و ارســال صورتحســاب پیامکــی بــه عنوان یکــی دیگــر از اقدامات

 کیفی این شرکت طی سالهای اخیر نام برد که که علاوه بر قرائت سریع 
و دقیق کنتور و کاهش خطاهای انسانی قرائت و همچنین حذف هزینه 
های مربوط به قبوض کاغذی و تســریع در فرآیند قرائت و ارسال هزینه 
گازبهاء، کاهش مراجعات مأموران گاز به درب منازل مشترکین را نیز در 
پی داشــته است که با توجه به شــرایط کنونی می تواند کمک شایانی 
به قطع زنجیره کرونا ویروس داشــته باشد.مدیرعامل شرکت گاز استان 
مرکزی در پایان از مردم شریف استان مرکزی خواست با توجه به شرایط 
فعلی مبنی بر گسترش بیماری کرونا و با هدف پیشگیری از شیوع هر 
چه بیشــتر این بیماری حتی الامکان خدمات مورد نیاز خود را از طریق  
درگاه هــای ارتباطی و به صــورت غیرحضوری دریافت کرده و از مراجعه 
حضــوری به ادارات گاز خودداری کننــد و همچنین با پرداخت به موقع 
گازبهای مصرفی ،این شــرکت را درتحقق اهداف خود و گازرســانی صد 

درصدی استان یاری رسانند.

 آماده باش نیروی های عملیاتی توزیع برق مرکزی با ورود 
سامانه بارشی برف

ارائه خدمات الکترونیک و غیر حضوری به مشترکین گاز استان مرکزی

 تامین ارتباطات پایدار در سطح استان مرکزی همزمان با تشدید محدودیت های کرونایی
مدیر کل ارتباطات و فناوری اطلاعات اســتان مرکزی از پایداری شبکه 
مخابراتی و ارتباطی اپراتورها درسطح استان همزمان با تشدید محدودیت 

های کرونایی خبر داد.
اراک- خبرنگارآوای اقتصاد /به گزارش روابط عمومی اداره کل ارتباطات 
و فناوری اطلاعات اســتان مرکزی، لادن مهــدوی، مدیر کل ارتباطات و 
فناوری اطلاعات اســتان در جلسه شــورای هماهنگی ICT استان با اشاره 
به ضرورت حفظ کیفیت خدمات شــبکه و زیرساخت های ارتباطی گفت: 
با توجه به تاکید وزیــر ارتباطات و همچنین تجربه افزایش مصرف پهنای 
باند مشترکین در ایام قرنطینه، با هماهنگی مسئولین ارتباطات زیرساخت 
استات و مخابرات منطقه مرکزی، اقدامات لازم برای پایداری شبکه و ارائه 

خدمات مطلوب به مشترک انجام شد.
شــرکتهای FCP به منظور  آمد و شــد در مراکز MDF  دارد و کارشناسان مهدوی تصریح کرد: مخابرات منطقه مرکزی همکاری لازم را با ســایر 

شرکت های FCP موظفند جهت حضور در مراکز مخابراتی کلیه پروتکل های 
بهداشتی را رعایت کنند.

نماینده وزیر در استان ادامه داد: افزایش شیفت کاری کارشناسان فنی 
در مراکز مخابراتی ســطح اســتان در دستور کار قرار دارد، تا فعالیت هایی 
همچــون دورکاری کارکنــان و آموزش دانش آموزان که به واســطه همه 
گیری بیماری کووید ۱۹ به صورت الکترونیکی و با استفاده از زیرساختهای 
ارتباطی  انجام می شــود، دچار اختلال نشود.مدیر کل ارتباطات و فناوری 
اطلاعات استان افزود: گراف مصرف کاربران اینترنت نشان میدهد که پیک 
مصرف کاربران از ساعت ۸ صبح آغاز و تا ساعات پایانی شب ادامه دارد و 
این رو افزایش ظرفیتهای ارتباطی از جمله اقداماتی اســت که همزمان با 
شــیوع ویروس کرونا و تغییر سبک زندگی مردم، در حوزه ارتباطی استان 

ایجاد شده و ادامه دارد.

شاخص برخورداری از آب آشامیدنی در مازندران 10 درصد افزایش یافت
مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب مازندران گفت که شاخص برخورداری از آب آشامیدنی سالم در مناطق شهری و روستایی این استان در دولت تدبیر و امید حدود ۱۰ درصد افزایش یافته است.

 مجید عبداللهی افزود : ضریب برخورداری آب آشامیدنی سالم در شهرها و روستاهای مازندران در سال ۹۲ حدود ۶۸ درصد بود که سال ۹۸ به ۷۷ درصد رسید.
وی توضیح داد : شاخص برخورداری مازندران از آب آشامیدنی تا سال ۹۲ حدود ۱۰ درصد از میانگین کشوری پایین تر بود ولی اکنون در آستانه پایان کار دولت تدبیر و امید این فاصله به ۲ درصد کاهش یافته است.

مدیرعامل شرکت آبفای مازندران با اعلام این که در مجموع آب آشامیدنی سالم ۶۵۲ روستای بالای ۲۰ خانوار استان بین سال های ۹۳ تا سال ۹۸ تامین شده ، گفت که این روستاها ۳۸ درصد از جمعیت روستایی برخوردار از آب 
آشامیدنی سالم را تشکیل می دهد.طبق آمارهای رسمی در حال حاضر ۲ هزار و ۹۱۲ روستای بالای ۲۰ خانوار مازندران از آب آشامیدنی سالم برخوردارند که از این تعداد مدیریت آب یکهزار و ۶۵۷ روستا بر عهده شرکت آب و فاضلاب 

روستایی است و بقیه به صورت هیات امنایی اداره می شوند.عبداللهی اعتبار هزینه شده برای اجرای طرح های آبرسانی به روستاهای مازندران در دولت تدبیر و امید را حدود یکهزار و ۸۰۰ میلیارد ریال اعلام کرد.
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ایده روز 
چهارشنبه  1399/09/19

شماره : 971

 برگزاری آخرین مراحل مستندسازی واگذاری سرخآبی ها 

بودجه ما کم است و باید دولت کمک کند
هاشم صیامی می گوید نمی توان با افراد و اعتبارات 
محدود، سهمی در سبد مدالی دوومیدانی در بازی های 

المپیک و آسیایی داشت.
نزدیک به دو ماه از انتخاب هاشم صیامی به عنوان 
رئیس فدراســیون دوومیدانی می گذرد و در این مدت 
تمرکز فدراسیون بر برگزاری جلسات و دیدارهای رئیس 
فدراسیون و برگزاری جلسات کمیته های فنی بوده است 
اما ســوال اینجاست که نتیجه آشکار و اجرایی این دو 

ماه فعالیت چه بوده است؟
از طرفی تشــکیل شــورای راهبردی فدراسیون با 
حضور روسای هیات های استانی در حالی که کمیته های 
تخصصی فعال هســتند این شــائبه را ایجاد کرده که 
صیامی اینگونه، به دنبال جبران رای روســای هیات ها 
به خودش اســت.  صیامی به لزوم فعالیت کمیته های 
تخصصی اشــاره و بیان کرد: در سازمان تیم های ملی 
که قبلا فعال بود هر ماده یک نماینده داشــت اما الان 
در کمیته های مختلف دوهای سرعت و موانع، پرش ها، 
پرتاب ها و دوهای اســتقامت و نیمه اســتقامت چند 
کارشــناس و متخصص برای ورزشکاران تصمیم گیری 
می کنند. عــلاوه بر اینکــه تصمیمــات در کمیته ها 
تخصصی تر است، پیگیری و نظارت فعالیت ورزشکاران 
هم حرفه ای تر انجام می شــود. به نظرم کمیته ها نقش 

پررنگی دارند و در آینده هم موفق می شوند.
او در مورد شورای راهبردی فدراسیون که با حضور 
روسای هیات های استانی و نمایندگان آموزش و پرورش 
و نیروهای مسلح تشکیل شده است، گفت: شعار من از 
روز اول استفاده از خرد جمعی بوده و شورای راهبردی 
مصداق تحقق این شعار است. این شورا اتاق فکر رئیس 
فدراسیون محسوب می شود چون من باید خیلی مواقع 
و در مورد مســائل مختلفی تصمیم بگیرم که بهترین 

حالت استفاده از دانش و تخصص دیگران است، بنابراین 
شــورای راهبردی در تصمیم ســازی و سیاست گذاری 

فدراسیون نقش دارند.
صیامی در پاســخ به این سوال که فعالیت همزمان 
شــورای راهبردی و کمیته ها باعث مــوازی کاری در 
فدراسیون نمی شود؟ گفت: خیر شورای فنی به عنوان 
اتاق فکر فدراســیون در تصمیم سازی ها نقش دارد در 
حالی که کمیته ها مســائل فنــی و تخصصی را دنبال 
می کنند. به نظرم دوومیدانی زمانی موفق می شود که 
روســای هیات های اســتانی و کارشناسان مختلف در 
تصمیم سازی ها نقش داشته باشند. استان ها و هیات ها 
به عنوان خط مقدم دوومیدانی مسائل زیادی را می بینند 
که شاید فدراســیون به آنها واقف نباشد بنابراین باید 
از حضورشــان استفاده کرد. از طرفی توجه فدراسیون 

به آنها باعث می شــود تا وظایف خود در استان ها را با 
مسئولیت پدیری بیشتری انجام بدهند.

او در ایــن مورد افــزود: اکنون در کنفدراســیون 
دوومیدانی آســیا به همه روسای فدراسیون ها، دبیران 
یا نماینده های آنها جایگاه داده می شــود که برای این 
کشورها ارزشمند است. ما هم باید این در داخل کشور 
فضایــی را ایجاد کنیم که هیات ها در تصمیم ســازی 

نقش داشته باشند.
صیامی با بیــان اینکه افراد حاضــر در کمیته ها و 
شــورای راهبردی از باتجربه های دوومیدانی هستند، 
افزود: ســعی کرده ایم از کارشناسان توانمند استان ها 
و شــهرهای مختلف اســتفاده کنیم تا همه ایران در 
موفقیت دوومیدانی نقش داشــته باشــند. البته افراد 
شایســته دیگری هم هســتند که به دلیل محدودیت 

در تعــداد اعضای کمیته ها و شــورای راهبردی امکان 
حضور آنها را نداریم.

او در مورد تعداد کمیته ها گفت: در دوومیدانی ۲۴ 
ماده و تعداد زیادی ورزشکار داریم، با اینکه برای خیلی 
از آنها برنامه ریــزی کرده ایم اما هنوز عده ای مانده اند. 
ضمن اینکه در رشــته ما ۱۴۷ مدال توزیع می شود و 
مثل رشــته های فوتبال، والیبال و بسکتبال نیست که 
برای تیم ملی یک مربی و بدنساز انتخاب کنیم بلکه هر 
کدام از ماده های تخصصی جداگانه هستند و نمی توانیم 
با ۳-۴ نفر تعداد زیاد ماده و ورزشکار را ساماندهی کنیم.

رئیس فدراسیون دوومیدانی در پاسخ به این سوال 
که نتیجه جلساتی که در این مدت داشته اید چه بوده 
است؟ بیان کرد: دوومیدانی باید بین مسئولان و مردم 
شناخته شود و این موضوع با نشستن در اتاقمان محقق 
نمی شود، بنابراین وقتی تصمیم گیرندگان با این رشته 
آشنا بشوند بیشتر به آن توجه می کنند. از طرفی علاوه 
بر حمایت های فکر و معنوی قول های خوبی هم داده اند 

تا قدم خوبی برای دوومیدانی برداریم.
صیامی خواستار توجه بیشتر مسئولان ورزش کشور 
به دوومیدانی و افزایش بودجه این رشــته شد و گفت: 
دوومیدانی ۱۴۷ مدال دارد، هر ورزشکاری امکان شرکت 
در سه ماده را دارد و هر کشوری می تواند در هر ماده دو 
ورزشکار داشته باشد که این موضوع شمار مدال های یک 
کشــور را افزایش می دهد. رشته ما به تنهایی می تواند 
جایگاه یک کشور در المپیک یا بازی های اسیایی را از 
بیستم به اول یا دوم برساند اما با اعتبارات فعلی کاری 
از پیش نمی  توان برد. اگر دنبال پیشرفت هستیم دولت، 
وزارت ورزش و کمیته ملی المپیک باید دوومیدانی را 
ویــژه ببینند و از نظر مالی، ســخت افزاری، امکانات و 

پشتیبانی به ما کمک کنند.

 آخریــن مراحل مستندســازی و تهیه 
و حسابرســی خصوصی  مالی  گزارش های 
سازی باشــگاه های استقلال و پرسپولیس 
برای طرح در شورای پذیرش بازار سرمایه 
مورد بررســی قــرار گرفت.آخرین مراحل 
مســتند ســازی در نشســت هماهنگــی 
خصوصی سازی ســرخآبی های پایتخت با 
حضور وزیــران ورزش و جوانان و اقتصاد 
و دارایــی و بــه میزبانــی وزارت اقتصاد 

برگزار شد.
در این نشســت فرهاد دژپسند از تلاش 
های مسعود ســلطانی فر و رییس سازمان 
خصوصی ســازی و مدیــران اســتقلال و 
ورود  و  برای خصوصی سازی  پرســپولیس 
ایــن ۲ باشــگاه مردمی به بازار ســرمایه 

قدردانی کرد.
وی در ادامــه تســریع در انجام مراحل 
نهایی تهیه مستندات برای طرح در شورای 
پذیرش بازار فرابورس را خواستار شد و ابراز 

امیدواری کرد که این وعده دولت دوازدهم 
بزودی عملیاتی و محقق شود.

قرار اســت به جای واگذاری صد درصد 
سهام این باشگاه ها، ۲۰ درصد از سهام شان 
در اختیــار دولت باقــی بماند و ۸۰ درصد 
باقی مانده را به بخش های خصوصی، تعاونی 
و عمومی غیردولتی واگذار کند. ســازمان 
خصوصی سازی نیز با روی کار آمدن دولت 
یازدهــم عزم خود را بــرای واگذاری این 
باشــگاه ها جزم کرد و وعده داد که تا ۲۰ 
فروردین ســال ۱۳۹۳ و پیش از آغاز جام 
جهانی واگذاری این ۲ باشــگاه انجام شود 
که قرار بود این اتفاق تا پایان سال ۱۳۹۸ 
رخ دهد که به گفته وزیر ورزش این اتفاق 
در نیمه دوم  ســال۹۹ اتفاق خواهد افتاد.

قیمت گذاری شــرکت ها، چه برند و چه 
شرکت در صلاحیت سازمان خصوصی سازی 
بــوده و این امر مســتلزم انعقاد قرارداد با 

مشاور یا کارگزار است.

شهردار تهران: پرسپولیس دست پر از فینال آسیا برمی گردد 

 واکنش فابرگاس به احتمال حضور مسی در موناکو
هافبک اسپانیایی موناکو که رابطه بسیار خوبی با مسی دارد از احتمال حضور 

این بازیکن در تیمش سخن به میان آورد.
به گزارش اسپورت، سسک فابرگاس در دوران حضورش در بارسلونا رابطه بسیار 

نزدیکی با لیونل مسی داشت.
ارتباط مسی و فابرگاس هم چنان ادامه دارد و این دو بازیکن دوستان صمیمی 

برای هم هستند.
خبرهای زیادی درباره جدایی مسی از بارسلونا و احتمال حضور او در لیگ فرانسه 
به گوش می رسد و حتی گمانه زنی هایی درباره حضور این بازیکن در موناکو هم 
وجود دارد.فابرگاس درباره احتمال حضور مسی در موناکو گفت: مسی راهی موناکو 
شود؟ بارسلونا خانه مسی است. او از ابتدا در این تیم بوده است و من به هیچ وجه 
درباره جدایی با او صحبت نخواهم کرد. این یک تصمیم شخصی برای مسی است 

و من دخالتی نخواهم کرد.
او ادامه داد: بسیار سخت است که مسی را با پیراهن موناکو تصور کرد اما بدون 

شک من خوشحال می شوم اگر او را در کنار خود ببینم.
مســی در تابستان از وضعیت خود در بارسلونا ابراز نارضایتی کرد و  خبرهای 
زیادی درباره جدایی او به گوش رسید اما در نهایت تصمیم به ماندن گرفت. او در 
فصل جاری عملکرد خوبی در آبی اناری ها نداشته است و باید دید که آیا در این 

تیم خواهد ماند یا نه.

 دشان: ژیرو از بهترین مهاجمان جهان است
سرمربی تیم ملی فوتبال فرانسه تاکید کرد که تیمش بیشترین شانس را برای 

حضور در جام جهانی ۲۰۲۲ قطر دارد. او به ستایش از ژیرو پرداخت.
به گزارش اکیپ، تیم ملی فوتبال فرانسه در انتخابی جام جهانی ۲۰۲۲ با تیم های 

اوکراین، فنلاند، بوسنی و قزاقستان هم گروه است.
دشان درباره گروهی که تیمش در آن قرار دارد، گفت: فرانسه بیش ترین شانس را 
برای صدرنشینی در این گروه و صعود به جام جهانی ۲۰۲۲ قطر دارد اما نباید بیش 
از حد مغرور شویم. درست است که روی کاغذ ما قوی ترین تیم هستیم اما حریفان 
را دست کم نمی گیریم و با نهایت تمرکز و انگیزه در هر دیداری به میدان می رویم.

او ادامه داد: اوکراین و فنلاند تیم های خوبی هستند و بوسنی هم نشان داده که 
حریف خوبی است اما ما به دنبال صدرنشینی و صعود به عنوان تیم نخست هستیم.

دشان درباره درخشش اولیویه ژیرو با پیراهن چلسی گفت: ژیرو همواره مورد 
انتقاد قرار می گیرد که بعضی از این انتقادها ظالمانه هستند. او از نظر شخصیتی 
بســیار قوی است و همواره تلاش می کند تا بهترین عملکرد را داشته باشد. ژیرو 
حتی زمانی که گل نمی زند هم مفید ظاهر می شود. او اکنون در چلسی به روزهای 
اوج برگشــته است و امیدوارم که هم چنان زیر نظر لمپارد خوب ظاهر شود. او از 

بهترین مهاجمان جهان است.

 بیش ترین شانس را برای صعود داریم
ســرمربی تیم ملــی فوتبال آلمان از گروهی که تیمــش در آن قرار دارد ابراز 
رضایت و تاکید کرد که بیش ترین شــانس را برای صدرنشــینی و حضور در جام 

جهانی ۲۰۲۲ دارند.
به گزارش کیکر، قرعه کشی انتخابی جام جهانی ۲۰۲۲ قطر در قاره اروپا انجام 
شــد و تیم ملی فوتبال آلمان با تیم های رومانی، ایســلند، مقدونیه، ارمنستان و 
لیخنشتاین هم گروه شد.یواخیم لوو درباره این گروه گفت: بدون شک ما بیش ترین 
شانس را برای صدرنشینی و صعود به عنوان تیم اول داریم. هدف ما صدرنشینی 
است. در گروه جالبی قرار داریم و بازی های هیجان انگیزی پیش رو داریم.او ادامه 
داد: رومانی تیم بسیار خوبی  است و بازیکنان خوبی در اختیار دارد. ایسلند بسیار 
منظم و تاکتیکی است و فوتبال هجومی را به نمایش می گذارد اما ما در هر حالتی به 
دنبال صدرنشینی از گروه خود هستیم.یواخیم لوو به خاطر نتایج ناامید کننده اخیر 
ژرمن ها با انتقادهای زیادی مواجه شده با این حال فدراسیون فوتبال آلمان هم چنان 

به او اعتماد دارد. او از سال ۲۰۰۶ هدایت تیم ملی فوتبال آلمان را برعهده دارد.

 احتمال بازگشت زلاتان به تیم ملی سوئد
سرمربی تیم ملی فوتبال سوئد از احتمال بازگشت دوباره ایبراهیموویچ به این 

تیم سخن به میان آورد.
به گزارش رویترز، بدون شک ایبراهیموویچ بهترین بازیکن تاریخ فوتبال سوئد 

بوده است.
زلاتان باوجود آن که ۳۹ ســال ســن دارد اما  هم چنان بسیار آماده است و در 

رقابت های سری A با میلان صدرنشین است.
این مهاجم سوئدی ۴ سال است که از بازی های ملی خداحافظی کرده است با 
این حال آمادگی او در فصل جاری باعث شده تا خبرهایی درباره احتمال بازگشت 

او به تیم ملی فوتبال سوئد به گوش برسد.
یان اندرسون، سرمربی تیم ملی فوتبال سوئد از احتمال بازگشت دوباره زلاتان 
سخن به میان آورد.او گفت: وظیفه من به عنوان سرمربی تیم این است که بهترین ها 
را دعوت کنم. من با زلاتان صحبت کردم اما درباره آن که چه با هم گفتیم توضیح 
نخواهم داد چرا که این مربوط به من و زلاتان  است. باید این موضوع بیش تر بررسی 

شود و در نهایت تصمیم نهایی گرفته می شود.
تیم ملی فوتبال سوئد در انتخابی جام جهانی ۲۰۲۲ با تیم های اسپانیا، کوزوو، 

گرجستان و یونان هم گروه است.
اندرسون درباره این گروه گفت: ما بار دیگر با اسپانیا هم گروه شدیم. پیش از این 
در لیگ ملت های اروپا برابر اسپانیا بازی کردیم و این باعث می شود تا شناخت خوبی 
از این تیم داشته باشیم. می توانستیم برابر این تیم به پیروزی برسیم و رویارویی 

دوباره با آن ها اتفاقی خاص خواهد بود.

 جدایی هالک از شانگهای چین 
مهاجم برزیلی بعد از ناکامی در لیگ قهرمانان آسیا از شانگهای چین جدا شد.

به گزارش ساکرنت، هالک، مهاجم برزیلی که در شانگهای چین بازی می کرد 
بعد از ناکامی و حذف از لیگ قهرمانان آسیا از تیم شانگهای چین جدا شد. او در 
بیانیه خداحافظی خود نوشت:امروز یک روز بسیار مهم است - روز خداحافظی با 
شانگهای SIPG ، تیمی که در آن جا با عشق بسیار زیاد از من استقبال  شد. من از 
هواداران بسیار سپاسگزارم که بیش از ۴ سال از من استقبال خوبی کرده اند. از هیات 
مدیره و هم تیمی ها برای چندین سال تجربه و فداکاری متشکرم. با هم دستاوردهای 
بی شماری مانند پیروزی در سوپرلیگ و سوپرجام داشتیم، اما لحظات سختی نیز 

داشتیم، وقتی به یکدیگر اعتماد کردیم، اتحاد و اراده پیروزی را نشان دادیم. 
گفته می شود هالک مورد توجه زنیت سن پترزبورگ، مدافع عنوان قهرمانی لیگ 

برتر روسیه قرار دارد و شاید در زمستان راهی این تیم شود.

 کاهش سهیمه ژیمناستیک در المپیک 2024 پاریس
ژیمناستیک در المپیک ۲۰۲۴ پاریس با کاهش سهمیه کار خود را ادامه خواهد 
داد.فدراسیون جهانی ژیمناستیک از از تصمیم کمیته بین المللی المپیک برای حفظ 
کلیه مسابقات ژیمناستیک هنری، ریتمیک و ترامپولین در المپیک  ۲۰۲۴ پاریس 
استقبال کرد. طبق جدول اعلام شده از سوی کمیته بین المللی المپیک  قرار است 
هشــت رویداد در ژیمناستیک هنری مردان، شش رویداد در ژیمناستیک هنری 
زنان، دو رویداد در ژیمناســتیک ریتمیک و دو مسابقه در ترامپولین در المپیک 

۲۰۲۴ پاریس برگزار شود.
در ژیمناســتیک هم سهمیه ها کاهش داشته و  از عدد ۳۲۴ سهیمه المپیک 
توکیو به ۳۱۸ ســهیمه در پاریس رسیده اســت. درکل ۱۸ مدال به ورزشکاران 
توزیع خواهد شد که ۹ مدال در بخش مردان و ۹ مدال در بخش زنان خواهد بود.

شهردار تهران که در محل تمرین تیم فوتبال پرسپولیس حاضر شده 
بود، گفت: با غیرتی که از بازیکنان پرسپولیس دیدیم، این تیم دست پر 

از فینال لیگ قهرمانان آسیا بازخواهد گشت.
»پیروز حناچی« شهردار تهران بعد از حضور در تمرین امروز پرسپولیس 
گفت: انشالله پرسپولیس به نمایندگی از تیم های باشگاهی ایران در لیگ 
قهرمانان آسیا حضور خواهد داشت. ما هم در تمرینات امروز حاضر شدیم 
تا به کادر فنی و بازیکنان دســت مریزاد و خســته نباشید بگوییم. برای 

نماینده مردم ایران آرزوی موفقیت دارم امیدوارم با پیروزی برگردند.
شــهردار تهران در پاسخ به این ســوال که وضعیت کمپ تیم  ملی را 

چطور ارزیابی می کنید، ادامه داد: بالاخره امکانات با رقبا قابل مقایســه 
نیست اما بازیکنان تلاش خود را می کنند. باغیرتی که در مراحل مقدماتی 

انجام دادند،  دست پر برمی گردند.
وی درباره حمایت از ۲ تیم پایتخت، یادآور شــد: شــهرداری حمایت 
فیزیکی دارد. پیش از این ورزشــگاه شهید کاظمی به باشگاه پرسپولیس 
داده شــد که اکنون اقدامات حقوقی برای واگذاری کامل در حال انجام 
است.  تیم هایی که جوانان پایتخت به آنها علاقه دارند نقطه هدف ماست.

حناچی در پاســخ به سئوالی مبنی بر اینکه حضور شما در تمرین به 
عنوان شــهردار تهران می تواند موثر باشد و چقدر امیدوارید پرسپولیس 

قهرمان شــود، خاطرنشان کرد: شــانس رقابت بالاست. به غیرت بچه ها 
امیدوارم. فکر می کنم شــهرداران دیگر هم دوست داشتند به این ۲ تیم 
کمک کنند چون توجه مردم به دو تیم پایتخت بســیار زیاد است و همه 
انتظار دارند این موفقیت ها برای کشــور کسب شود و نهایت کمک خود 
را می کنند.وی گفت: آرزوی موفقیت، خســته نباشید به کادر و بازیکنان 

و اینکه مردم آرزو دارند تیم دست پر برگردد.
تیم فوتبال پرســپولیس روز ۲۳ آذر راهی قطر می شود. سرخپوشان 
روز ۲۹ آذرماه در فینال لیگ قهرمانان آســیا در ورزشگاه الجنوب دوحه 

به مصاف نماینده شرق آسیا خواهد رفت.

تغییر احتمالی برنامه های مدون کشتی 
فدراســیون کشــتی کشــورمان در حالی مشغول 
اجرای برنامه های مدون ســالجاری است که با توجه به 
محدودیت های کرونایی، احتمال هرگونه تغییر در روند 

این برنامه ها وجود دارد.
کشتی ایران در سال جاری یکی از متفاوت ترین دوران 
خــود طی دهه های اخیر را تجربه می کند. روزهایی که 
ویــروس کرونا بر ورزش ایران و جهان ســایه انداخته و 
تقریباً تمامی رویدادها را دستخوش تعطیلی یا تغییرات 

اساسی کرده است.
البته در این میان باید برگزاری لیگ برتر کشــتی و 
برپایی رقابتهای انتخابی و اردوی تیم ملی را جزو اقدامات 
بزرگ و با ریسک بالای فدراسیون کشتی خواند که در 
اوج شرایط و محدودیت های کرونایی موفق به اجرای آن 
شد. اما با این وجود، هنوز بسیاری از اهداف و برنامه های 
مهم پیش رو باقی مانده که متولیان فدراسیون کشتی و 
اعضای کادر فنی تیم های ملی کشتی آزاد و فرنگی باید 

از پس انجام آن بر آیند.
به عنوان مثــال باید به رقابتهای قهرمانی آســیا و 
مســابقات گزینشی المپیک اشــاره کرد که مهمترین 
رویدادهــای پیش رو آزاد و فرنگی کاران ایران در اواخر 
سالجاری و اوایل سال آینده است. هر چند برگزاری لیگ 
برتر و مسابقات انتخابی تیم ملی توانست تا حدی به کادر 
فنی تیم های ملی کمک کند تا به توان و داشته های واقعی 
خود در روزهای کرونایی واقف شوند، اما باید احتمالات 

و اتفاقات غیرمترقبه آتی را هم در این خصوص در نظر 
گرفت. اتفاقاتی که شاید دوباره به تعطیلی مجدد و لغو 
رویدادهای آتی منجر شود و برنامه های مدون مسئولان 
کشتی را دستخوش تغییر کند.حبیب الله اخلاقی یکی 
از مربیان تیم ملی کشتی فرنگی با توجه به همین شرایط 
که بارها باعث تغییر در برنامه های مدون فدراسیون و کادر 

فنی شده گفت: وضعیت موجود و محدودیت های کرونایی 
در ماههای اخیر باعث تغییرات فراوانی شــده و طبیعتاً 
تصمیمات کادر فنی و متولیان کشتی را هم بارها تغییر 
داده است. به عنوان مثال همین رقابتهای لیگ کشتی 
که قرار بود بعد از رقابتهای جهانی برگزار شــود، اما لغو 
این مسابقات باعث شد تا لیگ هم دوباره به جریان بیفتد 

و پرونده این دوره از رقابتها هر چه زودتر بسته شود.
وی افزود: از سوی دیگر با لغو مسابقات جهانی و تغییر 
نــام آن به جام جهانی انفــرادی، بحث نتایج پیکارهای 
انتخابی تیم های ملی کشتی آزاد و فرنگی هم با برخی 
اما و اگرها مواجه شد. با این وجود در حالی که قرار بود 
تیم ملی با ترکیبی کامل به رقابتهای جهانی اعزام شود، 
در نهایت با لغو مســابقات جهانی مقرر شد تا اعزام دو 
فرنگی کار و یک مربی در دستور کار فدراسیون قرار گرفت.

مربی تیم ملی کشــتی فرنگی ادامه داد: طبق تقویم 
اتحادیه جهانی کشتی اواخر بهمن ماه امسال نیز باید در 
مســابقات آسیا شرکت کنیم و سپس بعد از یک مقطع 
زمانی کوتاه به فکر حضور در مسابقات گزینشی المپیک 
و کسب سه سهمیه باقی مانده باشیم.اخلاقی به برخی 
ابهامات در خصوص نتایج رقابتهای انتخابی که با هدف 
اعزام ملی پوشــان به مسابقات جهانی برگزار شد، اشاره 
کرد و گفت: این شــرایط می تواند برای کشتی گیرانی 
اعزامی به مســابقات قهرمانی آسیا تأثیرگذار باشد. باید 
قبول کرد وضعیت عادی نیســت و شــیوع کرونا مانع 
از برگزاری مســابقات کشــوری و حضور در تورنمنتی 
برای شناخت و انتخاب ملی پوشان شده است. ما دیگر 
نمی توانیم مثل گذشته تمامی کشتی گیران را در مسابقات 
استانی به میدان بفرستیم و سپس نفرات برتر استان ها 
به رقابتهای کشوری برسند و این روال در میادین بعدی 

ادامه داشته باشد.

 دلم برای کشتی گرفتن در ایران تنگ شده است
نابغه آمریکایی کشتی جهان و دارنده ۵ طلای جهان و المپیک با انتشار فیلم استقبال بی نظیر مردم کرمانشاه در جریان رقابت های جام جهانی ۲۰۱۷، گفت: دلم برای رقابت در ایران تنگ شده است.

جردن باروز دارنده ۵ طلای جهان و المپیک زمانیکه به همراه تیم ملی کشتی آزاد آمریکا به ایران سفر کرد با استقبال بی نظیر و بسیار گرم مردم ایران و شهر کرمانشاه روبرو شد.
باروز و دیگر ملی پوشان آمریکا پس از این سفر بارها از میهمان نوازی مردم ایران قدردانی کردند و کشتی دوستان ایرانی را بهترین تماشاگران جهان دانستند.

شدت استقبال مردم کشتی دوست کرمانشاه از این رقابت ها به حدی بود که بسیاری از مردم پشت درب های بسته سالن امام خمینی کرمانشاه ماندند تا جاییکه حتی نماینده اتحادیه جهانی کشتی نیز به سختی و با مشقت زیاد موفق 
شد وارد سالن شود.جردن باروز و دیگر کشتی گیران آمریکا نیز برخورد بسیار خوبی با تماشاگران در سالن و تشویق های بی امان آن ها داشتند، تشویق کشتی گیران آمریکایی و در راس آن ها جردن باروز به حدی بود  که توجه بسیاری 
از کشتی گیران دیگر کشورها را نیز به خود جلب کرد.باروز پس از زلزله کرمانشاه که به کشته شدن تعداد زیادی از هموطنان ما انجامید و بسیاری از آن ها را بی خانمان کرد، در پیامی با انتشار تصویر پرچم ایران به صورت قلب، به زبان 
فارسی با مردم کرمانشاه ابراز همدردی کرد.حال با گذشت ۴ سال از رقابت های جام جهانی کرمانشاه، جردن باروز با انتشار فیلم استقبال بی نظیر تماشاگران کرمانشاهی حاضر در سالن، نوشت: دلم برای روزهای رقابت در ایران تنگ شده 

است، برای باورنکردنی ترین طرفداران کشتی در جهان.
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ببینید سکه های مهریه چه بلایی سرم آورده! 

 کشف یک ترکیب ضد قارچی از میکروبیوم حیوانات دریایی
پژوهشــگران آمریکایی در بررسی جدید خود توانستند یک ترکیب ضد 

قارچی را از میکروبیوم نوعی حیوان دریایی کشف کنند. 
به نقل از نیوساینتیســت، یک ترکیب ضد قارچ جدید که برای مقابله با 
نوعــی قارچ مقاوم در برابر چند دارو موثر اســت، در میکروبیوم یک حیوان 

دریایی کشف شده است.
عفونت های قارچی، سالانه میلیون ها نفر را در سراسر جهان تحت تاثیر قرار 
می دهند. »دیوید آندس«)David Andes(، پژوهشگر »دانشگاه ویسکانسین-

مدیسن«)UW–Madison( گفت: این عفونت ها معمولا یک مشکل ویژه برای 
افرادی به شمار می روند که سیستم ایمنی آنها سرکوب شده است. افرادی که 
تحت درمان ســرطان و پیوند عضو قرار می گیرند و همین طور نوزادان نارس 

در این گروه قرار دارند.
ممکن است که این ترکیب جدید بتواند به درمان این افراد کمک کند زیرا 
در درمان بسیاری از پاتوژن های قارچی که انسان را مبتلا می کنند، از جمله 

»Aspergillus fumigatus« و »Candida auris« موثر است.
آندس و گروهش، مولکولی موسوم به »turbinmicin« را در باکتری »می

کرومونوســپورا«)Micromonospora( یافتند که در بدن موجودات دریایی 
موســوم به »کوزه داران«)sea squirts( زندگی می کنند. آنها این کشف را با 
بررسی باکتری هایی انجام دادند که از انواع حیوانات دریایی جدا کرده بودند.

پژوهشگران، باکتری هایی با اثر شیمیایی امیدوارکننده را جستجو کردند و 
دریافتند که turbinmicin،  یک پروتئین قارچی موسوم به »Sec۱۴p« را هدف 
قرار می دهد؛ در حالی که هیچ داروی ضد قارچی دیگری این کار را نمی کند.

اثر turbinmicin در برابر قارچ موسوم به »C. auris« نسبت به داروهای ضد 
قارچ موجود، امیدوارکننده است.

آندس گفت: این قارچ می تواند از بیمار به بیمار و از تجهیزات بیمارستانی 
به بیماران منتقل شود.

»تیم بوگنی«)Tim Bugni(، از پژوهشــگران این پروژه گفت: بســیاری از 
داروهای ضد میکروبی، حاصل بررســی باکتری هایی هستند که در خشکی 
زندگی می کنند اما پژوهش های کمتری در مورد باکتری های ساکن اقیانوس 
صورت گرفته است. تنوع باکتریایی زیادی در اقیانوس وجود دارد که تاکنون 

هرگز برای کشف دارو مورد بررسی قرار نگرفته اند.
یکی از چالش های تولید داروهای ضد قارچ، ســمی بودن بالقوه است زیرا 
شباهت های بسیاری میان قارچ ها و سلول های انسان وجود دارد. هم قارچ ها و 
هم انسان ها، در زمره یوکاریوت ها، ارگانیسم هایی که سلول های پیچیده حاوی 

هسته و اندامک های متصل به غشا را در بر دارند، قرار می گیرند.
بوگنی افزود: از بین بردن قارچ ها بدون آسیب رساندن به بدن خودمان دشوار 
است اما ما تاکنون در این بررسی ها، نشانه سمی بودن قابل توجهی ندیده ایم.

پژوهشگران در نظر دارند که بررسی های مربوط به ایمنی را انجام دهند و 
به گسترش این ترکیب برای کاربردهای بالینی بپردازند.

 موافقت »ایلان ماسک« با اعزام ماجراجوی معلول فرانسوی 
به فضا

»ایلان ماسک« قبول کرده که ماجراجوی فرانسوی را که از ناحیه دو دست 
و دو پا معلول است، به فضا بفرستد. این ورزشکار از طریق توییتر با »ماسک« 

ارتباط برقرار کرد و پاسخ مثبت وی را دریافت کرد. 
به نقل از آی ای، بر هیچکس پوشیده نیست که »ایلان ماسک« بنیانگذار  
و مدیرعامل شرکت فضایی خصوصی »اسپیس ایکس«)SpaceX( برنامه های 
بلند پروازانه ای برای خود در عرصه فضا دارد. در واقع این کارآفرین میلیاردر 
قصد دارد انسان ها را در آینده نه چندان دور به مریخ بفرستد و حتی موجبات 

سکونت آنها را در آنجا فراهم کند.
حالا به نظر می رسد او هدف چشمگیر دیگری را به فهرست کارهای خود 

اضافه کرده است؛ ارسال یک فرد معلول ماجراجو به فضا.
این اتفاق در شبکه اجتماعی توییتر رقم خورد، وقتی که »فیلیپ کرویزون« 
ورزشکار و ماجراجوی معلول فرانسوی در یک توییت به »ماسک« گفت: مرا به 

فضا بفرست تا یک بار دیگر نشان دهم که همه چیز ممکن است!
وی نوشت: سلام ایلان ماسک، من یک ماجراجوی معروف فرانسوی بدون 
دست و پا هستم! مرا به فضا بفرست تا یک بار دیگر نشان دهم که همه چیز 

ممکن است!
»کرویزون« همچنین تصاویری از چتربازی، غواصی، رانندگی با ماشــین 
مسابقه و شنای خود را فرستاد که نشان می داد وی کاملا یک فرد ماجراجو 
اســت. به نظر می رسید »ماسک« از پیشــنهاد »کرویزون« به هیجان آمده 
اســت، چرا که در پاسخ وی نوشت: روزی ما شما را با موشک »استارشیپ« 

به پرواز در خواهیم آورد.
آیا این بدان معناست که ماسک قصد دارد »کرویزون« را به مریخ بفرستد 

یا به یک سفر سریع به ایستگاه فضایی بین المللی اکتفا می کند؟
یک جســتجوی سریع در گوگل در مورد این ورزشکار رزومه چشمگیری 
را از وی نشان می دهد. وی اولین کسی است که با معلولیت دو دست و دو 

پا کانال انگلیس را شنا کرده و همچنین در رالی داکار رانندگی کرده است.
»کرویزون« در مارس ۱۹۹۴ بر اثر شــوک الکتریکی دچار حادثه شــد و 

پزشکان مجبور شدند دست ها و پاهای او را قطع کنند.
وی در ابتدا ناامید و افســرده شــده بود، اما پس از تماشای یک مصاحبه 
تلویزیونی با یک شــناگر، از او الهام گرفت و خواست که راه او را دنبال کند. 
ســرانجام »کرویزون« با کمک برخی از پروتزهای مصنوعی و برخی آموزش 

های بسیار طاقت فرسا به هدف خود رسید.
او همچنین یک کتاب نوشته و نوعی پرش با چتر را ابداع کرده است. به 
نظر می رسد هیچ چیز نمی تواند مانع از این ماجراجوی بی باک شود. آیا فضا 

مرز بعدی خواهد بود که او در می نوردد؟

 دانشــمندان روش جدیدی برای شناسایی »ماده تاریک« 
ابداع کردند

گروهی از محققان با اســتفاده از تلسکوپ های رادیویی روش جدیدی را 
برای شناسایی »ماده تاریک« ابداع کردند. 

 Dark(»در »ماده تاریک )Axion(»به نقل از آی ای، ذره بنیادی »اکسیون
Matter( ممکن اســت هنگامی که به میدان های مغناطیسی قدرتمندی که 
در اطراف ستاره های نوترونی در حال چرخش هستند، نزدیک شود، به تابش 
الکترومغناطیسی فرکانس رادیویی تبدیل شود و بر اساس یک مطالعه جدید 

که در مجله Physical Review Letters منتشر شده است، برای ابزار نجومی 
با دقت بالا قابل تشخیص باشد.

به عبارت دیگر، دانشــمندان روش جدیدی را برای نظارت و تأیید وجود 
»ماده تاریک« ابداع کرده اند.

اگر اتفاقی که گفته شد رخ دهد، سیگنال رادیویی به عنوان یک قله طیفی 
فوق العاده باریک در یک فرکانس وابسته به جرم ذره اکسیون ماده تاریک در 
پشــت آن، قابل شناســایی است و ممکن است از طریق ابزار نجومی با دقت 

بالا قابل مشاهده باشد.
»اکسیون« یک ذره بنیادی فرضی است که برای حل مشکل سی پی قوی 
در کرومودینامیک کوانتومی)QCD( ارائه شده است. این ذره بار الکتریکی ندارد 
و اسپین آن صفر است. برهم کنش این ذره، جاذبه و الکترو مغناطیس است. 
در سال ۱۹۷۷ میلادی، »روبرتو پسی« و »هلن کوین« یک راه حل ظریف تر 
برای مشکل CP قوی ارائه کردند. این تئوری نشان می دهد که اکسیون زیادی 

در مهبانگ)ماده تاریک سرد( ایجاد شد.
محققان دانشــگاه »ایلی نوی«، دانشگاه »میشیگان« و سایر موسسات در 
ســطح جهان با اســتفاده از داده های جمع آوری شده با کمک دو تلسکوپ 
قدرتمند »افلزبرگ« و تلسکوپ »بانک سبز«)GBT( جستجو برای یافتن ردی 

از اکسیون ماده تاریک را به پایان رسانده اند.
»بنیامین آر. صفدی« یکی از محققان درگیر در این مطالعه گفت: ایده ای که 
در کارهای قبلی ما ارائه شد و در بسیاری از مقالات در سراسر جامعه علمی ارائه 
شده بود، این است که اکسیون ماده تاریک ممکن است به انتشار رادیویی باند 
باریک در میدان های مغناطیسی قوی اطراف ستاره های نوترونی تبدیل شود.

»صفدی« و همکارانش اطلاعات زیادی را که در ابتدا از طریق تلســکوپ 
های رادیویی جمع آوری شده بود، جمع آوری کردند. این کار با رادیو تلسکوپ 
»افلزبرگ« و »بانک ســبز« که به ترتیب دو عدد از بزرگترین تلسکوپ های 

رادیویی جهان مستقر در آلمان و آمریکا هستند، انجام شد.
محققان این تلسکوپ ها را به سمت مجموعه ای از اهداف در کهکشان راه 

شیری نشانه رفتند.
سپس این تیم توان تلســکوپ را در طیفی از فرکانس های مختلف ثبت 
کردند. طبق نظریه آنها، ســیگنال های مرتبط با تبدیل اکسیون ماده تاریک 

در یک کانال فرکانس واحد قدرت اضافی ایجاد می کند.
»صفدی« گفت: ســپس ما برای جداسازی سیگنال هدف از سیگنال های 
زمینه ای مخدوش کننده، تکنیک های جدید و پیچیده ای را توسعه دادیم و اجرا 
کردیم. جستجوی ما بسیار شبیه به جستجوی یک سوزن در یک انبار کاه است، 
به این معنا که ما از میان میلیون ها کانال مختلف فرکانسی جستجو کردیم.

یکی از چالش هایی که محققان در شکار تبدیل اکسیون ماده تاریک از طریق 
داده های تلسکوپ رادیویی با آن روبرو شدند، سیگنال های گمراه کننده بود. 
سیگنال های پس زمینه زمینی ناشی از اجاق های مایکروویو، ارتباطات رادیویی 
و سایر تجهیزات زمینی، همراه با سیگنال های دیگر پدیده های اخترفیزیکی 

همگی بر دشواری این کار می افزودند.
بــرای جلوگیری از این دام احتمالــی، »صفدی« و همکارانش از چندین 

استراتژی مختلف استفاده کردند.
»صفــدی« گفت: ما همچنین روش های پیشــرفته تجزیه و تحلیل داده 
را برای فیلتر کردن و یادگیری خصوصیات ســیگنال های پس زمینه از خود 
داده ها به کار گرفتیم. با ترکیب همه این تکنیک ها توانستیم داده ها را جمع 
آوری و تجزیه و تحلیل کنیم و به طور قاطع نتیجه بگیریم که هیچ مدرکی 

برای اکسیون ها در داده ها وجود ندارد.
وی افزود: این یک کار پیشرفته بود و بدان معنی است که ما اکنون یک 
چارچوب مشاهده و تجزیه و تحلیل داریم که می تواند در مطالعات آینده مورد 

استفاده قرار گیرد و از نظر من اهمیت اصلی این مطالعه است.

 اولین گوشی هوشمند ضد باکتری جهان ساخته شد
اولین گوشــی هوشــمند ضدباکتری در جهان که از گسترش میکروب 

جلوگیری می کند توسط شرکت »بولیت«)Bullitt( ساخته شده است. 
 به نقل از دیلی میل، این گوشی »کَت اس Cat S۴۲(»۴۲( نام دارد. این 
دستگاه پیشرفته که مقاوم و به نوعی همه کاره است را در حال حاضر می توان 
با قیمت ۲۲۹ پوند خریداری کرد اما مدل های مجهز به فناوری ضد میکروبی 

»بایومستر« تا اوایل سال ۲۰۲۱ در دسترس نخواهند بود.
شــرکت »بولیت« امیدوار است بتواند تا سال آینده ویژگی ضد میکروبی 
را به سایر تلفن های شرکت »کاترپیلار«)Cat( از جمله »کت اس ۵۲« ۳۸۰ 
پوندی و »کت اس ۶۲« ۵۹۹ پوندی نیز بیافزاید. قابل ذکر است گوشی کت 

مدل اس ۶۲ به دوربین تصویر برداری حرارتی مجهز است.
این گوشــی جدید به لطف یون های نقره تعبیه شده در مواد گوشی طی 
فرایند تولید، با گسترش باکتری مقابله می کند. گرچه این گوشی باکتری ها 
یا ویروس هایی از جمله کووید-۱۹ را به طور فعال خنثی نمی کند اما گسترش 

و تکثیر عوامل بیماری زا را متوقف می کند.
با جلوگیری از تکثیر میکروب ها، تعداد آنها به طور طبیعی کاهش می یابد. 
شــرکت »بولیت« ادعا می کند ماده ضد میکروبی فعال »بایومســتر« تعداد 
باکتری ها را در عرض ۱۵ دقیقه تا ۸۰ درصد و در عرض ۲۴ ساعت تا ۹۹.۹ 

درصد کاهش می دهد.
ســازندگان این گوشی مقاوم می گویند این دستگاه کاملا ضد آب است و 
بایــد به طور مرتب آن را با آب و صابــون، ضد عفونی کننده ها و حتی مواد 

سفید کننده شست تا تمیز بماند.
»پیتر کانینگام«)Peter Cunningham( معاون رئیس شرکت بولیت گفت: 
این گوشی برای کسانی که در مراکز بهداشتی درمانی کار می کنند و یا افرادی 
که که برای کار خود می بایســت به چندین مکان مراجعه کنند یک دستگاه 
کاربردی به شمار می آید. مقامات از زمان شیوع کروناویروس تاکنون بارها بر 
شستن دستها تاکید فراوان کرده اند. حتی پروفسور »پیتر هال« از دانشگاه 
واترلو معتقد است که تلفن ها باید دو بار در روز تمیز شوند ، یک بار در وعده 

ناهار و یک بار در عصر، تا از انتقال بیشتر کروناویروس جلوگیری شود.
پنبه الکلی بهترین گزینه برای از بین بردن ویروس است اما شرکت هایی 
همانند اپل استفاده استفاده از یک پارچه میکرو الیاف و آب صابون را برای تمیز 
کردن گوشی توصیه کرده اند. احتمال ابتلا به ویروس از روی صفحه تلفن وجود 
دارد اما احتمال انتقال آن از طریق تماس انسان با انسان بسیار بیشتر است.

گوشی کت اس ۴۲ مجهز به گوریلا گلس و استیل ضد زنگ است که این 
موضوع آن را در برابر گرد و غبار و نوسانات شدید دما نیز مصون نگه می دارد.

کنسول پلی استیشن ۵ از نرخ نوسازی متغیر پشتیبانی نمی کند؛ اما طبق 
اعلام رســمی ســونی، این قابلیت به زودی ازطریق به روزرسانی نرم افزاری به 

کنسول مورد بحث خواهد آمد.
پس از مدت ها انتظار، ســرانجام عرضه ی رســمی کنسول های نسل نهمی 
سونی به بازار آغاز شد تا شاهد فصل جدیدی از رقابت سونی و مایکروسافت در 
دنیای کنسول  بازی باشیم. اگر جدیدترین اخبار بازی را در زومجی دنبال کرده 
باشید، می دانید پلی استیشن ۵ تنها پس از گذشت چهار روز از زمان عرضه در 
کشور ژاپن، توانست نزدیک  به چهار برابر ایکس باکس های جدید فروش کند.

پلی استیشن ۵ با  وجود داشــتن مزیت های متعدد، محدودیت هایی برای 
کاربران خود ایجاد کرده اســت. یکی از این محدودیت ها عدم پشــتیبانی از 
فناوری نرخ نوســازی متغیر )Variable Refresh Rate( است. به  نظر می رسد 
کاربران پی اس ۵ نباید زیاد نگران این موضوع باشــند؛ زیرا ســونی به صورت 
رســمی تأیید کرد قابلیت مور بحث به زودی با به روزرسانی نرم افزاری به پلی 

استیشن ۵ اضافه می شود.
ســونی اعلام کرد: »پس از انتشار به روزرســانی، کاربران پلی استیشن ۵ 
می تواننــد روی تلویزیون  های خود حین انجام بازی از ویژگی نرخ نوســازی 

متغیر )VRR( بهره مند شوند.«
تلویزیون های ۴K با پشــتیبانی از HDMI ۲.۱ جزو تلویزیون های رده بالا و 
برجسته ی بازار محسوب نمی شوند؛ اما قطعا با انتشار این به روزرسانی کاربران 

این نوع تلویزیون  راضی و خوشحال خواهند شد.
حال باید منتظر ماند و دید چه زمانی عدم پشتیبانی از نرخ نوسازی متغیر و 
همین طور مشکلات دیگری مثل عدم امکان استفاده از حافظه ی SSD اکسترنال 

برای کنسول پلی استیشن ۵ برطرف می شود.
به گفته ی جیم رایان، مدیر برند پلی استیشــن، تمامی دســتگاه های پلی 

استیشن ۵ که سونی تولید کرده،  اکنون به  فروش رفته  است.
این طور که به  نظر می رسد، شمار در خور توجهی از علاقه مندان پلی استیشن 
۵ ســونی موفق نشده اند این کنسول را خریداری کنند. طبق تازه ترین اخبار 
دنیای بازی، جیم رایان در مصاحبه ای با رسانه ی روسی زبان TASS گفت: »تمام  

موجودی پلی استیشن ۵  که تولید کردیم به طور کامل فروش رفته است.«
مدتی پیش تعداد زیادی پلی استیشــن ۵ برای فروش به خرده فروشی ها 
عرضه شد؛ اما تمام موجودی آن ها در عرض صرفا چند دقیقه به  اتمام رسید. 
رئیس بخش پلی استیشن فاش کرده  است که آن ها کل سال جاری میلادی 
را صرف برنامه ریزی برای افزایش تقاضای پلی استیشن ۵ کرده بودند و حالا 
باید به اندازه ی کافی از کنسول نسل نهمی  به بازار عرضه کنند تا این تقاضای 

روزافزون تأمین شود.
رایان می  گوید: »همه ی موجودی پلی استیشن ۵  فروش رفته است؛ تا آخرین 
دســتگاه. من کل یک  ســال گذشته را در تلاش بودم تا اطمینان حاصل کنم 
تقاضای کافی برای خرید پلی استیشن ۵ وجود خواهد داشت. حالا باتوجه به 
مســئولیت هایم به عنوان مدیر ارشد اجرایی پلی استیشن، حتی بیشتر از قبل 
تلاش می کنم تا با افزایش عرضه ی  پلی استیشــن ۵ به تقاضای خرید بسیار 

زیاد آن پاسخ دهم.«
با وجود تقاضای روزافزون برای خرید کنسول نسل نهمی سونی، هنوز آمار 
رسمی از میزان دقیق فروش پلی استیشن ۵ به رسانه ها ارائه نشده است؛ اما 
با اظهارنظر رایان، به  نظر می رسد  تک تک PS۵ -های تولید شده توسط سونی 

به فروش رفته است.
ژاپنی ها با تمام توان تلاش می کنند هرچه زودتر تعداد بیشتری از کنسول 
نسل جدید خود را وارد زنجیره ی تأمین کنند؛ زیرا آن طور که از شواهد مشخص 
است، این محصول حداقل در آینده ی نزدیک برای خرید کمیاب خواهد بود.

سونی از اتمام موجودی پلی استیشن 5 خبر داد
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امام سجاد علیه السلام:
َّهُ عِصمَةُ  اللّهُمَّ أصلِح لي دیني ؛ فَإِن

أمري، وأصلِح لي آخِرَتي؛ فَإِنَّها 
دارُ مَقَرّي وإلیَها مِن مُجاوَرَةِ اللِّئامِ 

مَفَرّي.
بار خدایا! دینم را برایم درست 

گردان ؛ چرا که آن ، نگهبان امور 
من است ، و آخرتم را برایم درست 

گردان ؛ چرا که آن ، سرای ماندن 
من و گریزگاه من از همسایگی با 

فرومایگان است . 
البلد الأمین : ص 123 

 دلار                         25۶,030 
 یورو                           310,010 

 پوند انگلیس           34۹,550  
 درهم امارات               71,300   

 لیر ترکیه                    33,100
 سکه امامی        125,5۸0,000
 بهار آزادی          11۹,۹70,000
 نیم سکه              ۶3,۸00,000

 ربع سکه              43,500,000 
 سکه گرمی           24,100,000
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گوشی جدید کامپکت سونی با صفحه نمایش 5/5 اینچی 

براســاس شایعات، ســونی در حال ساخت دو گوشی اکسپریا ۱۰ مارک ۳ 
و گوشــی جدید کامپکت ۵/۵ اینچی اســت که سال آینده ی میلادی عرضه 

می شوند.
ســونی در سال های نه چندان دور، درکنار گوشی های پرچم دار گوشی های 
کوچک و خوش دســت و قدرتمندی موسوم به کامپکت )Compact( رونمایی 
می کــرد که گاه از برادران بزرگ ترش نیز محبوب تر بودند. این رویه تا ســال 
۲۰۱۸ ادامه داشــت و اکسپریا XZ ۲ کامپکت آخرین مدل از این گوشی های 
محبوب به حساب می آید. حال بعد از دو سال غیبت، اولین اطلاعات از احیای 
این گوشــی در سال آینده ی منتشر شده است و از صفحه نمایش ۵/۵ اینچی 

آن حکایت می کند.
مدتی اســت ســونی به طور عجیبی در ســکوت خبری قرار گرفته و گفته 
می شــود که ســاخت و عرضه ی اکســپریا ۱۰ مارک ۲ را متوقف کرده است 
و تمــام تمرکزش را به تولید اکســپریا ۱۰ مارک III ۱۰ Xperia( ۳( معطوف 
است. طبق شایعات، قرار است این گوشی میان رده ای خوش قیمت ۵G مجهز 
به پردازنده ی اسنپدراگون ۶۹۰ باشد. افزون براین همان طور که گفته شد، امروز 
شــایعات جدیدی از عرضه ی گوشی کامپکت سونی در سال آینده ی میلادی 
منتشر شد که نشان می دهد دلیل متوقف شدن تولید اکسپریا مارک ۲ می تواند 

عرضه ی این گوشی در آینده ای نزدیک باشد.
قطعا مطرح کردن این موضوع برای طرفداران گوشــی های کوچک، به ویژه 
گوشی های کامپکت سونی، خبر مهم و امیدوارکننده ای محسوب می شود؛ اما 
متأسفانه جزئیات زیادی از این گوشی منتشر نشده است. انتظار می رود قلب 
تپنده ی گوشی کامپکت جدید سونی پردازنده ی معرفی نشده ی کوالکام با نام 
احتمالی اسنپدراگون ۷۷۵ باشد که به نوعی جایگزین پردازنده ی اسنپدراگون 
۷۶۵G به حساب می آید. ازاین رو، پردازنده ی مذکور می تواند نسل پنجم شبکه ی 
موبایل و قدرت پردازشی مناسبی برای محصول جدید سونی به ارمغان آورد.

پردازنده هایی همچون دیمنسیتی مدیاتک یا اسنپدراگون ۶۹۰ که احتمالا 
در گوشی اکسپریا ۱۰ مارک ۳ استفاده خواهد شد، قیمت گوشی های مبتنی بر 
۵G را کاهش می دهند. بنابراین، انتظار می رود گوشی کامپکت جدید سونی با 
پردازنده ی اسنپدراگون ۷۷۵ و پشتیبانی از ۵G در میان گوشی پرچم دار اکسپریا 

۱ مارک ۳ و اکسپریا ۱۰ مارک ۳ با پردازنده اسنپدراگون ۶۹۰ قرار گیرد.
درهرصــورت معرفی گوشــی جدیــد از خانواده ی کامپکت ســونی، خبر 
خوشــحال کننده ای برای دوستداران گوشــی های کوچک به حساب می آید و 
امید می رود شــرکت های بیشتری به ســمت عرضه ی گوشی های کوچک تر 

حرکت کنند. 


